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خوشه های کسب و کار به کیفیت و قیمت مناسب تولیدات توجه کنند

توصیه های استاندار 
به فعالان صنعتی قم

استاندار قم گفت: کیفیت بالا و قیمت مناسب سبب می شود تولیدات استان در سطح کشور دارای بازار مناسب باشد، 
خوشه های کسب  و کار باید این دو اصل را در نظر بگیرند.

سیدمهدی صادقی با حضور در نمایشگاه توانمندی های تولیدی و صادراتی استان از دستاوردهای خوشه های کسب و کار 
فرش دستباف، مبلمان، سوهان و کفش و دمپایی ماشینی قم بازدید کرد.

وی در این بازدید در گفت وگویی با عاملان توسعه خوشه ها و همچنین فعالان بخش خصوصی صحبت و از نزدیک با 
موفقیت ها، تلاش ها، برنامه ها و مشکلات آنها آشنا شد...

فرمانده انتظامی شهرستان خبر داد:

کشف100کیلوگرم تریاک در قم
در کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر قم بررسی شد؛ 

مشکلات پروژه تجاری امین و مهدیه
معاون وظیفه عمومی استان  قم اعلام کرد: 

تمدیدمهلت پرداخت جریمه مشمولان غایب

عضو مجلس خبرگان رهبری با اشاره به 
اینکه مداحان باید شأن و منزلت عزاداری 
حسینی را رعایت کنند، تاکید کرد: مجالس 
عزاداری حسینی باید به دور از اختلاف افکنی 
، تفرقه پردازی و اقدامات دشمن پسند باشد.

اگر  افزود:  ممدوحی  حسن  الله  آیت 
عزاداری آنگونه که شرع مقدس اسلام گفته 

به درستی انجام شود...

2

7

2

2

2

آیا لاریجانی هدف جدید 
حملات تندروهاست؟

روزنامه

 رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: برجام از دوشنبه هفته آینده اجرایی می شود.
علی اکبر صالحی در حاشیه یازدهمین مجمع عمومی حزب موتلفه اسلامی در جمع خبرنگاران با 
بیان اینکه ان شاءالله برجام از دوشنبه هفته آینده اجرایی خواهد شد، گفت: باید از عزیزان در شورای 
نگهبان و مجموعه نمایندگان محترم در مجلس شورای اسلامی تشکر کنیم که همت کردند و طرح 

برجام را بررسی کردند و در نهایت با اکثریت آرا این طرح به تایید رسید.
وی ادامه داد: الان دولت جمهوری اسلامی ایران از یک حمایت قوی در ارتباط با پیاده کردن برجام 

به خصوص با توصیه های موکدی که در طرح مجلس آمده، برخوردار است.

صالحی گفت: این نه بند که در طرح مجلس آمده توصیه های بسیار خوبی است که باعث می شود 
جمهوری اسلامی ایران به گونه ای وارد پیاده سازی برجام شود که با چشم باز با درایت و با احتیاط لازم 

باشد که مبادا خدای نکرده به منافع ملی ما خدشه ای وارد شود.
صالحی درباره پیاده سازی برجام یادآور شد: فکر می کنم دوستان امروز عازم وین هستند و اگر همه 
چیز طبق روال پیش برود فکر می کنم روز دوشنبه به احتمال قوی روز تصویب برجام و یا به مفهوم بهتر 
روزی است که طرفین به صورت رسمی اعلام می کنند که برجام مورد پذیرش قرار گرفته و هر طرفی 

مسیری را که برای تصویب رساندن برجام لازم بود طی کرده است...

صالحی: اگر همه چیز طبق روال پیش برود

 دوشنبه خبر لغو تحریم ها اعلام می شود 
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سرمقاله :  حسن بهشتی پور

دوستی که برایش احترام زیاد 
قائل هستم در مطلبی از برجام به 
عنوان "عهدنامه ننگین برجام " یاد 
کرده بود بالاخره تاریخ داور منصفی 
برای  را  رو  پیش  مطلب  است، 
ثبت در تاریخ نوشتم. تلاش کردم 
توضیح دهم چرا برجام سند افتخار 

است که بر اساس مقدورات ...

چرا تصویب برجام در مجلس مهم 
و برای ایران مثبت است؟

محمدرضا عارف: 

اصلاح طلبان 
قطعا پیروز انتخابات 

خواهند بود

کماکان سرنوشت 36 زائر نامعلوم است

دفن ۲۹ زائر ایرانی در 
قبرستان های عربستان

در حالی که پیش از این رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت 
جمعیت هلال احمر اطمینان داده بود که پیکر هیچ زائر ایرانی در 
عربستان دفن نمی شود، اکنون »سعید اوحدی« رئیس سازمان 
حج و زیارت، از دفن ۲۹زائر ایرانی در عربستان خبر داد. کماکان 
از سرنوشت ۳۶ زائر دیگر هیچ اطلاعاتی در دسترس نیست. 
علاوه براین برخی اجساد منتقل شده  به ایران، اشتباه وارد شدند.  
سعید اوحدی با تشریح آخرین پیگیری ها از وضعیت ۶۵ زائر 
ایرانی مفقودشده فاجعه منا، إظهار کرد: »در ادامه جلساتی که با 
پزشکی قانونی و وزارت حج عربستان داشتیم، مشخص شد ١۲ 
پیکر دیگر از جان باختگان فاجعه منا که هویت ایرانی آنها محرز 

شده بود، در قبورالشهدای مکه به خاک سپرده شده اند.«...

رییس بنیاد امید ایرانیان گفت: تاکنون برای انتخابات مجلس 
با آقای ناطق نوری مذاکره ای نداشته ایم.

محمدرضا عارف در حاشیه یازدهمین مجمع عمومی حزب 
موتلفه اسلامی در جمع خبرنگاران در پاسخ به این سوال که آیا 
تاکنون برای انتخابات مجلس با حجت الاسلام و المسلمین علی 
اکبر ناطق نوری مذاکره ای داشته اید یا خیر؟ اظهار کرد: تاکنون با 

آقای ناطق مذاکره ای نداشته ایم.
وی درباره احتمال همکاری با اصولگرایان در انتخابات مجلس 
نیز گفت: ما اعلام آمادگی کرده ایم که بین ١۵ تا ۲0 درصد 
لیست ها با اصولگرایان مشترک باشد اما تاکنون واکنش مثبتی 

از آن ها نگرفته ایم...
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 عضو مجلس خبرگان رهبری:

مجالس عزاداری حسینی 
به دور از اختلاف افکنی باشد
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چرا تصویب برجام در مجلس 
مهم و برای ایران مثبت است؟

دوستی که برایش احترام زیاد قائل هستم در مطلبی از 
برجام به عنوان "عهدنامه ننگین برجام " یاد کرده بود بالاخره 
تاریخ داور منصفی است، مطلب پیش رو را برای ثبت در تاریخ 

نوشتم. تلاش کردم توضیح دهم چرا برجام سند افتخار است که بر اساس مقدورات بدست 
آمده است . این سند برای رها شدن مردمی است که در گردابی که آمریکایی ها و متحدانش 
طراحی کرده بودند ، گرفتار شدند. برجام علی رغم نقاط ضعفی که دارد حتی منتقدین منصف 
برجام اذعان دارند راه حل جایگزین بهتری ندارد. نمایندگان مجلس شورای اسلامی روز سه 
شنبه )۲١ مهر ( دریک اقدام تاریخی بدون بحث های جنجالی ، جزییات طرح اقدام متقابل و 
متناسب دولت در اجرای برجام را با ١۶١ رای موافق به تصویب رساندند. این اقدام با توجه به 
بحث های داغ دو روز پیش از آنِ مجلس، بسیار حساب شده و منطقی به نظرمیرسد . زیرا اگر 
قرار بود ۲00 پیشنهاد نمایندگان در باره این طرح، تک به تک مورد بررسی نمایندگان مخالف 
و موافق قرار گیرد ، چند روز لازم بود تا طرح بررسی شود. از آنجا که مهلت نود روزه بررسی 
نهایی برجام در ۲۶ مهر ماه به پایان می رسد در عمل اقدام مبتکرانه هیات رئیسه مجلس 
در نشست غیر علنی مجلس ، نمایندگان را متقاعد ساخت تا از طرح های پیشنهادی خود 
صرف نظر کنند و طرح را با تغییرات اندکی در صحن علنی مجلس به تصویب نهایی برسانند.

 در مطلب پیش رو تلاش کرده ام اهمیت تصویب برجام را مورد توجه قرار داده و دلایل 
توافق بدست آمده را تشریح و تحلیل کنم .
الف: اهمیت اقدام تاریخی مجلس

مجلس ازیکسو بخاطر ملاحظات حقوقی به اصل برجام رای نداد تا به قانون تبدیل نشود. 
زیرا در این صورت تعهداتی را برای ایران بوجود می آورد که ممکن بود بعدها به ضرر کشور 
تمام شود. نمایندگان مجلس طی بیش از چهل روز  فعالانه درکمیسیون برجام حضوریافتند 
ونظرات کارشناسی خود را ارائه کردند  ودرنهایت رئیس کمسیون برجام در گزارش رسمی 
ملاحظات خود را جهت تنویر افکار عمومی و ثبت در تاریخ ارائه کرد. اما از آنجا که به هر حال 
اکثریت نمایندگان مجلس مسیر طی شده را در کلیت آن در راستای منافع کشور می دانستند 
وبویژه بر این واقعیت تاکید داشتند که اصولا راه حل جایگزینی برای برجام وجود نداشت به 
سمت ارائه طرحی رفتند که مجوز لازم را به دولت برای اجرای برجام داد و درهمین حال 
ملاحظات راهبری خود را در قالب یک ماده واحده با ۹ بند و دو تبصره ارائه کردند.این اقدام در 
واقع راه حلی میانه  و منطقی  برای برون رفت ازز شرایط اضطراری بود. با توجه به  محتوای 

طرح  می توان به نکات اساسی ذیل توجه کرد:
١- در بند یک ماده واحده برلازم الاجراء بودن  فتوای مقام معظم رهبر ی تاکید کردند و 
دولت را موظف کرده که سیاست خلع سلاح هسته ای جهانی را به صورت فعالانه دنبال کند. 
نکته حائز اهمیت در این بند این است که پیام روشنی به طرف پنج به علاوه یک رساندند که 
هیچ دولتی در ایران حق تولید و به کارگیری سلاح هسته ای را ندارد. بدین ترتیب بهانه را از 
دست دشمن برای همیشه گرفتند زیرا فتوای رهبری در باره منع تولید و نگهداری بمب هسته 
ای هم به عنوان یک سند بین المللی در سازمان ملل ثبت شده است و هم در مجلس به یک 

قانون لازم الاجرا تبدیل شده است. 
۲- دراقدامی مکمل دولت را مکلف ساختند  تا ایده  خلع سلاح قدرت های هسته ای 
جهان را پیگیری کرده و طرح منطقه خاورمیانه عاری از سلاح هسته ای را به منظور خلع 

سلاح  هسته ای رژیم صهیونیستی مورد تاکید قرار داده که در نوع خود قابل توجه است.
۳- در بندهای بعدی از ماده واحده مجلس، ملاحظاتی را نمایندگان مخالف برجام داشتند 
که ملاحظاتی امنیتی و سیاسی بود و بیشتر پیشگیری از هرگونه درز اطلاعاتی مراکز حساس 
کشور و زمینه سازی برای  مداخلات احتمالی بود ف مورد توجه قرار داده و از دولت خواسته 
اند تمام اقدام های لازم را در این باره انجام دهد. 4- نمایندگان همچنین ، دولت را موظف 
کردند تا اولا هر نوع بهانه جویی را از طرف مقابل بگیرد و ثانیا شرایطی را به وجود آوردکه اگر 

١+۵ تخلف کرد، دولت بلافاصله بتواند عمل متقابل را انجام دهد .
۵- در بندهای بعدی این طرح مهم نمایندگان دولت را موظف کردند تا به عنوان یک 
راهبرد کلی موضوع لغو تحریم ها را بطور کامل پیگیری کند و در هر مرحله اجرایی برجام 
مانند  راکتور آب سنگین اراک، تبادل ذخایرغنی شده به انعقاد قراردادهای قطعی و مطمئن 

تکیه داشته باشد.
۶- در باره نظارت ها و بازرسی های  آژانس در بند ششم این ماده واحده حفاظت کامل از 
اسرار و اطلاعات طبقه بندی شده  کشوروملاحظات  نظامی و امنیتی مورد تاکید قرار گرفت. 

تمام اینها نشان دهنده این است که مجلس به جوانب ریز موضوع توجه داشته است.
7- در بند هفتم هم ادامه و تقویت توانمندی های نظامی ایران در خصوص آفندی، 
پدافندی، هوایی، دریایی و موشکی گنجانده شده تا جای هیچ گونه شک و تردیدی از تداوم 

امور دفاعی ایران به خاطر برجام باقی نماند.
8- در بند نهم طرح مجلس، بر اقتصاد مقاومتی تاکید شده که راهبرد کلی نظام است و 
ربطی هم به برجام نخواهد داشت. این نکته بدان معنی است که چه تحریم ها لغو شوند و چه 
لغو نشوند؛ اقتصاد مقاومتی راهبردی کلی و مهم نظام جمهوری اسلام ایران است که به نظرم 
بسیار مهم است و امیدوارم دولت، اقتصاد مقاومتی را پیگیری کند. ۹- همچنین در تبصره یک 
ماده واحده بر تداوم نظارت های مجلس و به ویژه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجه 

اشاره دارد که نشان می دهد نقش نظارتی مجلس همچنان ادامه خواهد یافت.
١0- تبصره دوم نیز اشاره به لغو قوانین قبلی دارد که در سالهای گذشته با توجه به ضرورت 
های زمان تصویب شده بودند اکنون که قرار است برجام چهارچوب همکاری های آینده باشد 
دیگر ضرورتی بر پیگیری آنها نبود  به همین دلیل لغو این قوانین کمکی بود به دولت برای 

اجرای برجام در آینده .
ب: دلایل اهمیت توافق برجام

١- نخستین بار پس از گذشت ۳7 سال ، ایران و آمریکا بدون آنکه از مواضع اصولی خود 
کوتاه بیایند یا عقب نشینی کنند، در باره یک متن به اشتراک نظر رسیده اند که این اقدام 
اگر درست و صحیح اجراء شود، می تواند به رسیدن به الگویی برای کاهش تنشهای آینده در 

منطقه  و احیانا همکاری های دو جانبه کمک کند.
۲-  برجام با وجود همه محدودیت ها ، کنترل ها و نظارت هایی را که برای ایران ایجاد می 
کند اما پس ازگذشت بیش از۹ سال از زمان نخستین قطعنامه ای که به شماره ١۶۹۶ در۹ 
مرداد ١۳8۵ )۳١ جولای ۲00۶ (علیه ایران صادر شد، فضای مثبتی را برای ایران بوجود اورد 
. ازانجا که ازهمان زمان ایران به بهانه  اصرار بر ادامه برنامه هسته ای اش به عنوان تهدید کننده 
صلح و امنیت جهان ذیل فصل هفتم منشور ملل قرارگرفت. بهانه ای برای اعمال تحریم علیه 

ایران و حتی اقدام های نظامی فراهم شده بود.
بنابراین با توافق برجام ، فضای تهدید علیه ایران به فضای همکاری برای رسیدن به توافق 
های آتی تبدیل شده است. همین موضوع درواقع فرصت های جدیدی را برای تعاملات 
سیاسی با کشورهای جهان بوجود می آورد . همچنین درهای تازه ای را بر روی همکاری های 
اقتصادی ایران بوِیژه جلب سرمایه گذاری خارجی در قالب انتقال فناوری های جدید و دانش 

لازم برای راه اندازی های پروژه های سطح بالا می گشاید.
۳- توافق برجام استفاده ازچرخه کامل سوخت هسته ای را در ایران بدون تحریم و تهدید 
بین المللی ، تثبیت و در مراحل بعد توسعه خواهد داد.  یعنی ایران دستاوردهای دانشمندان 
هسته ای خود را از مرحله استخراج اورانیوم خام درمعدن سنگ اورانیوم درساغند یزد وگچین 
در بندرعباس تا تولید اکسید اورانیوم یا همان کیک زرد درکارخانه اردکان یزد ، و تولید 
گازهگزوفلوراید درکارخانه یوسی اف اصفهان و غنی سازی اورانیوم در نطنز و سپس بازگشت 
آن به کارخانه تولید قرص هسته ای و تولید صفحات سوخت در اصفهان و درنهایت استفاده 
در راکتور تهران یا اراک که بعدها آماده خواهد شد، حفظ  خواهد کرد و پس از گذشت ١۵ 

سال می تواند توسعه هم بدهد.
4-  برجام ضمن انکه سایه جنگ و تهدید را از سر ملت ایران دور می کند علاوه بر آن 
زمینه را فراهم خواهد ساخت  تا ایران در صورت اجرای کامل برجام بتواند به صادر کننده 
اورانیوم غنی شده تبدیل شود. زیرا لغو تحریم های هسته ای می تواند موجب ارتقاء علمی 
کشور در فناوری هسته ای صلح آمیز و نیز امکان واردات اورانیوم  طبیعی و تبدیل آن به 
اورانیوم غنی شده که ارزش افزوده چندین برابر خواهد داشت. این مساله بویژه بخازر انکه ذخایر 

اورانیوم طبیعی در ایران نامحدود نیست اهمیت مضاعفی دارد.
۵-  براساس برجام روند تحقیق و توسعه در ١0 سال آینده اگرچه کُند می شود اما اگر 
شرایطی بوجود آید که آژانس بتواند صلح آمیز بودن همه فعالیت های ایران را اعلام کند، 
زودتر هم می توانیم روند تحقیق و توسعه در کشور را با سرعت و گسترده گی بیشتر نسبت 
به گذشته ادامه دهیم . ۶- مذکرات برجام نشان داد می توان در چهارچوب نظام ناعادلانه بین 
المللی کنونی در صورتی که روش صحیحی را برای دفاع از مواضع حق خود انتخاب کنیم 
، به اهداف تعیین شده در حد مقدورات دست پیدا کرد. زیرا ارائه منطق قوی در چهارچوب 
قوانین پذیرفته شده بین المللی راه را برای رسیدن به خواسته های برحق کشور باز می کند.

7-  شش قدرت هسته ای جهان پذیرفتند که دوره تحکم به کشورهای جهان سوم 
گذشته است و برای مصالحه باکشورهایی نظیر ایران  باید در باره جزئیات متن هم مذاکره 
کنند. و بر اساس منافع متقابل و مشترک به نتیجه برسند . آنها با پذیرش برجام پذیرفتند دوره 

نوشتن دیکته های استعمارگران  به پایان رسیده است.
8-  ایران توانست یک مدل مذاکره را برای حل وفصل یک معضل بزرگ بین المللی به 
مجامع بین المللی  ارائه کند . بر اساس این مدل  بجای جنگ ، دیپلماسی برد برد می تواند 
راهگشا باشد. با استقبالی که اکثر قریب به اتفاق کشورها از این توافق کردند می توان گفت 
برجام به یک مدل همکاری بین المللی تبدیل شده است. این مساله بویژه برای کسانی اهمیت 
دارد که باور نمی کنند قدرتهای زورگو براساس منافع متقابل با کشورهای مستقل و خارج از 

دایره نفوذ آنها بتوانند به توافق جامع برسند.
۹- برجام شرط کافی برای بهبود شرایط اقتصادی نبوده و نیست اما بدون شک بدون 
رفع موانع تحریمی موجود نمی توان انتظار داشت مشکلات اقتصادی کشور با حداقل هزینه 
ها در کوتاه ترین زمان ممکن حل و فصل شود . بنابراین با قاطعیت می توان گفت بدون 
برداشتن کامل تحریم های اقتصادی و نفتی نمی توان صرفا با اتکاء به داشته های خودمان 

مسیر پیشرفت و توسعه اقتصادی را در زمان کوتاه و با هزینه های کمتر پشت سر گذاشت.
١0 برجام خود ضعفهای اساسی دارد که هیچ کس منکر آن نیست اما بحث بر سر آن 
است که در مجموع می توان گفت برای گذار از وضعیتی که دشمنان ایران برای کشور ایجاد 

کرده اند  تنها راه ممکن بشمار می رود.
برای طی شدن مسیرآینده برانگیختن عزم ملی درسایه وحدت ملی ، بسیار راهگشا خواهد 
بود. تصویب طرح اقدام متقابل و متناسب دولت دراجرای برجام اقدامی خردمندانه و حاصل 

خرد جمعی اکثریت مجلس بود.  باشد که تاریخ داوری کند. 

اخبار

حوادث

آیت الله یزدی: 

هیات های مذهبی مراقب 
جریان های انحرافی باشند

رئیس مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه هیات های مذهبی مراقب جریان های 
انحرافی باشند، گفت: در مقابل تهاجمات دشمن باید از تمام وسائل و ابزارهای روز استفاده 

کرده تا توطئه ها خنثی شود.
آیت الله محمد یزدی در دیدار مسئولان هیات و کانون خادم الرضا)ع( با اشاره به تلاش 
دشمنان علیه شیعه و جمهوی اسلامی ایران، افزود: امروز دشمن از تمام ابزارهای ارتباطی، 
اطلاع رسانی و تبلیغی استفاده می کند تا نسل جوان را با دین و فرهنگ دینی بیگانه کند.

وی اضافه کرد: امروز جریان های انحرافی در مقابل سخن و نهی رهبر معظم انقلاب 
قرار دارند که تلاش می کنند تا در مسائلی همچون قمه زنی و مباحث اختلاف برانگیز 
ورود کرده و به تشویش اذهان عمومی بپردازند، پس باید مراقب این تحرکات وابسته به 

بیگانه باشید. 
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان نقش رهبری در جامعه و تاثیرگذاری 
آن در جهان امروز، اظهار کرد: امروز همه باید قدر نعمت بزرگ رهبری را دانسته و متوجه 
باشیم که در تمام بحران ها و مشکلات، رهبر آگاه، بیدار و جامع الشرایط ایران اسلامی 
هستند که موجب حفظ منابع دنیوی و اخروی تمام آحاد مردم بوده و با هدایت ها و مواضع 

روشن و قاطع خود جامعه را از بحران عبور دادند. 
آیت الله یزدی در ادامه به فاجعه منا اشاره و خاطرنشان کرد: اگر نهیب و اعلام قاطع 
فرمانده کل قوا و رهبر شجاع ما نبود، عربستان در مقابل ایران و دیگر کشورها رفتار 
صحیحی انجام نمی داد و این برخورد قاطع سبب شد تا سران دیگر کشورها نیز موضع 

بگیرند؛ پس باید قدر این نعمت بزرگ و نقش و کلام تاثیرگذار ایشان را بدانیم. 
فاجعه غمبار منا همزمان با روز عید قربان امسال و در حین رمی جمرات زائران، بر اثر 
بی تدبیری و سوء مدیریت رژیم آل سعود رخ داد و طی آن بیش از چهار هزار نفر از زائران 

از کشورهای مختلف جان خود را از دست دادند که 4۶4 نفر از آنها از کشورمان بودند. 
وی همچنین به اهمیت ماه محرم و صفر اشاره کرد و گفت: انقلاب ما از قیام اباعبدالله 

الحسین)ع( سرمشق گرفته و هرچه داریم از محرم و صفر است. 

 عضو مجلس خبرگان رهبری:

مجالس عزاداری حسینی 
به دور از اختلاف افکنی باشد

عضو مجلس خبرگان رهبری با اشاره به اینکه مداحان باید شأن و منزلت عزاداری 
حسینی را رعایت کنند، تاکید کرد: مجالس عزاداری حسینی باید به دور از اختلاف افکنی 

، تفرقه پردازی و اقدامات دشمن پسند باشد.
آیت الله حسن ممدوحی روز پنجشنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: اگر عزاداری 
آنگونه که شرع مقدس اسلام گفته به درستی انجام شود؛ خود ابعاد سیاسی، فرهنگی و 

اجتماعی بالایی دارد و نیازی نیست ما از خودمان چیزهایی را اضافه کنیم.
وی ادامه داد: متاسفانه گاهی در مجالس عزاداری و سوگواری، اعمال سلیقه کرده و 
چیزی هایی را وارد عزاداری می کنیم که در شأن و جایگاه اباعبدالله الحسین )ع( نیست.

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بیان کرد: گاهی برخی مجالس عزای ما با جریان 
اصلی و اولیه عزاداری فاصله دارد در حالیکه اگر به عنوان عزادار امام حسین )ع( مطابق 
سیره ایشان عمل کنیم، عزاداری های ما سرشار از پیام های سیاسی، فرهنگی، اخلاقی و 

اجتماعی خواهد شد. 
آیت الله ممدوحی با اشاره به ترویج پخش آهنگ و موسیقی در مداحی و عزاداری ها 
گفت: همه این اقدامات و ابزارها غلط است و در مجالس عزاداری امام حسین )ع( نباید 

آهنگ یا موسیقی باشد. 
وی تصریح کرد: دشمنان برای به انحراف کشاندن عزاداری های ما ، در کمین هستند و 
باید طوری رفتار کنیم که هم ناامید شوند و هم نتوانند بین ما شکاف و اختلافی ایجاد کنند. 
عضو مجلس خبرگان رهبری ادامه داد: کسانی که دنبال ترویج خرافات و بدعت ها در 
عزاداری هستند، قطعا مانند داعش دنبال ضربه زدن به اهل بیت می باشند و دست روی 

آتش می گیرند و از کارهای آنها فقط دشمن سود می برد.
استاد حوزه علمیه قم همچنین از دریافت برخی دستمزدها توسط عده ای از مداح ها 
انتقاد کرد و گفت: کسانی که برای مجالس عزاداری امام حسین)ع( درخواست دستمزد 
می کنند، کاسب هستند و با امام حسین)ع( کاری ندارند، مداحی می کنند تا پولی بگیرند 

و کاسبی کنند در حالیکه عاشق سید الشهدا )ع( اینگونه نیست.

صبح روز گذشته برگزار شد:

سیزدهمین همایش بزرگ 
شیرخوارگان حسینی در قم

سیزدهمین همایش بزرگ شیرخوارگان حسینی با حضور عزاداران و سوگواران مکتب 
اباعبدالله )ع( در حرم حضرت معصومه )س( برگزار شد.

به گزارش خبرنگارما، سیزهمین همایش بزرگ شیرخوارگان حسینی از سوی مجمع 
جهانی حضرت علی اصغر )ع( در قم  همزمان با ۳۵00 نقطه دیگر صبح روز گذشته 

برگزار شد.
در این مراسم که با حضور بانوان برگزار گردید، به اعلام انزجار از جنایات های آل سعود 
در کشتار کودکان بی گناه یمن پرداخته شد و مداحان در وصف امام حسین )ع( و حضرت 

علی اصغر)ع( مدیحه سرایی کردند.
این همایش ساعت ۹ صبح روز جمعه ۲4 مهرماه سال ١۳۹4 مصادف با دوم محرم 

الحرام  در شبستان امام خمینی )ره( حرم حضرت معصومه )س( برگزار گردید.

فرمانده انتظامی شهرستان خبر داد:

کشف100کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف١00کیلوگرم موادمخدر تریاک در این استان 

خبر داد. 
 سرهنگ"هادی دیده ور"در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:مأموران 
یگان امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم با اجرای طرحی در یکی از محورهای 
مواصلاتی به استان قم به یک دستگاه خودروی پژو 40۵مشکوک و قصد متوقف کردن آن 
را داشتند که راننده بدون توجه به هشدارهای مکرر پلیس با حداکثر سرعت به مسیر خود 
ادامه می دهد. به گفته وی، سرانجام خودرو مذکور پس از ساعتی تعقیب و گریز در مسیر 

خاکی کنار جاده متوقف و متهم بلافاصله دستگیر شد. 
فرمانده انتظامی شهرستان قم ادامه داد:در بازرسی از خودرو مذکور١0بسته مواد مخدر 
ازنوع تریاک به وزن١00کیلو گرم و همچنین آلات و ادوات مصرف مواد مخدر کشف شد. 
سرهنگ دیده ور افزود: متهم جهت سیرمراحل قانونی به همراه موادمخدر و اموال 

مکشوفه به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم تحویل شد. 

رئیس پلیس آگاهی استان  قم خبر داد:

دستگیری سارق کیف قاپ 
با 35 فقره سابقه کیفری

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از دستگیری یک سارق کیف قاپ 
با۳۵فقره سابقه کیفری در این استان خبر داد.

سرهنگ مهدی قدمی در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس،اظهارداشت:در پی 
وقوع یک فقره کیف قاپی در استان، پس از طرح شکایت مالباخته در پلیس آگاهی تیمی 
ویژه برای شناسایی متهم تشکیل و دستگیری وی در دستور کار ماموران آگاهی استان 

قرار گرفت. 
به گفته رئیس پلیس آگاهی استان قم در ادامه با انجام اقدامات پلیسی سارق شناسایی 

و در یک عملیات غافلگیرانه در مخفیگاهش دستگیر شد.
وی با اشاره به۳۵فقره سابقه کیفری متهم و همچنین شناسایی۳نفر مالباخته در این 
رابطه، افزود:نهایتاً در بازرسی از منزل متهم تعدادی اموال مسروقه کشف و نامبرده به جرم 

ارتکابی اعتراف کرد. 
رئیس پلیس آگاهی استان قم گفت:متهم پس از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل 

قانونی تحویل مراجع قضایی استان و در نهایت راهی زندان شد.

معاون وظیفه عمومی استان  قم اعلام کرد: 

تمدیدمهلت پرداخت جریمه 
مشمولان غایب

معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم از تمدیدمهلت پرداخت جریمه 
مشمولان غایب خبرداد.

سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت:بنابر اعلام سازمان وظیفه عمومی ناجا با توجه به 
درخواست تعداد قابل توجهی از متقاضیان برای تمدید مهلت پرداخت جریمه معافیت 
مشمولان غایب و بهره مندی از تسهیلات، فرصت واریز وجه جریمه از۲0مهر ماه به 

مدت۲ماه دیگر تمدید شد. 
به گفته وی در نحوه پرداخت مبلغ طرح جریمه مشمولان غایب هیچ گونه تقسیطی 

توسط مراجع تصمیم گیرنده پیش بینی نشده است .
بند)ط( اضافه کرد:براساس  قم  استان  انتظامی  فرماندهی  معاون وظیفه عمومی 

تبصره١۶ماده واحده قانون بودجه سال ۹۳، مشمولان غایب متاهل از۵درصد ومشمولان 
دارای فرزند به ازای هر فرزند از۵درصد تخفیف کل مبلغ جریمه برخوردار می شوند.

استاندار قم گفت: کیفیت بالا و قیمت 
استان  تولیدات  می شود  سبب  مناسب 
در سطح کشور دارای بازار مناسب باشد، 
خوشه های کسب  و کار باید این دو اصل را 

در نظر بگیرند.
سیدمهدی صادقی با حضور در نمایشگاه 
توانمندی های تولیدی و صادراتی استان از 
دستاوردهای خوشه های کسب و کار فرش 
دستباف، مبلمان، سوهان و کفش و دمپایی 

ماشینی قم بازدید کرد.
با  گفت وگویی  در  بازدید  این  در  وی 
عاملان توسعه خوشه ها و همچنین فعالان 
با  نزدیک  از  و  صحبت  خصوصی  بخش 
موفقیت ها، تلاش ها، برنامه ها و مشکلات 

آنها آشنا شد.
استاندار قم با اشاره به توانمندی های 
استان قم در تولید کالاهای صنعتی گفت: 
تولیدات  می شود  سبب  که  چیزی  آن 
استان در سطح کشور دارای بازار مناسب 
باشد کیفیت بالا و قیمت مناسب است و 
خوشه های کسب وکار باید این دو اصل را مد 
نظر قرار دهند. وی اضافه کرد: برای رسیدن 
به این دو مهم باید کارهای گروهی خرید 
مواد اولیه، تولید گروهی و عرضه و فروش را 
با کمک هم انجام دهند تا موفقیت های خود 

را دوچندان کنند.
کمک  با  کرد  امیدواری  ابراز  صادقی 
بخش خصوصی و فعالیت های دولت شرایط 
به گونه ای فراهم شود که تولیدکنندگان 
به صورت  بین المللی  بازارهای  داخلی در 

مستقیم حمایت شوند.
شرکت  مدیرعامل  طیبی نژاد،  امیر 
این  در  نیز  استان  صنعتی  شهرک های 

بازدیدها با اشاره به فعالیت ها و برنامه های 
خوشه های کسب و کار قم گفت: در حال 
حاضر ظرفیت توسعه  ۶ خوشه کسب و کار 
در استان فراهم شده است که از این میزان 
تعداد ۵ خوشه برنامه های اجرایی توسعه ای 

را دنبال می کنند.
شرکت  اصلی  هدف  کرد:  عنوان  وی 
توسعه ایی  مدل  از  صنعتی  شهرک های 
قالب  در  استان  کسب وکار  و  تولیدات 
خوشه ها کمک به کاهش هزینه ها، بالا رفتن 
کیفیت و همچنین توسعه بازارهای هدف و 
رونق بازارهای داخلی و خارجی است و در 
این بخش دولت با تمام توان خود در کنار 

تولیدکنندگان داخلی قرار گرفته است.

با هرج و مرج و بی قانونی برخورد 
جدی خواهیم داشت

استاندار قم همچنین با هیئت خادم 
الشهدا و جمعی از رزمندگان و جانبازان 
دفاع مقدس دیدار و گفتگو کرد. سید مهدی 

صادقی استاندار قم طی سخنانی تلاش برای 
احیای موازین دینی توسط مسئولان استان 

را مورد تاکید قرار داد.
استاندار قم صداقت، تعهد و امانت داری 
را سه عنصر ضروری برای مسئولین دانست 
و گفت: در صورتیکه این سه عنصر مورد 
شاهد  گیرد  قرار  استان  مسئولان  توجه 
رشد موازین اخلاقی و اجتماعی و همچنین 

آبادانی در همه ی استان خواهیم بود.
نماینده عالی دولت در استان تغییر نگاه 
مسئولان را مورد تاکید قرار داد و افزود: اگر 
این تغییر نگاه در راستای همکاری برای 
دستیابی به هدف مشترك باشد، به هدف 

مطلوب دست خواهیم یافت.
صادقی با اشاره به مشی دولت تدبیر 
اصلی اسلام  اعتدال گرایی روش  امید،  و 
دانست و افزود: بایستی با پرهیز از افراط، به 
روشی که منجر به رشد و تعالی جامعه می 

شود عمل کنیم.
نماینده عالی دولت در استان فرصت 

خدمت به مردم را کوتاه و مغتنم عنوان و 
خاطرنشان کرد: در این فرصت بایستی از هر 
گونه یك جانبه گرایی خودداری نموده و در 

مسیر حقیقت و عدالت گام برداریم.
استاندار قم قانون گرایی را ملاك رفتار 
تصریح  و  دانست  حاکمیتی  و  اجتماعی 
کرد: ضمن اینکه پذیرای همه ی انتقادات 
هستیم، با هرج و مرج و بی قانونی برخورد 

جدی خواهیم داشت.

اعضای هیئت مدیره و بازرس موزه 
مطبوعات اسلامی تعیین شدند

حضور  با  ای  جلسه  طی  همچنین 
استاندار قم اعضای هیئت مدیره و بازرس 

موزه مطبوعات اسلامی تعیین شدند.
سید مهدی صادقی استاندار قم در جلسه 
هیئت مؤسس مؤسسه ی فرهنگی موزه 
مطبوعات اسلامی طی سخنانی همکاری 
اعضای این مؤسسه با اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان قم در راستای احیای 

آن را مورد تاکید قرار داد.
گذاری  پایه  به  اشاره  با  قم  استاندار 
مؤسسه فرهنگی موزه ی مطبوعات اسلامی 
و  ذوق  خوش  های  شخصیت  توسط 
فرهنگی استان قم افزود: شکل گیری این 
موزه می تواند نقش موثری را در زمینه ی 

اعتلای فرهنگ اسلامی ایفا کند.
در این جلسه آقایان سعیدی، صحفی 
و حجت الاسلام دانشی به عنوان اعضای 
هیئت مدیره و آقای پارچه باف به عنوان 
بازرس موسسه ی فرهنگی موزه مطبوعات 
اسلامی در دوره ای شش ماهه دوم سال 

جاری انتخاب شدند.

خوشه های کسب و کار به کیفیت و قیمت مناسب تولیدات توجه کنند

توصیه های استاندار به فعالان صنعتی قم

مدیرکل حفاظت محیط زیست قم با تاکید بر اینکه 
بحران های زیست محیطی استان با طرح های مقطعی و 
کوتاه مدت بر طرف نمی شود، گفت: حل معضل ریزگردها 
نیازمند ارایه طرح ها و برنامه های بلند مدت دراین استان 

است.
سید رحمان دانیالی با بیان اینکه مشکل ریزگردها یک 
شبه ایجاد نشده و به هیچ وجه یک شبه نیز از بین نخواهد 
رفت، اظهار داشت: تاکنون درقم برنامه های خوبی برای 

مقابله با این معضل پیش بینی شده است.
وی با اشاره به تشکیل کارگروه مخاطرات زیست محیطی 
به دبیری محیط زیست، تصریح کرد: در این کارگروه به 
صورت اختصاصی و ویژه بحث طرح جامع کاهش آلودگی 
هوای قم دربرگیرنده بیشتر مسایل و بحران های زیست 
محیطی استان از جمله دریاچه نمک، واحدهای صنعتی 
آلاینده و سیستم حمل و نقل عمومی با جدیت پیگیری 

و دنبال می شود.
این مسوول با بیان اینکه وظایف هر دستگاه اجرایی درون 
شهری در این برنامه جامع مشخص شده، و به آنها ابلاغ 
می شود، تصریح کرد: بر اساس این برنامه جامع در راستای 
کاهش معضلات زیست محیطی در قم، ضرورت توجه به 
مسایلی همچون تخصیص اعتبارات مورد نیاز و همچنین 
احقاق حق آبه این استان از تالاب ها به سازمان حفاظت 

محیط زیست کشور گوشزد می شود.
دانیالی همچنین تصریح کرد: هم اکنون برآورد اولیه کل 
اعتبار لازم برای حل معضلات زیست محیطی قم از جمله 
ریزگردها صورت گرفته، ولی به هیچ وجه تا زمان تصویب 

نهایی اعلام نخواهد شد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به معضل 
واحدهای صنعتی آلاینده درشهرک های صنعتی قم از جمله 
شهرک صنعتی سلفچگان، تصریح کرد: محیط زیست قم با 

استفاده از امکانات مجهز مانند سیستم آنلاین پایش، کنترل 
و نظارت دقیقی را بر روی واحدهای صنعتی این استان اعمال 

می کند.
وی با اشاره به اینکه برخی از واحدهای صنعتی با تغییر 
کاربری و همچنین نوع محصولات تولیدی خود منجر به 
آلودگی محیط زیست می شوند، تصریح کرد: محیط زیست 
با هماهنگی های خوب و مدونی که با دستگاه قضایی دارد، 

برای مقابله با این واحدها مصمم است.
دانیالی همچنین با بیان اینکه حفاظت محیط زیست از 
خود دقت و ظرافت خاصی در شناسایی صنایع آلاینده به 
خرج می دهد، تصریح کرد: این واحدها اگر پس از اخطارهای 
اولیه نتوانند، راهکارهای مناسب برای کاهش آلودگی های 
خود را ارایه دهند،نه تنها محیط زیست بلکه هیچ یک از 
دستگاه های مربوطه، هیچ گونه اغماضی را در خصوص آنها 

نخواهند داشت.

 مدیر کل کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان استان قم از ایجاد مرکز فراگیر کانون 
پرورش فکری برای کودکان با معلولیت های 

خاص در این استان خبر داد.
محسن ربانی اظهار داشت:  مراکز فراگیر در 
کانون های پرورش فکری برای اعضای کودک 
و نوجوان با معلولیت های خاص آماده سازی 

می شوند.
وی گفت: یک مرکز فراگیر برای کودکان 
با معلولیت های خاص در مرکز شماره هفت 
کانون در حال آماده سازی است که تا پایان 

سال جاری به بهره برداری می رسد.
فراگیر  مراکز  آماده سازی  داد:  ادامه  وی 
بکارگیری مربیان آموزش دیده،   رمپ گذاری ساختمان و شامل تهیه کتاب های بریل و کتاب های گویا، 

غیره می شود.
مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان استان قم در خصوص احداث مجتمع 
بین المللی آفرینش های دینی و مذهبی نیز 
افزود: مجتمع بین المللی آفرینش های دینی 
و مذهبی در دهه مبارک فجر به بهره برداری 
کتابخانه  شامل  مجتمع  این  که  می رسد 
کودک، کتابخانه تخصصی بزرگسال، سینما 
کودک، مرکز فرهنگی و هنری، مرکز علوم و 

نجوم و غیره است.
بین المللی  مجتمع  داد:  ادامه  وی 
آفرینش های دینی و مذهبی با متراژ نزدیک 
به ١۲ هزار متر مربع در منطقه پردیسان آماده 

بهره برداری است.

مالکان  مراجعه  خواستار  قم   ۳ منطقه  شهردار 
ساختمان های دارای خطر ریزش به شهرداری این منطقه در 

راستای جلوگیری از بروز خطرات احتمالی شد.
رضا پوریافر از رفع خطر دو ساختمان در محدوده این 
منطقه خبر داد و گفت: در خیابان خیام جنوبی کوچه شماره 
۲7 و خیابان هفت تیر کوچه شماره ١0 از بروز خطر تخریب 

ساختمان ها جلوگیری شد.
شهردار منطقه ۳ قم افزود: پس از مراجعه اهالی محل 
به شهرداری و درخواست رسیدگی به وضعیت خطرناک 

محل، کارشناسان شهرداری نسبت به بررسی استحکام بنا و 
میزان خطرساز بودن املاک اقدام کردند که در نهایت نظریه 

کارشناسان مبنی بر رفع خطر ملک مورد نظر صادر شد.
وی با بیان این که پس از گذراندن مراحل قانونی نسبت 
به رفع خطر از ملک مورد نظر اقدام شد خاطرنشان کرد: به 
منظور جلوگیری از حوادث احتمالی کارشناسان شهرداری 
منطقه سه در حال شناسایی املاک خطری در سطح منطقه 
هستند. پوریافر خواستار همکاری و مشارکت شهروندان برای 
جلوگیری از بروز خطر شد و اظهار داشت: از مالکان تقاضا 

می شود در صورت تشخیص کارشناسان مبنی بر خطری 
بودن املاک به منظور جلوگیری از هرگونه خسارت مالی و 
جانی در اسرع وقت اقدام لازم برای رفع خطر صورت گیرد.

شهردار منطقه ۳ قم ایجاد آسایش و رفاه حال شهروندان 
را از جمله وظایف شهرداری دانست و تصریح کرد: از آنجایی 
که شهرداری وظیفه دارد در زمینه رفاه حال شهروندان 
گام بردارد بنابراین رسیدگی به این گونه مسائل ضرورتی 
انکار ناپذیر است که امیدواریم شهروندان برای ارائه خدمات 

مطلوب نیز همراه شهرداری باشند.

رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر قم گفت: در آخرین جلسه این 
کمیسیون به بررسی مشکلات مربوط به پروژه امین و مهدیه پرداخته شده است.

محمود مسگری با اشاره به فعالیت  های کمسیون نظارت و حقوقی گفت: این کمسیون 
متشکل هفت عضو زیر مجموعه حقوقی و نظارت است که در کنار یکدیگر در راستای 

خدمت رسانی مطلوب به شهروندان گام بر می دارند.
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: دو تن از مشاورین 
شورا در این کمسیون پرونده ها و شکایاتی که به شورا آمده را مطرح کرده و هفته ای یك جلسه 

برگزار شده و پرونده های موجود مورد بررسی قرار گرفته و به آن ها رسیدگی می شود.
وی با بیان این که در حال حاضر مهم ترین پرونده های مورد بحث در کمسیون پروژه های 
امین، زمزم و... هستند، خاطرنشان کرد: این پروژه ها در کمسیون بررسی شدند و تا آنجایی که 

امکان داشته مشکلات مربوط به این پروژه ها برطرف شده است.

مسگری همچنین ابراز کرد: موضوعاتی که مردم با شهرداری دارند درکمسیون نظارت و 
حقوقی مطرح شده و به معضلات رسیدگی می شود.

رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به این که در جلسه این 
هفته پروژه تجاری مهدیه مورد بحث و بررسی قرار گرفت، تصریح کرد: پروژه تجاری مهدیه 

در خیابان آذر از موارد این هفته کمسیون بود تغییر کاربری داده بود.
وی اضافه کرد: مقرر شده بود تا این مجتمع تجاری به صورت نیمه کاره تبدیل به مخروبه 
شود که با بررسی های صورت گرفته برنامه هایی برای راه اندازی مجدد آن در این کمسیون 

مطرح شد.
مسگری با بیان این که همچنین در این کمسیون نامه های مردمی مورد بررسی قرار 
گرفتند و به آن ها رسیدگی شد، اظهار کرد: در مورد پروژه امین هم در این جلسه بحث هایی 

به میان آمد و مقرر شد در جلسه ای به بررسی مشکلات مربوط به آن بپردازیم.

 مدیرکل محیط زیست استان قم:

معضل ریزگردها با طرح های مقطعی برطرف نمی شود

مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان  استان خبر داد:

راه اندازی مرکز فراگیر برای کودکان با معلولیت خاص در قم

شهردار منطقه 3 قم:

مالکان ساختمان های دارای خطر تخریب به شهرداری مراجعه کنند

در کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر قم  بررسی شد؛ 

مشکلات پروژه تجاری امین و مهدیه
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سرمقاله

اتوبوس رانی  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم از افزایش رضایتمندی مردم 
خطوط  تحول  طرح  اجرای  راستای  در 

اتوبوس رانی خبر داد.
اینکه  به  اشاره  با  امراللهی  سعید 
اطلاع رسانی  نیازمند  هر طرحی  اجرای 
است، گفت: با توجه به اینکه طرح تحول 
خطوط اتوبوس رانی طرحی بزرگ بوده و 
سطح شهر و شهروندان را پوشش می دهد 
بنابراین نیازمند اطلاع رسانی به همه مردم 
اتوبوس رانی  سازمان  مدیرعامل  است. 
شهرداری قم با بیان اقدامات انجام شده 
شهروندان،  به  اطلاع رسانی  راستای  در 
مختلف  مراسمات  در  کرد:  خاطرنشان 
نظیر دعای عرفه که بخش زیادی از مردم 
حضور داشتند دفترچه های راهنما برای 

آشنایی بیشتر آن ها با طرح جدید توزیع 
شد.

وی ادامه داد: همچنین بلیط فروشی ها 

نیز به توزیع دفترچه های راهنما پرداختند 
تا مردم بتوانند به طور کامل از جزئیات 
طرح آگاه شوند و مشکلات آن ها در این 

زمینه کاهش پیدا کند.
رضایتمندی  افزایش  از  امراللهی 
خطوط  تحول  طرح  از  شهروندان 
اتوبوس رانی خبر داد و بیان کرد: با توجه 
به اینکه اطلاع رسانی به مرور انجام پذیرفته 
بود مردم نسبت به قبل اطلاعات بهتری 
دریافت کرده اند در نتیجه رضایتمندی 

شهروندان بیش تر شده است.
اتوبوس رانی  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم تصریح کرد: گزارش هایی 
که از مجموعه های واحد های فعال گرفتیم 
زمینه  این  در  مشکلات  که  داده  نشان 
کمتر شده و اجرای برنامه تا کنون روند 
خوبی داشته است و اگر مشکلاتی در ادامه 
وجود داشته باشد به مرور آنها را هم رفع 

خواهیم کرد.

 

حسن بهشتی پور

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبر داد

افزایش رضایتمندی مردم قم از طرح تحول خطوط اتوبوسرانی



3 اقتصادی

آزادسازینرخبلیتضامنحیاتایرلاینها؟
در شرایطی که پس از سال ها گمانه زنی رییس سازمان هواپیمایی کشوری اعلام 
کرده، طرح آزاد س�ازی قیمت بلیت هواپیما در س�ال جاری نهایی خواهد شد، 
برخی تردید ها نسبت به احتمال افزایش قیمت بلیت در بازار به وجود آمده که 
صحبت های دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی نسبت به جزییات آن شرایط را 

توضیح می دهد. 
 در س��ال گذشته وقتی صحبت از متنوع س��ازی نرخ بلیت هواپیما مطرح شد، یکی از 
اصلی ترین اهداف پیش روی سازمان هواپیمایی کشوری واقعی کردن نرخ ها و البته ایجاد 
تفاوتی مس��تقل نسبت به شرایط هر مس��یر و تعداد پروازهای فعال در آن بود.  براساس 
برنامه ریزی های انجام شده ایرلاین ها باید با سنجیدن شرایط پروازی خود، روزهای سفر، 
تعداد مسافران دائمی و البته ساعتی که پرواز در آن صورت می گیرد نرخ بلیت خود را ارائه 
می کردند.  سازمان این اختیار را داده بود که شرکت های هواپیمایی بتوانند به نسبت شرایط 

تعیین شده نرخ بلیت را 30 درصد بالاتر یا پایین تر از نرخ مصوب سابق تعیین کند. 
در عمل این اختیار باعث رشد عجیب قیمت ها در برخی روزهای پیک سفر شد و نظم 
بازار را بهم ریخت تا جایی که آزاد سازی نرخ بلیت نیز به تعویق افتاد.  با وجود این اما در 
شرایطی که سازمان هواپیمایی اعلام کرده آزاد سازی نرخ بلیت قطعا اجرایی خواهد شد، 
دبیر انجمن ش��رکت های هواپیمایی به برخی گمانه زنی ها در این رابطه پاسخ داده است.  
براساس صحبت های سامانی آزاد سازی نرخ بلیت به هیچ عنوان به معنی افزایش قیمت ها 
نیست و این روند تنها به شرکت ها این آزادی عمل را می دهد تا برنامه های خود را با توجه به 
شرایط سفری مشخص کنند.  هرچند سامانی این صحبت ها را کرده اما در ادامه نیز تاکید 
کرده است آزاد سازی بلیت می تواند باعث ادامه حیات اقتصادی ایرلاین های داخلی شود و 
حداقل سود را برای آنها به بار آورد.  با وجود مقدمه ابتدایی مشخص نیست صحبت های دبیر 
انجمن چگونه در بازار واقعی اجرایی خواهد شد و آیا صرف آزاد سازی می تواند به تضمین 
س��ود حداقلی ایرلاین ها کمک کند یا این که باید در پس آزاد سازی انتظار افزایش دوباره 
قیمت بلیت هواپیما را نیز داشته باشیم.  البته در این بین ابهام بزرگ دیگری نیز وجود دارد 
که نسبت به کشش بازار در اجرایی شدن قیمت های بالا ایجاد تردید می کند و این احتمال 
را به وجود می آورد که در صورت افزایش دوباره قیمت ها دیگر امکان فروش بلیت جز در 

روزهای پیک سفر برای ایرلاین ها فراهم نشود. 

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,176,000یک مثقال طلا

964,030یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,400,000سکه بهار آزاد ی

9,400,000سکه امامی

4,720,000نیم سکه

2,580,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 20636,900,000 تیپ 5

 206SD36,700,000وی 8

GLX 405 30,300,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 38,937,000پژو پارس 

 37,000,000پژو پارس سال

E2 90 39,500,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,000,000سمند 

LX EF7 30,000,000سمند 

ELX 36,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 59,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,500,000سایپا 131

 20,000,000سایپا 132

SX 24,000,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM40,000,000 

 MVM46,000,000 550 دستی

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3372,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,000,000 چهار سیلند ر

معاون رئیس جمهور با اشاره به تشکیل کارگروه اقتصاد مقاومتی 
در دولت گفت: ظرف یک ماه آینده همه اهداف، سیاستها، طرحها و 
پروژه های تحقق اقتصاد مقاومتی برای دستگاههای اجرایی مشخص 
می شود و در این میان جایگاه ویژه ای برای نظام بانکی در نظر گرفته 

شده است.
 مسعود سلطانی فر در جمع مدیران ارشد بانک سپه اظهارداشت: از 
بانکها می خواهم تا توجه خود را به بخش پرتوجیه و سودده گردشگری 
معطوف کنند تا با تأمین منابع لازم در این بخش، بتوان از این محل به 

ایجاد اشتغال و نیز افزایش تولید ناخالص ملی کشور پرداخت.
سلطانی فر با ابراز خرسندی از حضور در جمع مدیران ارشد بانک 
سپه و قدردانی از حمایتهای بانک سپه از بخش گردشگری، تقوی نژاد 
را یکی از مدیران زحمت کش، پرتلاش و خوش فکر در دستگاهها و 
سازمانهای مختلف معرفی کرد که اکنون به یکی از مدیران موفق نظام 

بانکی در جمع مدیران ارشد کشور تبدیل شده است.
وی با اشاره به نقش گردشگری بعد از رفع تحریم ها گفت: با ارشادات 
مقام معظم رهبری، رویکرد دولت و تلاش ویژه رئیس جمهور، اقتصاد 
کشور از شرایط رکودی در حال خروج است و آثار و نشانه های آن 

ظهور و بروز پیدا کرده است.
سلطانی فر با بیان اینکه با تصویب کلیات برجام، ایران وارد فضای 
جدید سیاسی و اقتصادی می شود گفت: با لغو تحریم های ناعادلانه 
و غیرقانونی که سالها تأثیر خیلی جدی بر فعالیتهای سرمایه گذاری 
گذاشته بود، کشور مسیر رشد خود را طی خواهد کرد. در چنین 
فضایی می طلبد تا با یک نگاه ویژه به آینده، خود را آماده کنیم و به 

حل مشکلات بیندیشیم.
وی افزود: دو برنامه ریزی اساسی در کشور درحال شکل گیری 
است. یکی تدوین برنامه ششم است که در 30 کارگروه تخصصی 
مسایل آن مطرح شده و مورد پیگیری است و دیگری، بحث اجرای 
مبانی اقتصاد مقاومتی برای بهره گیری از تمام ظرفیتهای اقتصادی 

کشور است.
معاون رئیس جممهور گفت: در کنار این برنامه ها، ایران دارای چشم 
انداز بیست ساله نیز هست که در افق 1404 باید به گونه ای برنامه 
ریزی و حرکت کند که بتواند به قدرت اول منطقه در ابعاد مختلف 

تبدیل شود.
 * جایگاه ویژه نظام بانکی در اقتصاد مقاومتی

وی افزود: در مباحث مربوط به اقتصاد مقاومتی، کارگروه ویژه ای 
تعیین شده که وزرا و معاونان رئیس جمهور در آن عضو هستند. با 
توجه به تأکید مقام معظم رهبری بر اجرای سریعتر اقتصاد مقاومتی 
به عنوان یک سند بالا دستی در برنامه پنجساله و نیز یکساله بودجه، 
اقتصاد  راهکارهای تحقق مبانی  بتواند  باید  دولت هرچه سریعتر 

مقاومتی را مشخص کند.

وی افزود: در کمتر از دو ماه اخیر، مجموعه دولت، ستاد، سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی و تیم مشاوره اقتصادی، چارچوبهایی را مشخص 
کردند. ظرف یک ماه آینده همه اهداف، سیاستها، طرحها و پروژه های 
تحقق اقتصاد مقاومتی برای دستگاههای اجرایی مشخص می شود و 
در این میان جایگاه ویژه ای برای نظام بانکی در نظر گرفته شده است. 
امیدواریم با تقویت منابع و برطرف شدن موانع، سیستم بانکی بتواند 

نقش خود را به درستی در این خصوص ایفا کند.
سلطانی فر با بیان اینکه ایران به لحاظ ظرفیتها و جاذبه های 
گردشگری در بین 10 کشور اول جهان قرار دارد گفت: ایران از ورود 5 
میلیون گردشگر خارجی به کشور 7 تا 7.5 میلیارد دلار درآمد داشته 
است. براین اساس، با این درآمد و به لحاظ تعداد، سهم ایران نیم درصد 
از سهم گردشگری در جهان بوده در حالی که این رقم باید به 2 تا 

3 درصد برسد.

 * تا سال 1404 باید میزبان 20 میلیون گردشگر باشیم
وی افزود: براساس سند چشم انداز 1404 پیش بینی شده که ایران 
باید میزبان 20 میلیون گردشگر خارجی با 25 تا 30 میلیارد دلار 

درآمد باشد.
رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری افزود: در 
دنیا میزان رشد گردشگری 4.6 درصد، در آسیا 5 درصد و در ایران 
12 درصد بوده است. ما باید 12 تا 14 درصد رشد داشته باشیم تا به 

سند چشم انداز برسیم.
وی تأکید کرد: گردشگری یک صنعت سبز و زوده بازده است. 
کشورهای مختلف دنیا 10 درصد تولید ناخالص داخلی خود را از محل 
گردشگری به دست می آورند و حدود 11 درصد اشتغال دنیا به طور 

مستقیم و غیرمستقیم در بخش گردشگری تعریف شده است.
سلطانی فر گفت: در حال حاضر، گردشگری، 5 تا 6 درصد تولید 

ناخالص داخلی کشور را تشکیل می دهد که این عدد باید به 10 
درصد برسد.

وی با بیان اینکه برای اتباع 190 کشور امکان ویزای فرودگاهی 
فراهم شده گفت: همچنین مدت اعتبار ویزا 15 روز بود که به تازگی 

به یک ماه تبدیل شده است.
سلطانی فر گفت: یکی از مهمترین سیاستهایی که می تواند به 

گردشگری کشور کمک کند توسعه تسهیلات صدور ویزاست.
وی با تشریح مزایای ویزای الکترونیک، به مشکلات حوزه گردشگری 
از جمله کمبود مراکز اقامتی و هتلهای مناسب اشاره کرد و گفت: 
درحال حاضر ایران 1100 هتل و حدود 500 تا 600 هتل-آپارتمان 
دارد که 130 مورد از هتلها 4 یا 5 ستاره هستند. برای 20 میلیون 
گردشگر، باید 400 هتل احداث شود که 270 هتل آن باید 4 یا 5 

ستاره باشد.
سلطانی فر گفت: 50 درصد هتلهای ایران در مشهد هستند. در سه 
نقطه مشهد، کیش و سرعین مشکل هتل نداریم ولی در برخی شهرها 

همچون اصفهان بحران هتل داریم.
رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری با اشاره 
به مشکلات نظام حمل و نقل، بر لزوم حل مشکلات در این بخش 
تأکید کرد. وی با اشاره به مزیتهای خاص ایران گفت: ایران، قدرت 
اول گازی جهان و قدرت چهارم نفتی دنیاست. همچنین این کشور در 
مجموعه ذخایر نفت و گاز نیز رتبه اول دنیا را داراست. ایران همچنین 
دارای ذخایر غنی معدنی است. سلطانی فر با اشاره به برخورداری ایران 
از منابع انسانی بسیار مناسب گفت: سالانه در مراکز آموزش عالی 234 
هزار نفر فارغ التحصیل داریم، این در حالی است که کل مراکز آموزش 
عالی آمریکا 238 هزار نفر فارغ التحصیل دارند. به لحاظ کمی ایران 
و آمریکا در این بخش برابر می شوند هرچند به لحاظ کیفی فرقهای 

مشهودی دارند.
رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری گفت: 
8 اولویت در برنامه ششم توسعه است که از ظرفیتهای گردشگری 

استفاده شود.
 * گردشگری یکی از مهمترین محورهای محرک خروج 

اقتصاد از کود
وی افزود: گردشگری می تواند یکی از مهمترین محورهای محرک 

خروج اقتصاد ایران از رکود فعلی حاکم بر اقتصاد کشور باشد.
سلطانی فر گفت: در بخش گردشگری سه فرصت خاص وجود دارد. 
یکی اتفاق نظری که بین مسئولان در خصوص توجه و توسعه به 
این بخش دارند. دوم، فضای پساتحریم است. بحث سوم نیز، ناامنی 
و مشکلاتی که در کشورهای اطراف است سبب شده تا گردشگران 
تاریخی و فرهنگی و... ایران را برگزینند. به برکت امنیت و جاذبه های 

گردشگری، ایران در حال حاضر مورد توجه گردشگران هستند.

 معاون رئیس جمهور خبر داد

نهایی شدن برنامه اقتصاد مقاومتی دولت تا یک ماه آینده

معاون نعمت زاده اعلام کرد:

رکوددرصنایعکوچکغالبشد
معاون وزیر صنعت از تهیه بسته حمایتی در شورای پول و اعتبار برای واحدهای 
صنعتی خبر داد و اعلام کرد: رکود در بخشی از صنایع کوچک غالب شده و آنها 

را با مشکل مواجه کرده است.
 سید محمد علی سید ابریشمی در گردهمایی معاونان عمران  محیط زیست شرکت 
ش��هرک های صنعتی کش��ور گفت: هر چقدر واحد تولیدی کوچک تر باشد، مشکلات 
اقتصادی و رکود حاکم بر جامعه بر آن تاثیر بیشتری می گذارد. مدیرعامل سازمان صنایع 
کوچک و ش��هرک های صنعتی ایران، معوقات بانکی را از مش��کلات واحدهای تولیدی 
برش��مرد و اظهارداشت: به دلیل وجود این معوقات، اغلب صاحبان صنایع نمی توانند از 

تسهیلات جدید بهره مند شوند.
 وی خاطر نشان کرد: بسته حمایتی برای واحدهایی که چک برگشتی دارند یا دارای 
معوقه بانکی هستند، دیده شده است  که در آینده ای نزدیک، تایید این مصوبه از مراجع 

ذی ربط گرفته می شود تا هر چه سریع تر اجرایی شود. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، نقش صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک 
در حمایت از واحدهای صنعتی را موثر دانست و یادآور شد: این صندوق می تواند وثیقه 

واحدهای صنعتی را فراهم کند تا از تسهیلات استفاده کنند.

متوسطصادراتفرشدستبافایراناعلامشد
رییس مرکز ملی فرش ایران با بیان اینکه متوسط صادرات فرش دستباف ایران در 
دهه های اخیر سالانه 500 میلیون دلار بوده است افزود: البته این به آن معنا نیست 
که ما همین پتانسیل را داریم، بلکه صادرات ما با رفع تحریم ها و ورود به بازار های 

جدید و از طرفی تبلیغات می تواند به چندین برابر افزایش یابد.
حمید کارگر  ارائه یارانه حمل ونقل و پرداخت جوایز صادراتی را از جمله درخواس��ت های 

فعالان فرش دستباف مطرح کرد که مورد دوم چند سالی است متوقف شده است.
 وی بیان کرد: البته سیاست کلی دولت به سمتی سوق یافته که مشوق های غیرمستقیم 
صادراتی ارائه دهد و انتظار صادر کنندگان فرش دس��تباف این است که حداقل برای یارانه 
حمل ونقل، تخفیف هایی برای صادرات به بازارهای هدف در نظر گرفته شود و امیدواریم در 
روز ملی صادرات شاهد اخبار خوشی برای صادرکنندگان باشیم.  وی با بیان اینکه در پنج ماه 
نخست امسال براساس آخرین آمار گمرک بیش از 1400 تن فرش دستباف به ارزش 80 
میلیون دلار به حدود 80 کشور دنیا صادر شد گفت: 10 کشور برتر که به عنوان مهم ترین 
کش��ورهای وارداتی فرش دستباف ایرانی محسوب می شوند نیز شامل کشورهای اروپایی، 

آسیای شرقی و برخی کشورهای عربی مثل لبنان و امارات هستند. 
صادرات فرش  دستباف در انتظار رفع تحریم  است

 کارگر، رونق صادرات فرش  دستباف را منتظر رفع تحریم ها، اجرایی شدن برجام و صادرات 
فرش ایرانی به آمریکا دانست که در این راستا به زودی هیات آمریکایی برای تقویت پیوند 

فعالان این دو بازار  به ایران وارد می شود.
 مشکلات گمرکی در روند صادرات داریم

 وی با تاکید بر ضرورت تسهیل و کمک به فرآیند صادرات فرش دستباف گفت: متاسفانه در 
روند صادرات، مشکلات گمرکی داریم و هزینه های بالای حمل ونقل و بیمه نیز از جمله موانع 
است.  او با بیان اینکه فرش ایرانی در بسیاری از بازارهای خارجی شناخته شده ولی همچنان 
نیاز به تبلیغات دارد، تاکید کرد: حتی بازار های سنتی که فرش ایرانی را می شناسند از تبلیغات 
بی نیاز نیستند، ولی تبلیغات، ابزارهای متعدد و متنوعی دارد و نمی توان به شبکه های اجتماعی 
و فناوری های جدید ارتباطی بی توجه بود. از سویی بنگاه های تولیدی و صنعتی نیز به تنهایی 
نمی توانند در این زمینه اقدام کنند بلکه این کار عزم دولت را می طلبد.  کارگر، شرکت در 
نمایشگاه های تخصصی برون مرزی را از جمله درخواست های صادرکنندگان در این حوزه 
برشمرد که با شرکت در این نمایشگاه ها و رصد بازارها تجارب زیادی حاصل شده و بسیاری 

از اطلاعات و دانش کشوها به یکدیگر منتقل می شود.

وارداتآدامسوبیسکوئیتتاریخگذشته
ازطریققاچاق

رییس انجمن صنفی صنایع بیس�کوئیت، ش�یرینی و ش�کلات با بیان این که 
محصولات قاچاق سلامت مردم را به خطر می اندازد از ورود بیسکوئیت، آدامس، 

شیرینی و شکلات تاریخ گذشته به کشور از طریق غیررسمی خبر داد.
جمشید مغازه ای  با بیان این که واردات غیررسمی مشکلات زیادی را برای تولید کننده به 
وجود آورده است، اظهار کرد: متاسفانه هرچه پیگیری کردیم نتوانستیم جلوی این موضوع 
را بگیریم و همچنان واردات غیررس��می ادامه دارد. وی درباره ی این که واردات باعث تغییر 
ذائقه مردم می شود، ادامه داد: اصولا این فرهنگ در کشور ما وجود دارد که کالاهای خارجی 
را دوست داریم، اما به هرحال باید فرهنگ سازی شود تا مردم به سمت استفاده از کالاهای 
ایرانی سوق داده شوند. رییس انجمن صنفی صنایع بیسکوئیت، شیرینی و شکلات با اشاره به 
پیشرفت صنایع تولید بیسکویت، شیرینی و شکلات گفت: تنوع کالایی ما زیاد شده و از سوی 
دیگر کیفیت محصولات نیز افزایش یافته است. همچنین بسته بندی و ماندگاری محصولات 
تولید شده نیز بهبود یافته است. مغازه ای با اشاره به صادرات 600 میلیون دلار انواع بیسکویت، 
شیرینی، شکایت، آدامس و ... در سال گذشته گفت: میزان صادرات ما در سال 1393 به 240 
هزار تن بود در حالی که ما به همین مقدار واردات اینگونه محصولات را به صورت قاچاق به 
کشور داریم.  به گفته وی واردات غیررسمی در این حوزه به خصوص در آدامس و بیسکویت 
که ماندگاری بالاتری دارند، بسیار زیاد است.  رییس انجمن صنفی صنایع بیسکویت، شیرینی 
و شکلات با بیان این که مصرف سرانه این محصولات در ایران بسیار پایین تر از میانگین جهانی 
است درباره ی کیفیت محصولات وارد شده به صورت قاچاق گفت: این محصولات به هیچ 
وجه کیفیت مناسبی ندارند و قطعا سلامت مردم را به خطر می اندازد، اما متاسفانه به رغم همه 
پیگیری هایی که انجام دادیم کنترل و نظارتی در این زمینه وجود ندارد.  مغازه ای تصریح کرد: 
کالاهایی که به صورت قاچاق وارد کشور می شود اغلب از تاریخ انقضای آنها گذشته یا مدت 
کمی به پایان آن مانده است و احتمال تغییر در تاریخ ها بعد از ورود به کشور بسیار زیاد است.

در حالی نسخه دولتمردان برای بازگشت رونق اقتصادی 
در آستانه رونمایی کامل است که فعالان بخش مسکن 
معتقدند، دیگر زمان آن رسیده است که مسکن به عنوان 

پیشران اقتصاد از رکود خارج شود.
 در حالی این روزها در محافل دولتی و خصوصی بحث 
خروج اقتصاد از رکود بیشتر بر سر زبان ها افتاده که بخش 
مسکن به عنوان یکی از بازارهای مهم اقتصادی حدود 
سه سال است که درگیر رکود بوده و این رکود در تمامی 

بخش های خرید وفروش و ساخت و ساز دیده می شود.
تبیین  همایش  در  گذشته  سال  جمهور  زئیس   
سیاست های اقتصادی دولت برای خروج از رکود عنوان کرد 
که براي خروج از شرایط فعلي نیاز به لوکوموتیوهایي داریم 
به عنوان پیشران که ان شاءالله حرکت کنند و زنجیره پشت 
سر خودشان را بکشانند و بتوانند حرکت در بخش های 

مختلف به وجود بیاورند. 
براین اساس، عباس آخوندی وزیر راه  وشهرسازی همواره 
بر این موضوع تاکید دارد که بخش مسکن به عنوان پیشران 
اقتصادی، یکی از بازارهایی است که می تواند کل اقتصاد را از 
رکود خارج کند؛ به همین دلیل بهترین راهکار برای خروج 

از اقتصاد از رکود، خارج کردن مسکن از رکود است.
 بنابراین بازار مسکن که به طور مستقیم با 150 شغل 
ارتباط دارد و می تواند صنایع زیادی را از رکود خارج کند، از 
بازارهایی است که سهم عمده ای در خروج از رکود اقتصادی 
دارد. برهمین اساس، به همین دلیل متولیان این بخش 
معتقدند که دیگر وقت آن است که اقداماتی برای تحرک 

این بازار انجام شود.
 در حدود سه سال گذشته، صنایع مصالح ساختمانی 
یکی از بازارهایی بوده که تحت تاثیر مستقیم رکود قرار 
گرفته و فروش آنها به شدت کاهش یافته است، همچنین 
کارگران ساختمانی که از این محل کسب درآمد می کنند 
هم گروه دیگری هستند که از رکود بخش مسکن، زیان 

دیده اند. 
از سوی دیگر، تولیدکنندگان مسکن هم تحت تاثیر این 
رکود به شدت با مشکل مواجه شده اند به طوری که حجم 
زیادی از ساختمان های احداث شده از سوی انبوه سازان به 
فروش نرسیده و متقاضیان رغبتی به بازار نشان نمی دهند. 
رکود مسکن در صنایع مختلف اختلال ایجاد کرد

 در این رابطه جمشید برزگر با انتقاد از ادامه رکود بازار 
مسکن، اظهار داشت: رکود در بخش های مختلف مسکن 

اختلال ایجاد کرده و کارخانجاتی که از سرمایه ملی کشور 
تشکیل شده اند، با مشکلات زیادی مواجه هستند که این 

ناشی از رکود صنعت ساختمان است.
 وی با تاکید بر اینکه حدود 40 درصد از مردم، اجاره 
نشین هستند و باید برای تامین مسکن آنها چاره ای 
اندیشید، افزود: مسکن به عنوان یکی از نیازهای اساسی 
مردم باید مورد توجه دولت قرار گیرد که در این راه باید 
تولید مسکن تقویت شده و از بخش خصوصی حمایت کرد.

 رئیس کانون سراسری انبوه سازان با تاکید بر اینکه قوانین 
خوبی در کشور وجود دارد که به درستی اجرا نمی شود، 
گفت: بخش مسکن به طور مستقیم و غیرمستقیم با 300 
شغل مرتبط است که رونق مسکن می تواند این صنایع را 

هم با رونق مواجه کند.
 تحریک تقاضا در بخش مسکن

 همچنین حسن محتشم در خصوص برنامه دولت برای 
خروج از رکود اقتصاد، گفت: اگر بخواهیم از این شرایط 
اقتصادی خارج شویم، یکی از راهکارها و اصول به حرکت 

درآوردن اقتصاد، فعال کردن بخش مسکن است.
 وی با بیان اینکه بخش مسکن باتوجه به طولانی شدن 
دوران رکود سه ساله نیاز به تحریک تقاضا دارد، افزود: باید 
تقاضا تحریک شود تا آپارتمان هایی که در این سه سال 
ساخته شده است، به فروش برسد، ضمن آنکه به تقاضای 

انباشته شده مسکن در این مدت، پاسخگو باشد.
 رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران با تاکید بر اینکه 
یکی از اصول اولیه برای خروج از رکود اقتصاد، تحریک بازار 
مسکن است، اظهار داشت: ما با هر دو سیاست پرداخت 
تسهیلات به سازندگان و خریداران موافقیم، چرا که در 

نهایت موجب رونق بازار مسکن می شود.
 محتشم با اعلام اینکه هر دو این تسهیلات با استقبال 
مواجه می شود، گفت: پرداخت تسهیلات به هر دو گروه 
می تواند شرایط کنونی را تغییر داده و اقتصاد را از حالت 
رکود خارج کند، درواقع اگر این دو عامل اثر گذار تحریک 
شود و پول به بخش مسکن بیاید، در بخش تولید با حرکت 

قابل توجهی روبرو می شویم.

تحریکتقاضابهبازارمسکنمیرسد؟

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم 

اطلاعیه مالیاتی
قابل توجه مودیان محترم مالیاتی:

به اطلاع کلیه اشخاص حقوقی و حقیقی موضوع 
بند )الف( و )ب( ماده 95 قانون مالیات های مستقیم 

می رساند، مهلت ارسال الکترونیکی فهرست 
معاملات فصل تابستان 94 از طریق سامانه 

WWW.TAX.gov.irو یا به صورت لوح فشرده 
)CD( حداکثر تا پایان مهر ماه سال جاری می باشد.
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مسابقات فوتسال امیدهای کشور در قم؛

آتلیهطهرانقمباپیروزیبرمسسونگون
صعودخودراقطعیکرد

 تیم فوتسال آتلیه طهران قم در دور دوم از مرحله ماقبل نهایی لیگ دسته 
اول فوتس�ال امیدهای کشور در قم با پیروزی بر مس سونگون صعود خود را 

قطعی کرد.
 دومین روز از مرحله سوم رقابت های فوتسال لیگ دسته اول امید باشگاه های کشور 
قبل از ظهر جمعه در قم ادامه یافت و تیم آتلیه طهران قم برابر مس سونگون آذربایجان 

شرقی به برتری رسید. 
در این مسابقه که در سالن شهدای بهزیستی قم برگزار شد تیم فوتسال آتلیه طهران در 
یک بازی بر تر و بی دردسر موفق شد با نتیجه یک طرفه 5 بر صفر برابر مس سونگون به 

پیروزی برسد و دومین پیروزی خود را دشت کند. 
گل های تیم فوتس��ال آتلیه طهران را در این مس��ابقه امیرحسین مرادخانی )2 گل(، 

حسین سلیمانی، سید مصطفی موسوی و حسن فیض آبادی به ثمر رساندند.
 بدین ترتیب تیم آتلیه طهران قم با کسب 6 امتیاز در صدر قرار گرفت و با توجه به 
تساوی تیم های مقاومت قرچک و پرسپولیس همدان، صعود خود را به مرحله پایانی 
مسابقات مسجل کرد.  امیرحسین اربابی دروازه بان تیم آتلیه طهران قم در این مسابقه 
نیز همانند دیدار برابر مقاومت قرچک نمایش بس��یار خوبی داشت و نقش مهمی در 
صدرنشینی آتلیه ایفا کرده است.  آتلیه طهران قم در نخستین دیدار خود با گل حسین 
سلیمانی یک بر صفر مقاومت قرچک را برد و در سومین مسابقه خود با تیم پرسپولیس 
همدان روبرو می شود.  آتلیه طهران قم نیز در شرایطی میزبان این مسابقات است که در 2 
مرحله پیشین این مسابقات بدون باخت به این مرحله رسیده است و از بخت بالایی برای 

صعود به لیگ بر تر برخوردار است.

دبیر هیئت کشتی استان قم:

کشتیگیرانقمرقبایخوددرلیگبرتررا
شناختند

دبیر هیئت کشتی استان قم از مشخص شدن حریفان تیم کشتی فرنگی قم 
در مسابقات مرحله دوم لیگ برتر کشتی فرنگی باشگاه های کشور خبر داد.

احم��د رضایی اظهار کرد: با توجه به اینکه رقابت های لیگ برتر کش��تی فرنگی جام 
باش��گاه های کش��ور صادر کننده مجوز حضور در رقابت های قهرمانی کشتی فرنگی 
باشگاه های جهان محسوب می شود کشتی گیران ما با انگیزه بالا برابر رقبا قرار می گیرند.

 وی ادامه داد: پنج ماه قبل دیدارهای مرحله نخست از رقابت های این فصل لیگ برتر 
کش��تی فرنگی باشگاه های کشور در کرج برگزار شد و اکنون تیم کشتی فرنگی قم با 
تجربه و شرایط بهتر خود را برای پیکارهای مرحله دوم لیگ برتر و به دست آوردن مجوز 

باشگا ه های جهان آماده کرده است.
 دبیر هیئت کشتی استان قم با بیان اینکه شهرستان اسلام آباد غرب استان کرمانشاه 
میزبانی این مرحله از رقابت ها را بر عهده دارد، ابراز کرد: با توجه به قرعه کشی انجام شده، 
گروه بندی رقابت ها این مرحله نیز انجام شد و تیم کشتی فرنگی قم حریفان خود را در 

این مرحله شناخت.
 وی یاد آور شد: بر اساس برنامه ریزی فدراسیون کشتی کشورمان، دیدارهای مرحله دوم 
از مسابقات فصل جاری لیگ برتر کشتی آزاد و فرنگی باشگاه های کشور از امروز به مدت 

دو روز در سالن شهید شهبازی شهر اسلام آباد غرب به انجام می رسد. 
رضایی خاطرنش��ان کرد: جلسه هماهنگی و قرعه کشی این رقابت ها یک روز قبل در 
کرمانشاه برگزار شد و رقابت های کشتی آزاد با حضور 6 تیم بیمه رازی، شهرداری همدان 
و گاز مازندران در گروه نخس��ت و تیم های س��تارگان س��اری، دانشگاه پیام نور و گروه 

ساختمانی کفایتی مشهد در گروه دوم برگزار می شود. 
وی ابراز کرد: تیم اعزام ش��ده از هیئت کش��تی استان قم در رشته کشتی فرنگی در 
مسابقات لیگ برتر باشگاه های کشور حضور دارد و در شرایطی که مسابقات این رشته با 
حضور هفت تیم به انجام می رسد، نماینده قم در گروه نخست مقدماتی با تیم های بیمه 

رازی و پاس قوامین رقابت می کند. 
دبیر هیئت کشتی استان قم بیان کرد: چهار تیم دیگر حاضر در لیگ برتر کشتی فرنگی 
یعنی پدیده دوکوهه اندیمشک، سیناصنعت ایذه، شهرداری همدان و دانشگاه پیام نور 
ته��ران نیز بازی های خود را در گروه دوم از مرحله مقدماتی این دوره از رقابت ها انجام 

می دهند. 
وی افزود: تیم کش��تی آزاد هیئت کرمانش��اه که پیش از این متقاضی حضور در این 
رقابت ها بود، در این مس��ابقات شرکت نکرد و این مرحله از امروز با برگزاری مسابقات 

مقدماتی آغاز می شود و پس از آن پیکارهای رده بندی و فینال برگزار خواهد شد.
 رضایی اظهار کرد: تیم کش��تی قم در وزن 59 کیلوگرم فرش��اد عیسوند، در وزن 66 
کیلوگرم حسین ابراهیمی ، در وزن 75 کیلوگرم مهدی ابراهیمی، در وزن 80 کیلوگرم 
علی زینتی رفاه، در وزن 85 کیلوگرم علی اصغر شهبازی و در وزن 98 کیلوگرم علی اکبر 

حیدری را در این رقابت ها به میدان می فرستد.

 درحالی که برخی در مورد نیمکت نشینی تیموریان 
در مقابل ژاپن گمانه زنی می کنند باید دید آیا کی روش 
در راستای جوانگرایی اش چنین تصمیمی را گرفته یا 

به دلیل رشد فوق العاده امید ابراهیمی؟
بهبرخی معتقدند که بیرون ماندن آندرانیک تیموریان از 
ترکیب اصلی تیم ملی و البته حضور وی در وقت های تلف 
شده بازی با ژاپن در ترکیب،  نوعی تنبیه بود که از سوی 

کی روش برای آندو در نظر گرفته شد.
صدای پای ابراهیمی

 البته تعبیر تنبیه می تواند درست باشد چون در مقابل 

عمان هم تیموریان بازی خوبی انجام نداد و در مجموع روز 
بدی را سپری کرد اما برخی دیگر بر این باورند که صدای 
پای امید ابراهیمی هر روز بلندتر شنیده می  شود و می رود تا 
این بازیکن چغر بد بدن  که به کشتی گیرها می ماند و بسیار 
ساده و کم حاشیه فوتبال بازی می کند، جای تیموریان را در 

تیم ملی بگیرد.
امید ابراهیمی به نظر می رسد در طول 90 دقیقه حتی 
یک ضربه اضافی هم به توپ نمی زند و در خدمت تیم فوتبال 
ابزی می کند. این بازیکن  البته سال گذشته هرگاه که آندو 
در میدان بود تحت تاثیر بازی خوب وی از بازی خارج می شد 

و باید گفت که جدایی تیموریان از استقلال در نیم فصل به 
سود ابراهیمی تمام شد.

نفس  به  اعتماد  با  تیموریان  جدایی  از  پس  ابراهیمی 
بیشتری به میدان رفت و موثرتر از قبل ظاهر شد هرچند که 
استقلال نتیجه مورد نظر را در پایان فصل نگرفت اما ابراهیمی 
در جایگاه یک هافبک دفاعی هر روز بیشتر به چشم آمد تا 
اینکه در دیدار با ژاپن فیکس و تنها به میدان رفت و نه زیر 

سایه تیموریان.
او البته تنها بازیکن جدید در ترکیب جدید تیم کی روش 
نیست بلکه بازیکنان در پست های دیگر هم روندی شبیه به 
روند رو به رشد ابراهیمی را داشته اند اما ماجرای ابراهیمی 
شاید متفاوت باشد چرا که او قوی ترین رقیب را پیش رو دارد 
و بیگمان تیموریان را باید یکی از بهترین هافبکهای دفاعی 

تاریخ ایران نامید هر چند که اندکی افت کرده است ...
استراتژی کی روش

 با این حال تعبیر دیگری هم از فیکس شدن ابراهیمی 
می توان داشت که نه تنبیه آندو معنی دارد و نه پیشرفت 
ابراهیمی بلکه به استراتژی و دور نگری کی روش مربوط 
است.  کی روش می داند برای جام جهانی 2018 آندرانیک 
تیموریان احتمالا نمی تواند در اوج آمادگی به تیم ملی ایران 
کمک کند و به همین دلیل در حال ساختن یک آندوی آماده 

برای آن روزهاست.
در واقع شاید بیرون ماندن تیموریان در بازی دوستانه با تیم 
بین المللی ژاپن بیشتر به این دلیل بود که ابراهیمی  با ژاپنی 
ها تن به تن شود و کم کم برای فیکس شدن قدم بردارد.  
کی روش انگار برای هر بازی و هر بازیکنش برنامه دارد. از 
همین حالا می توانید تیم ملی ایران در سال 2018 را تصور 

کنید که هم با تجربه است و هم جوان.

 رئیس کمیته صیانت از اخلاق حرفه ای فوتبال از دستگیری دلال معروف فوتبال 
با 40 حکم بازداشتی و شاکی خصوصی خبر داد و گفت: این دلال معروف همچنان 

در کنار یکی از تیم های لیگی فعالیت می کرد!
علیرضا علیپور درباره مشکلات دلالی در فوتبال ایران، از دستگیری یک دلال خبر داد و 
اظهار کرد: چهارشنبه شب در ورزشگاه انقلاب کرج یکی از دلال های معروف که حدود 40 
حکم بازداشت و شاکیان خصوصی داشت و همچنان در کنار یکی از باشگاه های لیگ یکی 
فعالیت می کرد، بازداشت شد. وی خاطرنشان کرد: اکنون سهمیه ورود بازیکنان به فوتبال 
قهرمانی و نیمه قهرمانی کمتر از 5 هزار است، در حالیکه حداقل 5 میلیون نفر علاقمند به 

حضور در این حوزه هستند.
 رئیس کمیته صیانت فوتبال علت ورود دلال ها به فوتبال کشور را نبود برنامه ریزی 
و سیستم خواند. علیپور هم در ادامه گفت: ما به شناسایی مافیای فوتبال و پدرخوانده ها 
پرداختیم و دو سه سال است که فدراسیون به طور جدی جلوی اینگونه فعالیت ها را گرفته ایم.

او به کنترل ورودی و خروجی تیم ها اشاره کرد و گفت: با همه اتفاقات متاسفانه مدتی است 
که فرصتی برای فعالیت دوباره دلال ها ایجاد شده است.

علیپور که پنجشنبه شب در شبکه خبر حضور یافته بود، افزود: ما لیست 101 نفر داشتیم 
که چهارسال قبل به باشگاه ها اعلام شد که منع فعالیت در رابطه با دلالیسم داشتند.

 سرپرست تیم هندبال بانوان هدف پویان جوان 
به  توجه  با  قم  جوان  هدف پویان  تیم  گفت:  قم 
نتایجی که به دست آورده یکی از مدعیان صعود به 

مرحله نهایی لیگ برتر هندبال بانوان است.
اکرم السادات حسینی ، اظهار کرد: در شرایطی که سه 
هفته از مرحله مقدماتی بازی های فصل جاری لیگ برتر 
هندبال بانوان باشگاه های کشور سپری شده، تیم هندبال 
بانوان هدف پویان جوان قم در حال حاضر با کسب سه 

امتیاز در مکان سوم جدول رده بندی جای دارد.
وی افزود: این تیم امسال در مرحله گروهی رقابت های 
تیم های  با  کشور  باشگاه های  بانوان  هندبال  برتر  لیگ 
و  سنندج  شهرداری  اصفهان،  ذوب آهن  بانوان  هندبال 
بازی  های  در  و  است  هم گروه  لارستان  چمران  شهید 
نیم فصل نخست مرحله گروهی یک بار به میهمانی رقبا 

رفت و دو بازی نیز در خانه خود انجام داد.
سرپرست تیم هندبال بانوان هدف پویان جوان قم اضافه 
در  قم  جوان  هدف پویان  تیم  هندبالیست  بانوان  کرد: 
نیم فصل نخست مرحله گروهی میزبان تیم های هندبال 
بانوان شهرداری سنندج و ذوب آهن اصفهان بود که در 

سالن دو هزار نفری مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم 
ابتدا با حساب 24 بر 23 به تیم شهرداری سنندج باخت و 
در بازی دوم با تساوی 23 بر 23 برابر ذوب آهن اصفهان 
به کار خود پایان داد و نخستین امتیاز این فصل را گرفت.

وی یادآور شد: هندبالیست های هدف پویان جوان قم در 
سومین مسابقه خود که دیداری از هفته سوم بازی های 
تیم  میهمانی  به  بود  گروهی  مرحله  نخست  نیم فصل 
توانست  و  رفت  لارستان  بانوان شهید چمران  هندبال 
این بازی را با حساب 27 بر 25 شکست داده و نخستین 

پیروزی این فصل را به دست بیاورد.
حسینی بیان کرد: در واقع هفته سوم از نیم فصل نخست 
بازی های مرحله گروه فصل جاری لیگ برتر هندبال بانوان 
باشگاه های کشور علاوه بر پیروزی هدف پویان جوان قم 
برابر تیم شهید چمران لارستان، با برتری تیم های هندبال 
بانوان ثامن الحج سبزوار و تأسیسات دریایی تهران در گروه 
نخست و ثبت نخستین شکست این فصل در کارنامه تیم 

مطرح و مدعی ذوب آهن همراه بود.
آهن  ذوب  بانوان  هندبال  تیم  کرد:  خاطرنشان  وی 
را  اصفهان که در هفته دوم تیم هدف پویان جوان قم 

در سالن شهید حیدریان قم با تساوی متوقف کرده بود 
در هفته سوم با یک گلف اختلاف به پدیده رقابت های 
این فصل یعنی تیم هندبال بانوان شهید چمران لارستان 
باخت تا نماینده کردستان قهرمان نیم فصل در گروه دوم 

شود.
سرپرست تیم هندبال بانوان هدف پویان جوان قم ابراز 
کرد: در واقع نیم فصل نخست بازی های فصل جاری لیگ 
هفته  آستانه  در  کشور  باشگاه های  بانوان  هندبال  برتر 
تربیت بدنی و ورزش با برگزاری سه دیدار به پایان رسید 
در حالی که در مهمترین بازی تیم ذوب آهن اصفهان که 
هفته گذشته با هدف پویان جوان قم به تساوی رسیده بود 
با اختلاف یک امتیاز و با نتیجه 25 بر 24 نتیجه را به تیم 

هندبال شهرداری سنندج واگذار کرد.
وی در پایان افزود: در دیگر دیدار این هفته از گروه 
نخست تیم هندبال بانوان ثامن الحج سبزوار با اختلاف 
زیاد و با نتیجه 36 بر 13 تیم هندبال بانوان نفت و گاز 
گچساران را شکست داد تا همچنان بدون باخت در صدر 
گروه باقی بماند و هر هشت تیم حاضر در گروه های دوگانه 

منتظر آغاز بازی های دور برگشت از این هفته باشند.

نیمکت نشینی عجیب تیموریان: 

استراتژیکیروشیارشدابراهیمی؟

چهارشنبه و در ورزشگاه انقلاب کرج؛
»دلالمعروف«فوتبالبا4۰حکمدستگیرشد

سرپرست تیم هندبال هدف پویان جوان قم مطرح کرد

هندبالیستهایجوانقممدعیصعودبهمرحلهنهاییلیگبرتر

پولیااحترام؛مشکلتیمامیدچیست؟

مشکل کادر فنی تیم  ملی فو تبا ل ایران دقیقا چیست، پول یا احترام؟ مساله ای که در 
میانه راه خاکپور با امیدها مباحث مربوط به قرارداد و رقم آن عنوان شد و این روزها احترام.

 تیم  ملی امید با کسب مقام ارزشمند قهرمانی در اولین دوره ر قا بت های قهرمانی زیر 
23 س��ال غرب آس��یا بیش از هر زمان دیگری اقبال را در بین مردم ایجاد کرد که این 
تیم می تواند پس از گذش��ت 40 س��ال به المپیک صعود کند؛ طلسمی که باز هم بعد 
از استعفای روز گذشته )پنجشنبه( خاکپور شکستنش گویا بیش از تمام این 40 سال 

سخت به نظر می رسد.
شوک یک باره محمد خاکپور به تیم  ملی امید پس از قهرمانی در ر قا بت های غرب آسیا 
آن هم در فرودگاه امام خمینی )ره( آنقدر دور از انتظار بود که حتی صدای شکایت حبیب 

کاشانی، مدیر تیم  ملی امید و یار چندین و چند ساله سرمربی تیم امید را نیز در آورد.
کاشانی که از اتفاق پیش آمده بسیار ناراحت به نظر می رسید حتی در جملاتی به انتقاد 
از خاکپور پرداخت و گفت: به اعتقاد من رفتار آقای خاکپور پسندیده نیست، حتی اگر این 
ناراحتی و حق را برای سرمربی تیم امید قائل باشیم اینجا محلی برای بروز ناراحتی نیست.

البته این اولین باری نبود که کادرفنی تیم امید گلایه خود را از شرایط همکاری با تیم 
ملی مطرح می کرد، چند ماه پیش نیز مش��کل عدم انعقاد قراردادها و پایین بودن رقم 
قرارداد در قیاس با وینگادا که نتایج بسیار ضعیفی را با امیدها به دست آورده بود، باعث شد 

تا کادر فنی و مدیریت تیم  ملی امید انتقادات خود را از شرایط مطرح کنند.
چرا خاکپور قبل از ر قا بت های غرب آسیا استعفا نکرد؟

محمد مایلی کهن عنوان کرده که از استعفای محمد خاکپور با خبر بوده است، هر چند 
به گفته خود حبیب کاشانی او از این موضوع بی اطلاع بوده است. کاشانی شب گذشته 
)پنجشنبه( اعلام کرد که خاکپور پیش از این استعفا نامه ای را به مایلی کهن ارائه و از او 

درخواست کرده محتویات نامه تا پس از پایان ر قا بت ها در اختیار من قرار نگیرد. 
این مساله که خاکپور قبل از ر قا بت های غرب آسیا قصد به استعفا دارد، نه تنها جای 
سوال،  بلکه جای ایراد دارد. اگر سرمربی تیم ملی امید قصد به قطع همکاری داشته و 
تصمیم خود را گرفته است، چرا قبل از این ر قا بت ها استعفا نکرده؟ چرا فرصت همکاری 
تیم  ملی امید با مربی جدیدش در مهم تر ین تورنمنت قبل از انتخابی المپیک گرفته شده 
است؟ اگر خاکپور قصد نداشته با تیم امید همکاری خود را ادامه دهد به چه دلیل در این 
ر قا بت های کم اهمیت از نظر کسب مقام برای تیم  ملی شرکت کرده است؟ ر قا بت هایی که 
نه می تواند سنگ محک مناسبی برای نشان دادن عملکرد فنی خاکپور باشد و نه کسب 

عنوان قهرمانی اش از چندان اهمیت بالایی برخوردار است. 
غرب آسیا به گفته محمد خاکپور مدل شبیه سازی شده ای برای تیم امید قبل از انتخابی 
المپیک 2016 ریو بود و اگر خاکپور واقعا قصد قطع همکاری با تیم امید را دارد قطعا 
یکی از بهترین فرصت ها را برای شناخت سرمربی جدید تیم ملی امید از بازیکنان و رقبای 

جدی اش در انتخابی المپیک گرفته است.
 * گروکشی برای کسب احترام! 

مایلی کهن درباره استعفای ناگهانی خاکپور می گوید که او از عدم توجه به مربیان ایرانی 
ناراحت است، اما آیا با ابراز این ناراحتی آن هم بدین شکل که حتی کاشانی هم آن را تایید 

نمی کند، می توان پرچم احترام برای مربیان ایرانی را به اهتزاز در آورد؟ 
کاشانی شب گذشته به نکته ای قابل تامل اشاره کرد. وی ضمن عدم تایید نحوه استعفای 
خاکپور، به صراحت عنوان کرد که ممکن است تصور شود پس از قهرمانی کوچکی که 
در ر قا بت های غرب آس��یا به دس��ت آورده ایم قصد گروکشی داریم که این مساله اصلا 

مناسب نیست. 
مدیر تیم  ملی امید همچنین به صراحت گفت که اگر خاکپور قصد ادامه همکاری با تیم 
 ملی امید را نداشته باشد قطعا شرایط در کشور به گونه ای نخواهد بود که نتوانیم کسی را 

جایگزین کنیم و مطمئنا نمی توان هیچ کس را به زور وادار به انجام کاری کرد.
 * چالش جدید امیدها 

این بار چالش جدید تیم  ملی امید نه امضا نشدن قراردادها، نه مشکل ویزای بازیکنان 
و نه عدم حضور بازیکنان امید در لیس��ت تیم بز ر گسالان است. چالش جدید تیم  ملی 
امید این بار قرار گرفتن در همان نقطه آغازین آن هم حدود سه ماه مانده به ر قا بت های 
انتخابی المپیک 2016 ریو در قطر است که قرار است دی ماه سال جاری برگزار شود. 
نیمکت تیم ملی امید دقیقا در نقطه آغازین قرار گرفته است. شاید همان اندازه که قبل 
از شروع سال جدید در ارتباط با انتخاب سرمربی این تیم دچار مشکل شده بودیم باز هم 
در همان شرایط و وضعیت قبلی قرار گرفته ایم. ماندن یا نماندن خاکپور در تیم ملی امید 
تنها یک پرده از این شرایط است. مساله دیگری که با آن مواجه خواهیم بود این است که 
در صورت موافقت با استعفای سرمربی تیم ملی امید و عدم تمایل او برای همکاری باید 
در ارتباط با انتخابی سرمربی جدید هر چه سریع تر  تصمیم گیری شود. حتی اگر قصد بر 
ماندن خاکپور است باید صحبت های او و دلایلش را برای استعفا شنیده و مسایل را هر 
چه سریع تر حل و فصل کنیم، چرا که زمان حاضر نه وقت خطا و آزمون است و نه این که 

کسی تمایلی دارد این طلسم 40 ساله به 44 سال افزایش یابد. 

سلیمی:انتظارمدریکضربخیلیزیادبود

قهرم�ان المپیک لندن می گوید اگر رکوردگی�ری تیم  ملی یک هفته  عقب 
می افتاد می توانست وزنه های بیشتری بزند.

بهداد سلیمی درباره حمله ناموفق خود به رکورد 217 کیلوگرم، گفت: من در تمرینات 
216 کیلوگرم را زده بودم، اما بعد از آسیب دیدگی  کمرم پشت این وزنه ها قرار نگرفته بودم 
و بیشترین وزنه ای که زده بودم 205 کیلوگرم بود. آسیب دیدگی  کمرم یک مقداری بر روی 
نحوه تمریناتم اثر گذاشت، اما بعد از تزریقی که هفته  گذشته انجام دادم شرایطم بهتر شد. اگر 
رکوردگیری یک هفته  عقب می افتاد وزنه های بیشتری می زدم. در کل رکورد 405 کیلوگرم 
بد نبود، اما نتظارم در یک ضرب بیشتر بود.  وی ا دا مه  داد: در دو ضرب تمریناتم خوب نبود 
به ویژه  در حرکات اسکات بنا بر این بدنم خالی کرد و ان شا ء الله در این مدت بتوانم به شرایط 
ایده آل برگردم.  سلیمی در پاسخ به این پرسش که در مسابقات جهانی شاهد رکوردشکنی 
او در یک ضرب و دو ضرب خواهیم بود، گفت: قطعا. اگر بتوانم حتما این کار را می کنم. البته 
من در یک ضرب راحت تر هستم، اما در دو ضرب بر روی حرکت قیچی کار می کنم تا نقاط 
ضعفم را بر طرف کنم. در مسابقات جهانی سال قبل وزن 157 کیلوگرم را در حرکت قیچی 
زدم و باید ضعفم را در حرکت قیچی برطرف کنم تا وزنه های بهتری بزنم.  او با اش��اره به 
مصدومیتی که برای سعید محمد پور پیش آمد، افزود: این اتفاق بر روی ما تاثیر گذاشت به 
ویژه  این که محمدپور یکی، دو حرکت قبل از من وزنه زد بنا بر این تاثیر خیلی بدی روی ما 
گذاشت. برادر، پدرش و جورج زالای در پشت صحنه گریه می کرد ند بنا بر این این موضوع بر 
روی من خیلی تاثیر گذاشت. محمدپور تمرینات خوبی داشت و این وزنه 190 کیلوگرم را 
در تمرینات زده بود. در دو ضرب هم به 230 کیلوگرم رسیده بود و شانس مدال داشت، اما 
متاسفانه آسیب دیدگی  جزوی از ورزش حر فه ای است و اجتناب ناپذیر است. اما برای سعید 

یک ماه قبل از مسابقات جهانی اتفاق افتاد و فرصتی برای برگشت باقی نگذاشت.

غیبتمحمدپوردرمسابقاتجهانی
وزنهبرداریقطعیشد

ملی پوش دسته 105 کیلوگرم تیم وزنه بردرای کشورمان به دلیل مصدومیت از 
حضور در مسابقات جهانی آمریکا باز ماند.

 س��عید محمدپور، دارنده مدال برنز رقابت های جهانی 2011 و یکی از ش��انس های 
تیم ملی کش��ورمان برای کسب سهمیه المپیک 2016 ریو امروز )جمعه( و در جریان 
رقابت های دسته 105 کیلوگرم به شدت از ناحیه آرنج دچار آسیب دیدگی شد و از صحنه 
مسابقه به بیمارستان آتیه منتقل شد.  محمدپور که به عنوان وزنه بردار آزاد و در قالب 
رکوردگیری تیم ملی در رقابت های هفته دوم لیگ ش��رکت کرده ب��ود، زیر وزنه 190 
کیلویی که معادل رکورد ایران هم بود از ناحیه آرنج دست چپ دچار دررفتگی شد. وی 
که به شدت احساس درد می کرد، به سرعت به بیمارستان آتیه  تهران منتقل شد تا زیر 

نظر پزشکان تحت مداوا قرار بگیرد.

تساوی پرسپولیس برانکو با صبای دایی
بازهم حرمت نوروزی شکست:

دیدار تیم های پرسپولیس و صبای قم با تساوی یک بر 
یک به پایان رسید.

 در ادامه هفته هشتم لیگ برتر فوتبال ایران پرسپولیس تهران 
از ساعت 18:24 دیروز در ورزشگاه آزادی میزبانی صبای قم بود که 

این دیدار در نهایت با تساوی یک بر یک به پایان رسید. 
تک گل صبا را در این دیدار محمد قاضی در دقیقه 21 به ثمر 
رساند و گل پرسپولیس را هم مهدی طارمی در دقیقه 85 به ثمر 
رساند. او بعد از این گل به سبک هادی نوروزی شادی کرد و پسر 

کاپیتان مرحوم سرخها را در آغوش گرفت.
 نیمه اول 

در آغاز بازی، دو تیم بازی متعادلی را به نمایش گذاشتند 
دقایق  اکثر  در  کردند.  دروازه ها خلق  روی  فرصت های کمی  و 
توپ در میانه های میدان در جریان بود اما روی یکی، دو صحنه 
دروازه ها  روی  می توانستند  صبایی ها  هم  و  پرسپولیسی ها  هم 

خطرآفرین شوند که با بی دقتی مهاجمان این اتفاق رخ نداد. 
دقایق حساس نیمه نخست

 دقیقه 2: محمد انصاری مدافع چپ پرسپولیس حرکت خوبی 
را از سمت چپ انجام داد و وارد محوطه جریمه صبا شد. اما پاس 

به بیرون او را فرشاد باقری مدافع صبا به کرنر فرستاد.
 دقیقه 21: مدافعان پرسپولیس سمت راست محوطه جریمه 
خود روی مهاجم صبا مرتکب خطا شدند که جلال الدین علی 
دروازه  روی  زیبا  سانتر  یک  ضربه،  این  از  استفاده  با  محمدی 
پرسپولیس فرستاد و محمد قاضی با استفاده از بی دقتی مدافعان 

پرسپولیس به راحتی دروازه این تیم را باز کرد.
 دقیقه 31: قاضی یک بار دیگر می توانست دروازه پرسپولیس را 
باز کند. او پشت محوطه جریمه این تیم صاحب یک فرصت خوب 
شوت زنی شد اما ضربه  پای راستش از بالای دروازه به بیرون رفت.

 دقیقه 32: مهدی طارمی روی ارسال رضا خالقی فر که از 

سمت چپ انجام شد، فرصت خوبی برای باز کردن دروازه صبا به 
دست آورد اما ضربه سر او از بالای دروازه به بیرون رفت.

 نیمه دوم 
اما در آغاز نیمه دوم دو تیم بازی زیباتری را نسبت به نیمه 
نخست به نمایش گذاشتند اما پرسپولیسی ها با طراحی حملاتی 
روی دروازه صبا خطرآفرین شدند و توانستند چند فرصت خوب 
روی دروازه حریف خلق کنند و حتی یک بار تیر دروازه حریف را 

نیز به لرزه درآوردند.
 دقایق حساس نیمه دوم دقیقه 46: مهدی طارمی در همان 
دقایق اولیه نیمه دوم درون محوطه جریمه صبا فرصتی برای باز 
کردن صبا به دست آورد اما ضربه او از بالای دروازه به بیرون رفت.

 دقیقه 58: روی ارسال خوبی که از سمت چپ محوطه جریمه 
صبا انجام شد، مهدی طارمی این فرصت را داشت که با یک ضربه 
سر دروازه حریف را باز کند اما ضربه سر مهاجم جوان پرسپولیس 

به بیرون رفت. 
دقیقه 59: پرسپولیسی ها که بازی هجومی را در دستور کار 
حریف  جریمه  محوطه  درون  را  بودند، حملاتی  داده  قرار  خود 
طراحی کردند و در شلوغی محوطه جریمه علی علیپور با یک 
ضربه آکروباتیک دروازه صبا را هدف قرار داد اما ضربه این بازیکن 

هم به بیرون رفت.
 دقیقه 65: در حالی که مهدی طارمی درون محوطه جریمه 
صبا صاحب توپ شده بود با یک پاس به عقب احمد نوراللهی را در 
موقعیت شوت زنی قرار داد اما ضربه این بازیکن هم راهی به دروازه 

نداشت و از بالای دروازه به بیرون رفت. 
دقیقه 67: رضا خالقی فر پشت محوطه جریمه صبا فرصتی 
برای شوت زنی به دست آورد و با یک ضربه زیبا دروازه صبا را هدف 

قرار داد اما شوت این بازیکن به دیرک افقی دروازه برخورد کرد. 
دقیقه 72: مهدی طارمی حرکت زیبایی را به سمت محوطه 

جریمه صبا انجام داد و در نهایت مدافعان صبا روی او مرتکب خطا 
شدند. طارمی با استفاده از این ضربه ایستگاهی، دروازه حریف را 
نشانه گرفت اما با عکس العمل خوب حامد لک، مواجه شده و توپش 

راهی به دروازه پیدا نکرد.
 دقیقه 74: باز هم مهدی طارمی از پشت محوطه جریمه با 
یک ضربه زیبا قصد داشت دروازه حریف را باز کند اما این بار هم با 

واکنش خوب حامد لک مواجه شد. 
دقیقه 82: روی پاس خوب احمد نوراللهی، رامین رضاییان 
درون محوطه جریمه صبا فرصتی برای باز کردن دروازه این تیم به 
دست آورد اما ضربه این بازیکن هم پس از برخورد به دیرک افقی 

دروازه برخورد کرد و به بیرون رفت.
 دقیقه 85: پس از سانتر رامین رضایین، مهدی طارمی توانست 
با پشت سر گل تساوی پرسپولیس را وارد دروازه صبا کند. او پس 
از این گل به سبک هادی نوروزی خوشحالی کرد و با در آغوش 
گرفتن هانی نوروزی، این گل را به کاپیتان سابق سرخها تقدیم 
کرد.  پس از این دقیقه بازیکنان دو تیم بازی خشنی انجام دادند 
که در یکی از این صحنه ها درگیری لفظی نورمحمدی و دهنوی 

باعث اخراج هر دو بازیکن شد.
 ترکیب تیم فوتبال پرسپولیس:

 سوشا مکانی، محسن بنگر، احمد نوراللهی، مهدی طارمی، 
علیرضا  خالقی فر،  رضا  انصاری،  محمد  کامیابی نیا،  کمال الدین 
بینسون،  )جری  علی پور  علی  رضاییان،  رامین  نورمحمدی، 
68(، محسن مسلمان )مهرداد کفشگری، 77(. سرمربی: برانکو 

ایوانکوویچ.
 ترکیب تیم فوتبال صبای قم:

 حامد لک، ابوالقاسم دهنوی، فیلیپ خوزه ماچادو، ابوالفضل 
ابراهیمی، امیر حسین صادقی، محمد قاضی، محمد امین آرام طبع، 
جلال الدین علی محمدی، محمد اوسانی )عبدالکریم اسلامی، 61(، 

فرشید باقری، هاشم بیک زاده )سامان آقازمانی، دقیقه 2(.
 سرمربی: علی دایی.

حاشیه دیدار پرسپولیس - صبا
شعار پرسپولیسی ها علیه دایی و قاضی

عده اندکی از هواداران پرسپولیس بعد از اعتراض های علی دایی 
به داور علیه وی شعار دادند.

دیدار تیم های پرسپولیس و صبای قم در نیمه  اول در حالی 
سپری شد که حدود 25 هزار هوادار در ورزشگاه آزادی حاضر 
هستند. این در حالی است که حضور 5 هزار هوادار هم در طبقه 

دوم استادیوم آزادی و در قسمت پشت دوربین ها نشسته اند.
* بابک حاتمی مدافع تیم فوتبال پرسپولیس که امروز در 
لیست 18 نفره این تیم حاضر نیست در جایگاه ویژه در حال 

تماشای این بازی است.
* هواداران تیم پرسپولیس در چند صحنه علیه محمد قاضی 

مهاجم تیم صبا شعار دادند.
* در حالی که در دقیقه 24 هواداران تیم پرسپولیس به یاد 
کاپیتان فقیدشان در حال تشویق مرحوم نوروزی بودند ساعت 

اسکوربورد ورزشگاه آزادی هم بر روی عدد 24 متوقف ماند.
* در چند صحنه علی دایی علیه داور اعتراض کرد که به همین 
دلیل عده  ای اندک از هواداران پرسپولیس شعار دایی بی تعصب را 

سردادند.
* عده ای از خبرنگاران استان قم هم برای پوشش این بازی به 

ورزشگاه آزادی آمده اند.
* هواداران تیم پرسپولیس با سر دادن شعارهایی از بازیکنان 
پرسپولیس می خواستند که برای شادی روح مرحوم نوروزی گل 

زنی کنند.
درگیری دقایق پایانی 

 در دقیقه 89 درگیری بین قاسم دهنوی و نورمحمدی پیش 
آمد. این دو با الفاظی رکیک یکدیگر را خطاب قرار دادند و به سر 

و صورت هم ضربه زدند که همین مسئله باعث اخراج شان شد. 
* پس از اخراج نورمحمدی و دهنوی برخلاف مدافع پرسپولیس 
که بدون هیچ اعتراضی به رختکن رفت، دهنوی اعتراضات شدیدی 
کرد و هنگام خروج از زمین با شعار هواداران پرسپولیس مواجه شد، 

اما واکنش اش به این شعارها دست زدن برای هواداران بود.
  علی دایی :هر دو تیم برای برد آمده بودند 

سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت: بازی خوبی بود و هر دو 
تیم برای برد آمده بودند، اما متأسفانه در دقایق آخر پیروزی را با 

تساوی عوض کردیم. 
علی دایی پس از تساوی یک - یک صبای قم مقابل پرسپولیس 
در هفته هشتم لیگ برتر اظهار داشت: بازهم در گذشت هادی 
نوروزی و شهادت سردار همدانی را تسلیت می گویم. بازی خوبی 
بود و هر دو تیم برای برد آمده بودند، اما متأسفانه در دقایق آخر 

پیروزی را با تساوی عوض کردیم. 
 مرادی: دایی به من اعتراض نمی کرد

 ناظر بازی تیم های پرسپولیس و صبای قم گفت: دایی به من 
اعتراض نکرد، بلکه مدت ها همدیگر را ندیده بودیم و او فقط با من 

احوالپرسی کرد. 
جلال مرادی در خصوص عملکرد داور دیدار تیم های فوتبال 
به وی  اعتراضی که دایی  پرسپولیس و صبای قم و همچنین 
کرده بود، اظهار داشت: من به عنوان ناظر نمی توانم در خصوص 
عملکرد داور صحبت کنم. در مورد حرکت دایی هم باید بگویم که 
او اعتراضی به من نکرد. ما مدت ها بود همدیگر را ندیده بودیم و 

دایی فقط با من احوالپرسی کرد.



علمیوسلامت

مصرفچایسبزبرایاینافرادممنوع
چای سبز و سیاه با طبع سرد و خشک باعث کاهش فعل و انفعالات سلولی 

می شود که این برای برخی افراد مضر است.
دکتر اکبری محقق طب اسلامی ایرانی گفت: چای به عنوان یکی از اصلی ترین 
نوشیدنی ها برای برخی افراد می تواند مضر باشد مثلا افرادی که دیابت دارند چرا که 
با کم کردن کارکردهای سلولی، سدیم را در بدن کاهش می دهد و بر روی مغز اثرات 
نامطلوبی می گذارد. بنابراین در یک کلام باید گفته شود که دیابتی ها باید چای را کنار 

بگذارند. 
وی افزود: چای از نوع سبز و سیاه یک گیاه دارویی با طبع سرد و خشک است و به 
علت داشتن این طبع تمام فعل و انفعالات سلولی را کاهش می دهد و از جمله بر روی 

پمپ های سدیم و پتاسیم اثر مهاری دارد.  
این متخصص طب سنتی اظهار داشت: چای باعث افزایش مقاومت به انسولین از 
طریق کاهش عملکرد مکانیسم های سلولی و دیواره سلول ها شده و انرژی سلولی را 
کاهش می دهد به همین دلیل می تواند موجب بروز بیماری دیابت و یا بدتر شدن آن 
شود همچنین چای موجب حبس شدن سدیم در داخل سلول  شده و به دنبال آن 
باعث ورم سلولی و کاهش متابولیسم قندها در داخل سلول شده و در نتیجه قند خون 

بالا می رود.  
دکتر اکبری خاطر نشان کرد: بیماران دیابتی به هیچ عنوان از چای سبز و سیاه 
استفاده نکنند و در کنار ترک چای، مصرف جوشانده های سنتی مانند گل گاوزبان، 
زعفران و دارچین توصیه می شود. در ضمن بیمار دیابتی می تواند به جای آب سرد 

از آب جوشیده تازه استفاده کند که حرارت آن بالای 37 درجه یا در حد چای باشد. 

چهداروهاییاستخوانهاراپوکمیکنند؟
برخی از داروها باعث ایجاد پوکی استخوان می شوند که از مصرف آن ها 

باید جلوگیری کرد.
دکتر مسعود منصوری متخصص بیماری های داخلی با بیان اینکه آزمایش کلسیم 
در شناسایی بیماری پوکی استخوان موثر نیست، اظهار کرد: تنها با استفاده از آزمایش 
تراکم استخوان می توان به این بیماری پی برد و افراد پس از این آزمایش تشخیصی به 
3 گروه طبیعی، دچار کاهش تراکم استخوان و بیماری پوکی استخوان تقسیم می شوند.

وی در خصوص درمان این اشخاص گفت: افراد دچار کاهش تراکم استخوان به درمان 
پاسخ می دهند اما اشخاصی که دچار بیماری پوکی استخوان هستند، تنها باید به 

مراقبت از خود بپردازند تا دچار شکستگی استخوان نشوند.
این متخصص بیماری های داخلی با عنوان اینکه بیماری هایی در ایجاد پوکی استخوان 
دخیل هستند، بیان کرد: بیماری های غدد پاراتیروئید، تیروئید و جنسی باعث کاهش 

تراکم استخوان و ایجاد بیماری پوکی استخوان می شوند.
منصوری با بیان اینکه داروهای کورتون )کورتیکو استروئیدها( شایع ترین داروی ایجاد 
پوکی استخوان در افراد هستند، تصریح کرد: داروهای کورتون برای بیماری های سرطان 
و اتوایمنو )نقص سیستم ایمنی( تجویز می شود و این داروها با تضعیف سیستم ایمنی 
افراد، این بیماری ها را سرکوب می کنند و به جنگ سلول های درگیر در این اشخاص 

می روند.
وی با ابراز تاسف از اینکه امروزه داروهای کورتون به طیف وسیعی از افراد جامعه تجویز 
می شود، گفت: به عنوان مثال بیماری سرماخوردگی نیازی به داروهای کورتونی برای 
کاهش عوارض ندارد، چرا که این داروها بر بافت استخوانی اثر می کنند و باعث ایجاد 
ترکیباتی در عدم جذب کلسیم توسط استخوان ها می شوند و راهی برای کاهش عوارض 

این داروها وجود ندارد.
این متخصص بیماری های داخلی در پایان تصریح کرد: افراد جامعه با اصلاح سبک 
زندگی، افزایش تحرک و انجام ورزش و مصرف ویتامین D که به افزایش جذب کلسیم 

می انجامد، به کاهش ابتلا به پوکی استخوان کمک کنند.
اشخاصی که کورتون مصرف می کنند، با حداقل دوز لازم در کمترین زمان ممکن 
و همراه با مکمل های کلسیم و ویتامین D این دارو را استفاده کنند تا شاهد حداقل 

عوارض جانبی آن باشند.

دراینسنبوتاکسنکنید!
یک متخصص پوست و مو گفت: انجام بوتاکس در سنین جوانی اثر منفی 

داشته و باعث بروز چین و چروک در صورت خواهد شد.
دکتر سید مسعود داوودی متخصص پوست و مو و زیبایی در خصوص تزریق بوتاکس 
گفت: تزریق بوتاکس حتما باید توسط افراد متخصص و مجرب صورت گیرد چرا که 

نیازمند اصول و مهارت های بسیار مهم و لازم است. 
 این متخصص پوست و مو با بیان اینکه تزریق این سم در تمام نواحی دارای چروک 
می تواند انجام شود افزود: کمترین عوارض پس از تزریق بوتاکس متوجه پیشانی و خط 

اخم و به طور کلی یک سوم بالایی صورت است.
 وی با اشاره به اینکه در سایر نواحی از صورت که دچار شل شدگی هستند هم تزریق 
بوتاکس صورت می گیرد اظهار کرد: تزریق در این نواحی که اطراف لب ها و جدار بینی ها 
را شامل می شود موجب کاهش قدرت تحرک عضلات صورت خواهد شد و ممکن است 

در حالات خوردن و آشامیدن افراد را دچار مشکل کند .  
داوودی با اذعان به اینکه مدت زمان ماندگاری بوتاکس در صورت بنا بر عرف جا افتاده 
بین مردم حدود 6 ماه است تصریح کرد: در صورتی که دوره 6 ماهه به اتمام برسد و 

تزریق مجدد صورت بپذیرد وضعیت صورت به حالت قبلی خود باز می گردد.  
داوودی تاکید کرد: تزریق بوتاکس نباید در سنین جوانی و قبل از بروز چین و چروک 
انجام شود چرا که در این صورت اثر منفی داشته و چین و چروک را افزایش خواهد داد. 

روشهایدرمانیدیسککمروگردن
دیسک کمر و گردن را می توان با روش های غیر جراحی هم درمان کرد و 

شدت درد آن را کاهش داد.
دکتر امید ظهور متخصص درمان فیزیکی و توانبخشی گفت: روش درمانی این بیماری 
بستگی به شدت و حدت آن دارد. رویکرد کلی این است که ابتدا درمان ساده تر انجام 
شود و بعد درمان های سنگین تر و سخت تر مثل جراحی انجام شود. کمر درد در ابتدا 
می تواند با استراحت و استفاده از داروهای ساده بر طرف شود و در اثر نتیجه نگرفتن با 
فیزیوتراپی درمان دستی و طب سوزنی التیام یابد و در نهایت برای بیمارانی که نیاز به 

عمل جراحی دارند، اقدامات لازم انجام می شود. 
وی افزود: روش های درمانی جدید تری هم مورد استفاده قرار می گیرد که درمانهای 
مداخله ای  هم جزو آنهاست که قبل از جراحی یعنی وقتی روش های دیگر انجام شده و 

بیمار جواب نگرفته است می توان از این درمان ها استفاده کرد.  
وی افزود: درمانهای مداخله ای، عمل بستر هم نامیده می شود و مزیت آن نسبت به 
عمل باز این است که فرد بیمار بیهوش نمی شود و ناحیه مورد نظر باز نمی شود و کلیه 
این عمل زیر دستگاه پلورسکوپ انجام می شود بنابراین احتمال عارضه خیلی پایین 

است و کاملا تحت نظر و کنترل پزشک است. 
دکتر ظهور در مورد ارتباط گردن درد با سردرد گفت: اعصابی که پوست سر را 
عصب دهی می کنند بسیاری از آنها از نواحی فوقانی گردن منشعب می شوند و بنابراین 
بسیاری از سردردها می تواند منشاء گردنی داشته باشد و تشخیص اینکه سردرد منشاء 
گردنی دارد یا خیر قطعا بوسیله یک معاینه فیزیکی انجام می شود و باز هم با توجه به 
اینکه شدت درد چقدر است با استفاده از دارو و در مراحل سخت تر با فیزیوتراپی و 
درمانهای مداخله ای و در نهایت با عمل جراحی درمان می شود.  وی افزود: در برخی 
موارد بیمار دچار ضعف عضلانی شده که نشان دهنده آسیب مستقیم به نخاع است و در 
بعضی افراد دیده می شود که فردی دیسک گردن دارد و عضلات اندام تحتانی او سفت 
شده و به سختی راه می رود و به نخاع او فشار آمده و در برخی موارد فشار به قدری زیاد 
است که فرد دچار اختلال در کنترل ادرار و مدفوع می شود که این از مواردی است که 
فرد باید هر چه سریعتر تحت عمل جراحی قرار گیرد ولی اگر شرایط خیلی حاد نباشد 

بهتر است که با روش های غیر جراحی بیمار معالجه شود. 

لزوممصرفبیشترمرکباتدرشهرهایآلوده
با توجه به شیوع بیشتر سرطان ریه در شهرهایی با هوای آلوده افراد باید 

مرکبات را در سبد تغذیه روزانه خود بگنجانند.
حسین فودازی، عضو انجمن آنکولوژی با بیان اینکه امروزه در اغلب کلان شهرها هوای 
تنفسی آلوده است، گفت: با توجه به اینکه بیماری سرطان ریه در شهرهایی با هوای آلوده 
مانند شهر تهران بیشتر شایع است توصیه می شود افراد در مصرف مرکبات کوتاهی نکنند. 
 وی در ادامه افزود: مصرف مرکبات ابتلا به سرطان ریه را کاهش می دهد و از این رو به 
افراد ساکن در شهرهایی با هوای آلوده و همچنین به افراد سیگاری توصیه اکید می کنیم 

که روزانه 400 گرم مرکبات مصرف نمایند.
  دکتر فودازی با اشاره به خواص ضدسرطانی اکثر سبزی ها و میوه ها گفت: با گنجاندن 
مقدار بیشتری از سبزی ها و میوه ها در تغذیه می توان از بروز اغلب بیماری ها مانند انواع 
سرطان ها جلوگیری کرد، به طور مثال گوجه فرنگی به دلیل دارا بودن لیکوپن در کاهش 
بروز سرطان پروستات نقش دارد و یا کلم نیز در کاهش سرطان های پروستات، کیسه صفرا 
و ریه نقش مهمی را ایفا می کند.  عضو انجمن آنکولوژی با تاکید بر ضرورت وجود سبزی ها 
و میوه ها به مقدار کافی در سبد غذایی افراد، خاطر نشان کرد: سبزیجات در کاهش بروز 
سرطان های دستگاه گوارش، لگن و سینه نقش دارند و با مصرف روزانه سبزیجات و میوه ها 

افراد در مقابل بروز اکثر سرطان ها، مصون می شوند. 
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محققان آژانس تحقیقات پیشرفته دفاعی آمریکا )دارپا( پس از سال ها مطالعه بر 
روی پوشش های الکترونیکی نامرئی شونده به دنبال تولید اولین نمونه از پهپاد های 

نامرئی هستند.
محققان دارپا با تحقیق بر روی پروژه تولید پهپادهای غیرقابل بازیافت قابل کنترل 
)ICARUS(، به دنبال ساخت پهپادهایی هستند که قادر به حمل تجهیزات نیروهای نظامی 
و انجام عملیات نجات بوده و پس از زمان تعیین شده، نامرئی شود.  هدف از این پروژه، ساخت 
پهپادی منحصر به فرد است که چهار ساعت پس از ارسال محموله یا 30 دقیقه پیش از روشن 
شدن هوا از نظر غایب شود. این پهپاد باید قادر به حمل محموله 1.36 کیلوگرمی تا ارتفاع 
تقریبی 10 متری به سمت هدف از پیش  تعیین شده باشد.  همچنین نسل جدید پهپادهای 
نامرئی دارپا باید پس از رهاسازی از ارتفاع 10 هزار و 668 متری برای حداقل 144 کیلومتر 
پرواز مستقیم داشته باشند و پهنای بال آنها بیشتر از سه متر نباشد.  مرکز مطالعاتی دارپا 
برای رسیدن به این هدف جاه طلبانه حدود هشت میلیون دلار سرمایه  اختصاص داده است. 

کشفنخستیننشانههایوجوداکسیژندرسنگهایکفاقیانوس

ساختروباتیباقابلیتبرنامهریزیتوسطکودکان

تشخیصفوریسرطانخونبانانوزیستحسگرآزمایشگاهیمحققاندانشگاهی
پژوهشگران دانشگاه تربیت مدرس نمونه های آزمایشگاهی زیست حسگری را 
طراحی کرده اند که امکان تشخیص زودهنگام عوامل مرتبط با سرطان خون را در 

نمونه  مورد آزمایش به صورت چشمی مهیا می کند.
 دکتر طاهره توحیدی مقدم، عضو هیأت علمی دانشگاه تربیت مدرس و محقق طرح با 
بیان این که این زیست حسگرها با هزینه  پایینی ساخته شده  و از حساسیت، گزینش پذیری 
و سرعت بالایی برخوردار هستند، اظهار کرد: امروزه استفاده از نانوساختارهای میله یی شکل 
طلا با خواص نوری بی نظیر در درمان و تشخیص بیماری ها مورد توجه ویژه ای قرار گرفته اند. 
طراحی و توسعه  نانو زیست حسگرها، عوامل درمانی هدفمند، انتقال ژن، نورگرما درمانی، 

نشانگرهای تصویربرداری و تشخیص پزشکی از کاربردهای بالقوه این نانوساختارهاست.
 به گفته  وی، هدف از این پژوهش، طراحی یک سامانه  کارا برای تشخیص سرطان 
خون)لوسمی( به کمک نانومیله های طلا بوده است. بدین منظور نمونه هایی از یک نانو زیست 
حسگر طراحی شده و عملکرد آن در راستای دستیابی به این هدف مورد ارزیابی قرار گرفته 

است. 
توحیدی مقدم در ادامه در خصوص روش تشخیص این بیماری عنوان کرد: حضور برخی 
پروتئین های مشخص در مایعات بیولوژیک انسان )خون، بزاق، ادرار( با غلظت خاص، می تواند 
نمایانگر یک بیماری جدی باشد؛ بنابراین، پایش و سنجش این پروتئین ها در تشخیص، 
پیشگیری و درمان به هنگام بیماری ها سودمند خواهد بود. در این پژوهش، پروتئین لیزوزیم 
به عنوان زیست مولکول هدف انتخاب شد؛ زیرا ترشح بیش از حد مجاز آن می تواند نشانگر 

اختلال در عملکرد کلیه و نیز بروز سرطان لوسمی باشد. 
وی تصریح کرد: بر اساس نتایج به دست آمده به کمک زیست حسگر طراحی شده در این 
طرح، حضور پروتئین لیزوزیم در نمونه  مورد آزمایش به صورت چشمی قابل تشخیص است.

 این محقق، ضمن مقایسه  مزیت های استفاده از این حسگر با روش های تشخیصی متداول 
عنوان کرد: در برخی موارد آزمون های تشخیصی بسیار وقت گیر، پرهزینه و پردردسر است. 
برای مثال، روش های متداول برای تشخیص پروتئین لیزوزیم، کدورت سنجی، الکتروفورز 
لیزوراکت و الایزا است که هر یک از نظر پیچیدگی فرایند، حساسیت، هزینه، اتلاف انرژی و 
نیروی انسانی مشکلات خاص خود را دارند. این در حالی است که سامانه  طراحی شده در این 

پژوهش در مقایسه با سایر روش های تشخیصی موجود از پیچیدگی کمتری برخوردار بوده و 
در عین حال قابل دسترس، حساس، مقرون به  صرفه و سریع است. 

وی افزود: برای افزایش کارایی این زیست حسگر در گستره  غلظتی پایین تر پروتئین هدف، 
استفاده از راهکار تغییر دما، در کیفیت و کاهش زمان تشخیص بسیار مؤثر خواهد بود.

 توحیدی مقدم در پایان به روش ساخت و بررسی این سامانه اشاره و خاطرنشان کرد: 
ابتدا نانومیله های طلا سنتز شده و پس از بهینه سازی شرایط ساخت با آپتامر اختصاصی 
پروتئین هدف )لیزوزیم( عامل دار شدند. سپس شرایط مناسب اتصال زیستی نانوساختار و 
اپتامر و در نهایت پایداری آن در شرایط گوناگون مطالعه شد. با پایش نوسانات پلاسمون 
سطحی نانوپروب در حضور پروتئین هدف، قابلیت تشخیصی آن در گستره غلظتی نانومولار و 
پیکومولار آزمون شد. همچنین گزینش پذیری این نانوزیست حسگر در حضور پروتئین های 
کنترل مانند انسولین، سیتوکروم C، آلفا آمیلاز، BSA و HSA به عنوان عوامل احتمالی 
تداخل مورد بررسی قرار گرفت. در نهایت قابلیت تشخیصی این سامانه در سرم خون افراد 
سالم و بیمار )مبتلا به لوسمی حاد میلوئیدی و لوسمی لنفوبلاستیک( با و بدون القای شرایط 

محیطی مقایسه شد. 

چگونگیکنترلافکارتوسطمغز
گروهی از محققان برای جستجوی مکانیسم های کنترل شناختی فکر، تلاش 
کرده اند تا به این سوال پاسخ دهند که چگونه مغز تعیین می کند که افکار خود را 

به کدام جهت سوق دهد.
محققان دانشگاه پنسیلوانیا، دانشگاه کالیفرنیا و آزمایشگاه تحقیقاتی ارتش آمریکا، با 
استفاده از شیوه های تصویربرداری ساختاری برای تبدیل اسکن های مغزی به نمودارهای 
سیم کشی ارتباطات بین مناطق مغز، از ساختارهای این شبکه های عصبی برای نمایش 
قوانین اساسی استفاده کردند که به کنترل اینکه کدام بخش های مغز از بیشترین توانایی 

برای اعمال کنترل شناختی بر افکار و اعمال برخوردارند، می پردازد.
 این پژوهش برای نخستین بار به ارائه توضیح مکانیکی برای چگونگی انجام این کار توسط 

قشر فرونتال و کنترل هزاران میلیارد از نورون های منفرد پرداخته است. 
این پژوهش علوم اعصاب موجود را با زمینه نوظهور علم شبکه  توام کرده که اغلب برای 
مطالعه سیستم های اجتماعی استفاده می شود. این علم، نظریه کنترل را اعمال می کند که 
به طور سنتی برای مطالعه سیستم های الکتریکی و مکانیکی استفاده می شود تا نشان دهد 
بودن در حومه مغز برای قشر فرونتال بمنظور کنترل جهت افکار و رفتار هدایت شده با هدف 
ضروری است.  درک اساسی اینکه چگونه مغز فعالیت خود را کنترل می کند، می تواند منجر 
به مداخلات بهتر برای بیماری های پزشکی مرتبط با کاهش کنترل شناختی مانند اوتیسم، 
اسکیزوفرنی یا زوال عقل شود.  دانیل باست، نویسنده ارشد این تحقیق گفت: نتایج نشان 
می دهد که مغز انسان شبیه به یک دسته پرنده است. این دسته از پرندگان در مورد اینکه از 
چه راهی باید پرواز کنند، بر اساس فاصله پرندگان با یکدیگر و شکل آن ها به یک جمع بندی 
می رسند. پرندگانی که در مکان های خاص در گروه پرواز می کنند، می توانند جهت پرواز گروه 
را تغییر داده و در سیستمی موسوم به سیستم چند عاملی، نقش رهبر را ایفا کنند. به طور 
مشابه، مناطق خاصی از مغز شما توانایی کنترل افکار خود را بر اساس جایی که با مناطق 

دیگر در رابطه هستند، دارد. 

تولیدپهپادنامرئیتوسطدارپا

فلزاتخطرناکموجوددربدنرابشناسید
انسانها به طور مداوم در معرض فلزات خطرناکی قرار دارند که به شدت سلامتی 

آنها را به خطر می اندازد.
 برخی سموم در بدن موجود هستند که افراد به طور مداوم با آنها سر و کار داشته و از وجود 
آن بی خبرند. آنها می توانند به آرامی بر روی مغز، سیستم ایمنی بدن، استخوانها، سیستم 
عصبی، ارگانهای داخلی و دندانها اثر بگذارند. در اینجا به برخی فلزات سنگین موجود در 
بدن شما اشاره می گردد که لازم است افراد آنها را شناخته و از اثرات منفی آن پیشگیری 
کنند.فلزات سنگین یکی از مقصران اصلی هستند که سلامتی بدن را تهدید می کنند. از 
جمله این فلزات می توان به جیوه، سرب، آلومینیوم، کادمیوم و آرسنیک اشاره کرد. متاسفانه 
امروزه حضور این مواد در اطراف ما به شدت افزایش یافته است. این در حالی است که 
در دهه های گذشته این مواد را از طریق معادن استخراج کرده و در ساختمان سازی ها 
مورد استفاده قرار می دادند. آلومینیوم: این ماده در ظروف، مواد غذایی، قوطی های نوشابه، 
فویل های آلومینیومی، آنتی اکسیدها، بیکینگ پودر به وفور یافت می گردد.از خطرات زیانبار 
آلومینیوم می توان به سردرد، اختلالات حافظه، بی ثباتی عاطفی، اختلالات خواب و عصبی 
شدن افراد اشاره کرد. گفتنی است که آلومینیوم می تواند به سلول های مغز متصل شده و 
با ایجاد پلاک باعث بروز آلزایمر شود. درد عضلات، کم خونی، مشکلات گفتاری، مشکلات 
گوارشی و کاهش عملکرد کبد نیز از دیگر عوارض وجود آلومینیوم در بدن است.   جیوه: این 
ماده در آمالگام دندانها، آفت کش ها، لوازم آرایشی، رنگ های خالکوبی، دماسنج های داخلی 
و برخی ماهی ها چون ماهی تن و کوسه یافت می گردند.قرارگیری بدن در معرض این ماده 
خطرناک باعث بروز اختلالاتی چون خستگی، اختلالات حافظه، کاهش حس بینایی و 
شنوایی و بیماریهای قلبی می گردد.   سرب: این ماده در رنگ های مو، بنزین، ظرف، لوله ها و 
روزنامه های چاپ شده به وفور یافت می گردد. وجود این ماده در بدن اثرات نامطلوبی را به بار 
می آورد، به خصوص در کودکان باعث ایجاد اختلال در رشد آنها می گردد.  در بزرگسالان نیز 
مسمومیت با سرب باعث آسیب مغزی و سیستم عصبی می گردد. فشار خون بالا، تیروئید و 

آسیب کبد نیز از دیگر عوارض این ماده خطرناک در بدن است.

گروهخونیکهشمارابهیکمدیرموفق
تبدیلمیکند!

افراد با گروه خونی O افرادی با ویژگی های مثبت بوده و در رهبری و مدیریت 
بسیار توانمند هستند.

 گروه خونی O یکی از انواع گروه خونی بسیار قدمت دار بوده که به نیاکان ما در گذشته 
بر می گردد.  افراد با این گروه خونی نقش مهمی را این روزها در جامعه ایفا می کنند، 
چرا که افراد با گروه خونی O قدرت بالایی در رهبری، تمرکز داشته و انرژی بالایی در 
مدیریت دارند.  زمانی که آنها در شرایط اضطراب و استرس قرار دارند، به خوبی می توانند 
انرژی خود را حفظ کرده و به نوعی بیش فعال شوند.  رژیم غذایی ضعیف، عادات ناسالم 
و کمبود فعالیت های ورزشی و افزایش میزان استرس آنها را به شدت حساس کرده و 
اثرات متابولیک جانبی چون چاقی، غده تیروئید و مقاومت به انسولین را در آنجا تحریک 
می کند.  گفتنی است که وراثت و ژنتیک این اجازه را به افراد می دهد تا قوی و سالم مانده 
و عمر طولانی داشته باشند. افراد با گروه خونی O مستعد ابتلا به بیماری های خاصی 
نظیر اختلالات عملکرد تیروئید و زخم ها هستند. همچنین این افراد سطح هورمون 
تیروئید پایینی داشته و میزان ید در آنها به میزان کافی می باشد. خستگی، چاقی و 
احتباس مایعات از دیگر عوارض عدم تعادل هورمون های تیروئید در بدن می باشد.اگر شما 
نیز جزو گروه خونی O هستید، به احتمال زیاد بیش از سایر گروه های خونی از میزان 
اسید معده بالا برخوردار خواهید بود. این مشکل غالبا زخم های معده و التهاب آن را به 
بار می آورد. نکته جالب تر این است که گروه خونی افراد با شخصیت آنها ارتباط نزدیکی 
دارد. افراد با گروه خونی O دارای شخصیت هایی با وجدان، مسئولیت پذیر، عملی، متعهد، 
متمرکز و سازمان یافته اند.اعتقاد بر این است که آنها درک بهتری از جهت گیری ها داشته 
و مسائل منطقی را بهتر درک می کنند.استرس غالبا باعث ایجاد خشم و بیش فعال شدن 
افراد می گردد که افراد با گروه خونی O بیشتر مستعد رفتارهای مخرب و پرخاشگرانه 

هستند، به خصوص در زمانهایی که خسته بوده و افسرده و بی حوصله هستند.
 توصیه می شود که این افراد از مصرف قهوه و الکل پرهیز کنند، چرا که قهوه می تواند 
به آنها آسیب جدی وارد کرده و سطح آدرنالین و نورآدرنالین را در آنها افزایش دهد؛ لذا 
توصیه می شود که تا حد امکان ورزش را در برنامه های روزمره خود داشته باشند و به این 
طریق به آرامش برسند.ایروبیک از جمله فعالیت های ورزشی توصیه شده به این گروه 

خونی می باشد که لازم است 30 تا 45 دقیقه در هفته آن را انجام دهند.

زمین شناسان دانشگاه ویسکانسین شواهد اولیه وجود اکسیژن بر روی زمین را 
در سنگ های کف اقیانوس کشف کردند که متعلق به 3,2 بیلیون سال پیش هستند.

 احتمال دارد سیانو باکتری ها که باکتری های ساکن دریا هستند از اولین موجوداتی باشند که 
اکسیژن را در سیاره زمین تولید کردند.

در واقع چیزی که در این سنگ ها یافت شده اکسید آهن بوده که تنها در صورت حضور 
اکسیژن این امر میسر است و بنابراین نشانگر این است که اکسیژن ردی از خود را در سنگ هایی 

در منطقه ای از آفریقای جنوبی بر جای گذاشته است.
محققان در این باره می گویند: سنگ های متعلق به 3.4 بیلیون سال پیش حاکی از نبودن 
اکسیژن آزاد در اقیانوس را نشان می دهد، اما این پژوهش نشان دهنده افزایش اندکی در 
اکسیژنِ سه بیلیون سال پیش است و در واقع نشانه هایی مبنی بر وجود قدمت دارِ اکسیژن در 

اقیانوس ها را نشان می دهد.
شواهد اولیه برای زندگی بر روی زمین متعلق به 3.5 بیلیون سال پیش است و بنابراین یک 
گذر زمان پر سرعت بین آغاز زندگی و فتوسنتز سیانو باکتری ها و تولید اکسیژن آن ها وجود 
دارد. بر طبق این گزارش نمونه های مورد مطالعه همگی متعلق به منطقه ای در آفریقای جنوبی 
هستند و نمی توان مطمئن بود که اکسیژن در همه جای زمین گسترده بوده است. با این حال 
احتمال دارد که باکتری با شروع تغذیه از نور خورشید رشد و تکثیر خود را گسترش داده باشد. 

روبات جدیدی تولید شده که می تواند جایگزین قطعات لگو بوده و از قابلیت آموزش رایانه به 
کودکان برخوردار است.

 روبات ماژولار Robo Wunderkind روبات قابل برنامه ریزی است که می تواند در سنین مختلف برای 
کودکان بسیار سودمند باشد. این روبات جایگزینی برای قطعات لگو محسوب می شود. این روبات، ترکیبی از 
بازی های قدیمی و جدید است. کودکان با کمک این روبات آموزش های مختلفی را در حوزه رایانه یا برنامه 
ریزی فرا می گیرند. این روبات حتی برای کودکان 5 ساله نیز مفید است زیرا به خلاق شدن ذهن کودکان 
کمک شایانی می کند.  از ویژگی های متفاوت  Robo Wunderkind می توان به ساده بودن بیش از 
حد آن اشاره کرد. همانطور که در تصاویر دیده می شود، مکعب های هوشمند رنگی که در ابعادی حدودا 8 
سانتی متری هستند مجهز به دوربین، سنسورها یا اشاره گرهای لیزری شده اند تا کودکان بتوانند روبات هایی 
را در اندازه و اشکال مختلف بسازند. این مکعب های هوشمند مجهز به چرخ هایی هستند که به روبات ها اجازه 
حرکت می دهد.  این روبات ها از پلتفورم های اندروید و iOS پشتیبانی کرده و کودکان با استفاده از یک 
رابط کاربری می توانند به برنامه ریزی آن بپردازند. این اسباب بازی با Scratch ساخته شده در موسسه 
MIT سازگاری داشته و زبان ساده برنامه نویسی برای سنین هشت سال به بالا محسوب می شود که به 
کودکان اجازه می دهد تا دانسته های خود را درباره برنامه نویسی و همینطور مهارت یا آموزش های رایانه ای 

و روبات ها افزایش دهند.
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چون  پرندگانی  تخم  خواص  به  مطلب  این  در 
بلدرچین، کبک، شترمرغ، غاز یا اردک در طب سنتی 

می پردازیم. با ما همراه باشید... 
غیر از تخم مرغ، تخم سایر پرنده ها مانند بلدرچین، کبک، 
شترمرغ، غاز یا اردک هم خوراکی است و مصرف هر کدام از 

آن ها می تواند فوایدی برای بدن داشته باشد.
تخم مرغ

بهترین تخم مرغ آن است که بزرگ باشد و در همان روز 
تخمگذاری شده باشد.

مزاج زرده تخم مرغ مایل به گرمی تا آخر درجه اول است و 
سفیده ی آن سرد و تر در دوم قرار دارد.

زرده تخم مرغ نیم برشت )عسلی(، قابلیت تغذیه بالای دارد 
و تولید مواد خوب و سالم می کند و فضولات کمی دارد. 
زرده تخم مرغ مقوی قلب و مغز و نیروی جنسی است. زرده 
تخم مرغ در از دست دادن خون و در دوره نقاهت بیماری ها 

مفید است.
برای جلوگیری از فساد در گرما )عدم دسترسی به یخچال( 

بهتر است در نمک نگهداری شود.
تخم بلدرچین، می تواند باعث زود به حرف آمدن بچه ها و 
فصاحت کلام در آن گروه از کودکانی که خوب و روان حرف 
نمی زنند، بشود. برای این منظور باید 15 روز در ماه )مثلًا 
یک روز در میان(، تخم بلدرچین را آب پز و زرده عسلی آن 
را با مقداری عسل، مخلوط کنید و این ترکیب را به فرزندتان 

بدهید .
مناسب ترین و زودهضم ترین و خون سازترین شکل پخت 

تخم مرغ نیم برشت یا همان عسلی است. 
جوشاندن زیاد تخم مرغ باعث دیر هضمی آن مخصوصاً در 
معده های رطوبی می شود و اصلاح آن با آویشن و فلفل و 

نمک است.
مصرف زیاد آن برای مزاج های سرد و معده های ضعیف 

مضر است.
مصلح تخم مرغ نمک و فلفل و سرکه که سبب لطیف شدن 

آن می شود.
خوردن زرده خام آن جهت تصفیه صوت و سوزش مثانه 

مفید است.
سفیده آن تولید کننده خلط خام و لزج و دیر هضم است و 

فقط معده های گرم می توانند آن را هضم کنند.
توصیه شده از مصرف زیاد سفیده تخم مرغ در دوره بارداری 

پرهیز شود.
مصرف زیاد و طولانی مدت تخم مرغ باعث ایجاد لک های 
پوستی در صورت و بادهای سرد در طحال و معده می شود.

همچنین بیماران دارای سنگ کیسه صفرا یا مستعد آن 
بهتر است از مصرف تخم مرغ پرهیز نمایند.

بعد از تخم مرغ، تخم تذرو و دراج و تیهو و کبک قرار 
دارد. تخم اردک و مرغابی و تخم های مشابه آن ها غلیظ 

و دیرهضم بوده، بوی بد دارد و خلط فاسد تولید می کند.
تخم اردک

تخم کامل اردک، غلیظ تر و دیرهضم تر از تخم مرغ است. 
تخم اردک برای افراد لاغر بسیار مفید است و می تواند به آن 
ها در افزایش وزن کمک کند. تخم این پرنده در تسریع روند 
درمان سرفه و تنگی سینه هم مفید است و مصرف آن به 
افرادی که خونریزی داشته اند یا دارند هم توصیه می شود. 
بهتر است تخم اردک آب پز با کره یا روغن زیتون مخلوط و 
مصرف شود تا بیشترین فایده از خوردن آن به بدن برسد. 
بهترین حالت مصرف تخم اردک این است که آن را با چربی 
خودش سرخ کنید. مصرف تخم اردک می تواند باعث رفع 

تنگی سینه و سرفه شود. این تخم، سرشار از امگا 3 و ویتامین 
D است. 

تخم غاز
تخم غاز هم جزو دیگر تخم های خوراکی است که حجم 
مناسبی از ویتامین B12، فولات و پروتئین را در خود جای 
داده است. میزان پروتئین تخم غاز، حدود 3/5 برابر بیشتر از 

تخم مرغ است اما چربی و کلسترول آن هم بسیار بالاست. 
تخم شترمرغ

تخم شترمرغ هم جزو مواد غذایی ای است که مصرفش به 
خانم های باردار یا افراد مبتلا به کم خونی توصیه می شود. 
تخم شترمرغ، آهن، اسیدفولیک و کالری بالایی دارد اما میزان 

روی آن کمتر از تخم مرغ است. 
تخم بلدرچین

مصرف تخم بلدرچین هم برای فصاحت کلام در کودکانی 
که دیر به حرف افتاده یا درست حرف نمی زنند، توصیه می 
شود. هر 100 گرم تخم بلدرچین، حدود 158 کیلوکالری 
انرژی دارد و میزان ویتامین های A،B12  و B6 آن هم تقریباً 

به اندازه تخم مرغ است. 
تخم کبک

تخم کبک دارای پروتئین بالا و چربی پایینی است. تخم 
کبک، سریع هضم می شود و برای تقویت سیستم گوارشی یا 
قوای جنسی هم مناسب است. ویتامین های گروه B و آهن، 

جزو مواد مغذی تخم کبک است. 
تخم کفتر کودکان را به حرف می آورد؟

عنوان  به  اردک،  و  بلدرچین  تخم  به  سنتی،  طب  در 
خوراکی هایی که می توانند به فصاحت کلام و سرعت تکلم 

بچه ها کمک کنند، اشاره شده است اما شرایط خاصی برای 
مصرف چنین محصولاتی مطرح است. قبل از گفتن این 
شرایط، بهتر است توجه داشته باشید که باید تخم اردک و 
بلدرچین را از مراکزی تهیه کنید که از سلامت محصولات آن 
ها اطمینان کامل دارید. بهتر است این خوراکی ها را هم مانند 
تخم مرغ، در بسته بندی های دارای مجوز و تأییدیه های 

بهداشتی لازم که تاریخ تولید و مصرف دارند، بخرید.
تخم بلدرچین، می تواند باعث زود به حرف آمدن بچه ها و 
فصاحت کلام در آن گروه از کودکانی که خوب و روان حرف 
نمی زنند، بشود. برای این منظور باید 15 روز در ماه )مثلًا 
یک روز در میان(، تخم بلدرچین را آب پز و زرده عسلی آن 
را با مقداری عسل، مخلوط کنید و این ترکیب را به فرزندتان 

بدهید.
برای افزایش سرعت تکلم بچه ها، همچنین می توان زرده 
عسلی تخم اردک را با روغن زیتون مخلوط کرد یا زرده آن را 
کمی در روغن زیتون تفت داد و پس از ترکیب با عسل، آن را 
به بچه هایی که خوب حرف نمی زنند، داد. برای این منظور، 
باید روزی یک زرده را 15-10 روز در ماه به بچه ها بدهید و 
سپس حدود یکی 2 ماه، مصرف آن را قطع و سپس دوباره 

همین کار را تکرار کنید.
در آخر این که

برای مصرف هر ماده ی غذایی در طب سنتی باید به مزاج 
فرد دقت ویژه ای داشت. اگر تصمیم دارید ماده ی غذایی 
خاصی را به طور مرتب وارد برنامه ی غذایی تان نمایید بهتر 
است حتما با یک متخصص طب سنتی مشورت نمایید تا 
دچار مشکل نشوید و از سازگاری آن با مزاجتان مطلع شوید.

خواص تخم پرندگان در طب سنتی



اجتماعی 6

زماندرستازدواجکیاست؟!
گزارش/ زهرا حسینی 

ازدواج در سنین پایین مثل روشن کردن یک بمب ساعتی است و زمانی مناسب است 
که فرد از جنبه های مختلف به بلوغ رسیده باشد.

 همیشه از بزرگترها شنیده ایم اول عاقل باشید و انتخاب کنید و بعد، عاشق شوید و 
زندگی کنید. اما متاسفانه تعدادی از جوانان امروزی در همان ابتدای جوانی اول عاشق 
می شوند و بعد از گذشت مدت زمانی که معیارها و نگرش های آنها تغییر کرد، تازه متوجه 

می شوند که به شناخت کلی رسیده اند و در نهایت از ازدواج خود پشیمان هستند.
**هیجانی بودن انتخاب در سنین پایین

آن چه در گفتگوهای عامیانه از ازدواج در سنین پایین برداشت می شود، منظور سن زیر 
20 سال است و در مقابل، متغیر جنسیت نیز تاثیر فراوانی در مقوله ازدواج دارد.

این در حالی است که شاید یک دختر 18 ساله بنا به قانون بلوغ دارای طبق سنی باشد 
که آمادگی پذیرش مسئولیت را داشته باشد از سوی دیگر، پسری 18 ساله این شرایط 
را ندارد و به نوعی در س��ن بحران هویت قرار دارد. با توجه به این که ازدواج در س��نین 
پایین مسئولیت هایی از جمله تشکیل خانواده، فرزند آوری و ورود فرد به سایر حوزه های 
مسئولیت پذیری را برای فرد به دنبال دارد به همین دلیل در اکثر موارد، پسران زیر 20 
س��ال به دلیل عدم شناخت ابعاد وجودی و نداشتن امکان شناسایی، اغلب با ازدواجی 
ناموفق روبرو ش��وند ازدواج در سنین پایین برای دختران نیز ممکن است مشکلاتی را 
از جمله بارداری در سنین نوجوانی مسئولیت پذیری فرزند و پذیرش تعهدات زندگی 
مشترک را ایجاد کند. مصطفی فروتن، روانشناس اجتماعی در خصوص ازدواج جوانان 
در سنین پایین معتقد است: اغلب جوانان در سنین زیر 20 سال، انتخاب های هیجانی 
خواهند داشت، چرا که هنوز استانداردهای لازم برای یک ازدواج هدفمند را شناسایی 

نکرده آ ند.
*ازدواج عاقلانه پس از طی سه دوره بلوغ

همواره بلوغ در طیف های گسترده ای شناخته می شود، اما آنچه بیش از همه اهمیت دارد 
آن است که فرد برای ازدواج و تشکیل زندگی مشترک در ابتدا باید به بلوغ فیزیولوژیک 
یا همان بلوغ جسمی رسیده باشد که این بلوغ در دختران به 9 تا 12 سالگی و در پسران 

به 12 تا 15 سالگی گفته می شود.
در مرحله بعد، فرد باید به بلوغ عقلی یا ذهنی برسد و این معنی که یک دختر 9 ساله یا 
یک پسر 12 ساله، شاید از نظر فیزیکی پذیرش جنس مخالف خود را داشته باشد، اما از 

نظر عقلی هنوز به پختگی و شناخت کامل نرسیده باشد.
در آخرین مرحله نیاز است که شخص از بلوغ اجتماعی نیز برخودار باشد که این بلوغ 

اجتماعی به ارتباط فرد جامعه خود و شرکت در اجتماعات مربوط می شود.
*عرف سن ازدواج

بهترین س��ن ازدواج برای پس��ران، 24 تا 25 سالگی و برای دختران 21 تا 22 سالگی 
تخمین زده می شود، اما این بدان معنا نیست که افراد در سنین دیگر احساس خوشبختی 
نکنند. دکتر حسین ابراهیمی مقدم، روانشناس و مشاور در خصوص سن ازدواج معتقد 
است: برای یک ازدواج موفق و تشکیل زندگی فرد باید به سنی رسیده باشد که از بلوغ 
روانی و عاطفی برخوردار باشد و در این سن، صرفا عدد مطرح نیست بلکه بیشتر به سن 
عقلی و تعقل فرد بستگی دارد. تشخیص این که آیا شخص به پختگی کامل برای ازدواج 
و تشکیل زندگی مشترک رسیده است، عمدتا توسط متخصصان و با استفاده از تست های 

روانی و مصاحبه های روانشناسی صورت می گیرد.
**ازدواج تابع عدد خاصی نیست

هر چند ازدواج در سنین پایین توصیه شده و تعدادی افراد زیادی هم  پس از ازدواج در 
این سن زندگی موفقی داشته اند اما ذکر این نکته نیز ضروری است که فرد برای این که 
بخواهد هر اقدامی انجام دهد می بایست به پختگی مناسب رسیده باشد و خود را مستعد 
آن شرایط بداند. در نهایت مقوله ازدواج در هر سنی، مهارت بالایی را می طلبد و تابع عدد 
خاصی نیست و تا زمانی که فرد در تمام زمینه ها اعم از فیزیکی، عقلی ، عاطفی و اجتماعی 

به بلوغ نرسیده باشد نمی تواند وارد عرصه تشکیل زندگی مشترک شود.

اهداچهارهزارجلدکتاباز
سویستاداقامهنمازاستانقم

در آستانه فرارسیدن ماه محرم، حدود چهار هزار جلد کتاب با موضوع نماز در 
اختیار روحانیون قرار گرفت.

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم گفت: اهدا کتاب به منظور ترویج فرهنگ نماز با بهره 
گیری از فرصت پیش آمده در ایام تبلیغ ماه محرم صورت گرفت.

محمد خامه یار گفت: کتاب ش��یوه های دعوت به نماز که به قلم حجت الاس��لام و 
المسلمین محسن قرائتی است در اختیار مبلغین و روحانیون حوزه علمیه قم که عازم 

مناطق مختلف کشور هستند، قرار گرفت.

خیمههابرافراشته،
دلهاآکندهازعشقحسین)ع(

عاش��ورا تنها یک حادثه نیست، بلکه فرهنگ و تاریخی است که انس��ان های آزاده را 
مجذوب خود می کند و در طول تاریخ چنان شور و حرکتی ایجاد کرده که تمام قیام های 

عدالت طلبانه بر محور آن می چرخد.
حادثه عاشورا گرچه در زمانی کوتاه اتفاق افتاد، اما چنان وسعت و عمقی داشت که بیش 
از یک هزار و 400 سال است که عالم را محو خود کرده؛ عشق حسین)ع( آنچنان در دل 
و جان های آحاد انسان ها شعله ور است که می تواند جهانی را دگرگون کند.این حماسه 
خونین و این حادثه تلخ به فراخور هر برهه ای از زمان بویژه در عرصه های سیاس��ی و 
فرهنگی مکتبی برای انسان هایی است که می خواهند زندگی عزتمندانه داشته باشند؛ 

چرا که امام حسین)ع( مرگ با عزت را برتر از زندگی ذلیلانه دانستند.
با آمدن محرم تمام شهر سیاه پوش می شود و ذکر مصائب کربلا و فریاد یا حسین یا 
حسین عزادارانی که به استقبال از این ماه رفته اند نه فقط برای ایجاد شور و احساسات 
علیه ظلم و ظالم، بلکه زمینه ساز ارتقاء شعور آحاد جامعه بویژه جوانان است، بطوریکه 
در دیگر ماه های سال چنین فرصت تربیتی و فرهنگ سازی کمتر پیش می آید.بیان 
فلسفه قیام امام حسین)ع( توسط خطیبان و واعظان منبرها می تواند تاثیری به مراتب 
بیشتر از کتاب های درسی داشته باشد و زمینه را برای درک بیشتر و بهتر افراد از این 
حماسه انسان ساز و قیام حق علیه باطل فراهم کند.برای شناخت بهتر از این ماه و امام 
حسین)ع( و پی بردن به هدف آن امام مظلوم باید سراغ کسانی که عمر خود را با اسلام و 
مکتب اهل بیت)ع( سر کرده اند، برویم؛ امام خمینی عالمی وارسته و فقیهی زاهد بود که 
با توجه به این شناخت عمیق و صحیح توانست قیام کند و بساط ظلم را بر چیند.ایشان 
در خصوص ماه محرم و قیام امام حسین)ع( می فرمایند: »این محرم را زنده نگه دارید. ما 
هر چه داریم از این محرم است و از این مجالس، ما باید به عمق این شهادت و تاثیر این 
شهادت در عالم برسیم و توجه کنیم که تاثیر او امروز هم هست. اگر این مجالس وعظ و 
خطابه، عزاداری و اجتماعات سوگواری نبود، کشور ما پیروز نمی شد. همه زیر بیرق امام 
حسین)ع( قیام کردند«.رهبر معظم انقلاب نیز در این زمینه توصیه فرمودند: »این حادثه 
کربلا، پشتوانه یک نهضت است و باید آبرومند، پر تپش و پر قدرت باقی بماند«،» در ایام 
محرم و صفر، ملت عزیز ما باید روح حماسه را، روح عاشورایی را، روح نترسیدن از دشمن 
را، روح توکل به خدا را، روح مجاهدت فداکارانه در راه خدا را، در خودشان تقویت کنند و 

از امام حسین)ع( مدد بگیرند«.
این روزها از هر کوچه و خیابانی که می گذریم پرچم های عزا منقوش به اشعار شاعران 
دل سوخته بر سر در منازل، مغازه ها، مساجد و اماکن مختلف برافراشته شده و فرارسیدن 

ماه عزا و ماتم اهل بیت)ع( را اعلام می دارد.
ش��هر قم به ویژه حرم مطهر حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران و بیوت 
مراجع سراسر سیاه پوش و عزادار شده است تا امسال پرشورتر از سال های گذشته پیام 

مکتب انسان ساز امام حسین)ع( را بار دیگر به تمام عالم برساند.
این شهر که مشعل دار اندیشه، تفکر ناب شیعی و سرآغاز قیام انقلابی است که با الهام 
از قیام امام حسین)ع( آغاز شد، با حضور جوانان و آحاد مردم و مداحی و سخنرانی وعاظ 

برجسته آماده برگزاری آیین های ویژه به مناسبت ماه محرم است.
مردم متدین قم طی روزهای گذش��ته تمام تلاش خود را به کار گرفته اند که امسال 
عاشورایی تر از سال های گذشته، ایام غمبار شهادت امام حسین )ع( و 72 تن از یاران 

باوفایش را به سوگ بنشینند و درس های عاشورایی را بار دیگر بازخوانی کنند.
این روزها درهر کوچه و برزنی که نگاه می کنی، جوانان پرشوری را می بینی که پرچم 
های مشکی را برافراشته و سیاهپوش کردن مساجد، حسینیه ها و خیمه های عزاداری را 
دنبال می کنند گویی ندای آسمانی هل من ناصرا ینصرنی مولا و مقتدایشان را با گوش 

جان شنیده اند و لبیک یا حسین)ع( نیز با خود زمزمه می کنند.

وقتيتحقیرمانميکنند،بایدچهکارکنیم؟
تحقیر شدن 

 در بعضي موارد براي این که حس تحقیر بیشتر از آن چه هست نشود، نباید سکوت 
کنید! درست خواندید، سکوت نمي تواند راه حل مشکلات شما باشد. اگر غیرمنصفانه 
مورد تحقیر قرار گرفتید، اعتراض کنید. اگر در محل کار تحقیر مي شوید، به رئیس بخش 
تان یا فردي که سمت بالاتري از آن فرد دارد، بگویید.اگر در مراجعه به اداره یا سازماني 
تحقیر شدید، از راه قانوني شکایت کنید. همیشه راه هایي براي اعتراض وجود دارد.این 
کار مي تواند درون ناآرام شما و حس بدتان را تا حد بسیار زیادي کاهش دهد. از طرفي 
باعث مي شود این رفتار با دیگران هم تکرار نشود.  ولي اله نعمتي ، کارشناس ارشد روان 
شناسي نوشت: تحقیر کردن در لغت به معناي خوار کردن دیگران و در علم روان شناسي 
به ایجاد احساس پشیماني و حماقت در دیگران با صدمه زدن به احترام و موقعیت آن ها 
به خصوص موقعیت اجتماعي شان گفته مي شود. تحقیر، عملي است که احساس خرد 
کننده آن ساعت ها یا حتي سال ها زندگي یک فرد را تحت تاثیر قرار مي دهد. در ادامه 
این مطلب، نکاتي درباره شخصیت افرادي که تحقیر مي کنند و راهکارهایي براي واکنش 

مناسب به سخنان تحقیر آمیز دیگران ارائه مي شود.
افراد توهین کننده را درک کنید! دانس��تن دلایلي که مطرح ش��د به شما کمک 
مي کن��د راحت تر در کنار افراد توهین کننده به ش��خصیت تان به زندگي عادي خود 
ادامه دهید و حرف هایشان را نشنیده بگیرید. همچنین اگر بپذیرید که مشکل از طرف 
آن هاست نه شما، مي توانید منطقي تر با این مسئله برخورد کنید و از حرف ها و کنایه هاي 
آن ها، آزرده خاطر نشوید. با این حال شاید فردي که داراي چنین خصوصیاتي است یکي 
از نزدیکان شما باشد و برایتان سخت باشد که بخواهید از نظر عاطفي خودتان را از او جدا 
کنید. هیچ نیازي به این کار نیست، فقط سعي کنید در بحث هایي که او راه مي اندازد، 
شرکت نکنید و خودتان را کنار بکشید. قصد او این است که کاري کند تا شما احساس 
بدي نسبت به خودتان پیدا کنید. این وظیفه شماست که به او اجازه انجام چنین کاري را 
ندهید. توهین را با توهین جواب ندهید: زماني که فردي به شما توهین مي کند، در 
پاسخ به او، جواب هاي بي شماري به ذهن شما خطور مي کند. اگر چنین کاري را انجام 
دهید، در واقع خودتان را با آن فرد هم شان ساخته اید و این دقیقاً همان چیزي است 
که افراد توهین کننده انتظارش را مي کشند. آن ها مي خواهند شما را عصباني کنند 
تا برخورد شدیدي از خود نشان دهید، آن ها مي خواهند شما احساس بدي نسبت به 
خودتان پیدا کنید و قصدشان تنها آزار دادن و آسیب رساندن به شماست. شما با جواب 
دادن به آن ها در حقیقت وارد بازي ساختگي شان مي شوید و در نهایت خودتان را آزار 
داده اید. وقتي تحقیرمان مي کنند، باید چه کار کنیم؟ در روابط انساني همیشه به 
دلایل مختلف مانند ناآگاهي، استرس، مشکلات اقتصادي و اختلالات اعصاب و روان این 
ظن و گمان وجود دارد که رفتاري با دیگران داشته باشیم یا رفتاري با ما شود که زمینه 
ناراحتي فراهم آید. »تحقیر کردن« یکي از این رفتارهاست که مي تواند فرد تحقیر شده را 
در موضع ضعف و ناراحتي قرار دهد؛ موضعي که به هر حال اگر نمي توانیم از آن پیشگیري 
کنیم، مي توانیم با راهکارهایي از آسیب هایش جلوگیري کنیم. به گزارش مهر، دکتر »بلا 
دیپالو« پژوهشگر اجتماعي، نویسنده، سخنران و مشاور، مقاله اي با عنوان »وقتي تحقیر 
شدیم، چه کار کنیم؟« دارد. او خیلي جالب بحث خود را از این جا شروع مي کند که: 
»من خیلي تعجب مي کنم اگر فردي را ببینم که ادعا کند در زندگي اش هیچ وقت تحقیر 
نشده، چون همه ما به نوعي این حس را تجربه کرده ایم، اما نکته مهم این است که بدانیم 
بعد از آن چه مي توانیم بکنیم. قبول دارم که حس تحقیر شدن بسیار دردناک است؛ گاهي 
آنقدر دردناک که کنار آمدن با آن غیرممکن به نظر مي رسد اما نکته هایي وجود دارد 
که در این شرایط مي توانند به ما کمک کنند.« انعطاف پذیر باشید: در زندگي براي 
این که بتوانید به خودتان کمک کنید و از مشکلات بگذرید، باید انعطاف داشته باشید. بد 
نیست بدانید آدم هاي موفق همیشه افراد زیرک و باهوشي نبوده اند، بلکه افرادي بوده اند 
که انعطاف داشته اند. آن ها توانسته اند با شرایط مختلف خود را وفق بدهند. اگر نتوانید 
خودتان را با افراد و موقعیت هاي اطراف تا حدي که لازم است وفق بدهید، نمي توانید 
حرکت کنید؛ بنابراین با اولین تحقیر، خودتان را نبازید و دست از تلاش براي موفقیت 
برندارید. خودتان را ثابت کنید: گاهي نیاز دارید خودتان را به دیگران ثابت کنید و مهم 
تر این که خیلي وقت ها لازم است خودتان را به خودتان ثابت کنید. در مقابل بحران ها 
کنار نکشید. اجازه ندهید بحران ها شما را در خود حل کنند. بعضي وقت ها این خود 
ما هستیم که توانایي هایمان را دست کم مي گیریم نه دیگران و در واقع از درون تحقیر 
مي شویم نه از بیرون! از چالش، فرصت بسازید: هر بحراني مي تواند موقعیتي باشد 
براي پیش رفتن براي پریدن و پیشرفت. براي آینده برنامه بریزید و فکري جدي براي حل 
مشکلات تان بکنید. همچنین شاید بعضي رفتارهاي تان باعث شود تا دیگران تحقیرتان 
کنند بنابراین شخصیت تان را بررسي کنید و عواملي را که باعث تحقیرتان مي شود از 
رفتارهایتان حذف کنید. سکوت نکنید: در بعضي موارد هم براي این که حس تحقیر 
بیشتر از آن چه هست نشود، نباید سکوت کنید! درست خواندید، سکوت نمي تواند راه 
حل مشکلات شما باشد. اگر غیرمنصفانه مورد تحقیر قرار گرفتید، اعتراض کنید. اگر در 
محل کار تحقیر مي شوید، به رئیس بخش تان یا فردي که سمت بالاتري از آن فرد دارد، 
بگویید.اگر در مراجعه به اداره یا سازماني تحقیر شدید، از راه قانوني شکایت کنید. همیشه 
راه هایي براي اعتراض وجود دارد.این کار مي تواند درون ناآرام ش��ما و حس بدتان را تا 
حد بسیار زیادي کاهش دهد. از طرفي باعث مي شود این رفتار با دیگران هم تکرار نشود.

 با شخصیت توهین کننده ها بیشتر آشنا شوید: توجه داشته باشید که یک انسان 
کامروا، موفق و با اعتماد به نفس، هیچ نیازي به تحقیر دیگران ندارد. شاید این افراد از 
دیگران انتقادهاي سازنده اي کنند اما هیچ گاه آن ها را تحقیر نمي کنند. برخي افراد به 
طور کلي نظر منفي نسبت به دیگران دارند و دیگران را مدام تحقیر مي کنند که دلایل 
آن به شرح زیر است: *به دلیل کمبودهایي که احساس مي کنند دوست دارند خودشان 
را قدرتمند تر از دیگران جلوه بدهند تا به این طریق بر تزلزل شخصیتي خود غلبه کنند.

*قبلا فردي آن ها را آزرده ساخته است و چون توانایي مقابله با آن را نداشتند، با تحقیر 
دیگران سعي مي کنند از موقعیت فعلي خود دفاع کند. *افرادي که دیگران را تحقیر 
مي کنند با این کار فقط ناراحتي، نرسیدن به موفقیت و بي هدفي خود را در زندگي به 

نمایش مي گذارند.

عاداتی کوچک برای کمتر فکر کردن

فکر کردن 
همین الان شروع کنید. آزاردهنده  ترین ساکنین آپارتمان مغز 
و افکارتان را شناسایی کنید و حکم تخلیه  شان را صادر کنید. این 
ساکنین خیلی وقت است که آنجا مانده اند و نمی گذارند شما راحت 
زندگی کنید. بیرون انداختن این ساکنین جا را برای آوردن ساکنین 
بهتر باز می کند. آپارتمان افکارتان را از آنِ خودتان کنید و دوباره به 

زندگی برگردید.
مغز، افکار 

یکی از چیزهایی که آدمها را از داشتن زندگی که می خواهند دور 
می کند، بیش از حد فکر کردن است. این افراد برای هر مشکل کوچک 
و بزرگی آنقدر فکر می کنند که روزی متوجه می شوند، ترموستات 
مغزشان سوخته است و دیگر نمی توانند فکر کنند.  البته فکر کردن 
درمورد مسائل بسیار خوب است اما فکر کردن بیش از اندازه باعث 
می شود زندگی تان دچار رکود شود و خوبی های زندگی تان را به دست 
خودتان نابود کنید. راه حل های بسیار ساده که کمک تان می کند تا 

زندگی شادتر و راحت تری داشته باشید:
وسیع نگاه کنید

افتادن در دام فکر کردن وسواسی و بیش از حد بسیار ساده است. به 
همین دلیل وقتی می بینید که بیش از انداز به موضوعی فکر می کنید، 
از خودتان بپرسید: آیا 5 سال دیگر این موضوع اهمیتی خواهد داشت؟ 

یا حتی 5 هفته دیگر؟
وسیع تر کردن دید با همین یک سوال ساده خیلی زود شما را از 
تله فکر کردن وسواسی بیرون می آورد و کمک تان می کند، بگذارید 
موقعیت خودش جلو رود و زمان و انرژی تان را روی چیزهایی که واقعاً 

اهمیت دارد متمرکز خواهد کرد.
 محدوده  زمانی را کوتاه تر کنید

 برای رفتن به فرای ذهنمان باید هرج  و  مرج ذهنمان را دور بریزیم. 
ذهن جای خسته  کننده  ای است و بعضی وقت ها لازم است که از آن 

به تعطیلات برویم
اگر برای تصمیم گیری هایتان فرجه زمانی نداشته باشید، مدام در 
افکارتان شناور شده و از همه زوایا به صورت افراطی به مسایل نگاه 
می کنید. پس سعی کنید، یاد بگیرید در تصمیم گیری ها بهتر عمل 
کنید و با گذاشتن محدوده زمانی در زندگی روزمره تان، وارد عمل 
شوید. حال چه این تصمیم بزرگ و مهم باشد و چه کوچک و جزئی.

 روش های کمکی
برای تصمیمات کوچکی مثل اینکه بروید ظرف ها را بشویید، به 
ایمیلی جواب بدهید یا کار کنید، 30 ثانیه به خودتان فرصت دهید تا 
تصمیم بگیرید. برای تصمیمات بزرگتر که ممکن است الان هفته ها و 

ماه ها وقت تان را بگیرد، فرجه 30 دقیقه ای در نظر بگیرید.
مرد عمل باشید

وقتی بدانید چطور می توانید با اقدامات مستمر هر روزتان را شروع 
کنید، آنوقت دست از فکر کردن بیش از اندازه و وسواسی برخواهید 
داشت. گذاشتن ضرب العجل راهی است که کمکتان می کند بیشتر 
مرد عمل شوید. برداشتن قدم های کوچک رو به جلو و تمرکز کردن 
روی هر قدم در هر لحظه عادت دیگری است که برای این هدف 
کمکتان می کند.این روش خیلی خوب عمل می کند چون باعث 
می شود احساس اضطراب زیادی نکنید و برداشتن فقط یک قدم آنقدر 

کوچک است که اسیر ترس تان نمی کند.
احمق به نظر نرسید

اینکه سعی کنید 50 مرتبه به موضوعی فکر کنید، راهی است که 
بتوانید کنترل همه چیز را به دست آورید. همه احتمالات را در نظر 
بگیرید که مبادا دچار اشتباه نشوید، شکست نخورید یا احمق به نظر 
نرسید. اما همه اینها بخشی از زندگی هستند. همه کسانی که تحسین 
شان می کنید و زندگی داشته اند که الهام بخش شماست، در زندگی 
گاهی با شکست روبه رو شده اند. آنها هم اشتباه کرده اند. اما در بیشتر 
موارد آنها به این شکست ها بعنوان بازخوردی ارزشمند نگاه کرده اند و 
از آنها درس گرفته اند. چیزهایی که ممکن است به ظاهر منفی برسد 

چیزهای زیادی به آنها آموخته و به رشد آنها کمک کرده است. 
 اگر نمی توانید درست فکر کنید، فکر نکنید

گاهی اوقات وقتی گرسنه تان است یا روی تخت دراز کشیده اید که 

بخوابید، فکرهای منفی به سراغ تان می آیند.ب اید بتوانید این افکار را 
سریع دستگیر کرده و به خودتان بگویید:

»نه، نه. قرار نیست الان به اینها فکر کنم.«
وقتی گرسنه یا خواب آلود هستید، ذهنتان نمی تواند درست و روشن 
فکر کند. به همین دلیل همان دیالوگ »نه، نه« را با خودتان تکرار کنید 

و آن فکر را برای زمانی بگذارید که بتوانید بهتر فکر کنید.
در سیاه چال ترس نیفتید

یکی دیگر از دام هایی که ممکن است گرفتار آن شوید این است 
که در ترس های مربوط به موقعیت زندگی تان گم شوید و ذهن تان 
سناریو هایی فاجعه بار درمورد اتفاقاتی که ممکن است بیفتد سر هم 
کند. یاد بگیرید که صادقانه از خودتان سوال کنید، بدترین اتفاقی که 
ممکن است بیفتد چیست؟ و بعد که فهمیدید بدترین اتفاق ممکن 
چیست، کمی وقت برای فکر کردن به اینکه برای جلوگیری از بروز آن 

اتفاق چه می توانید بکنید، صرف کنید.
 ورزش کنید

شاید به نظرتان کمی عحیب برسد، اما ورزش کردن، مخصوصاً 
کار با وزنه، فشارها و نگرانی های درونی تان را خالی می کند. ورزش 
باعث می شود قاطعیت بیشتری در زندگی پیدا کنید و رویکردتان را 

به مسائل تغییر دهید.
رفت و آمد با کسانی که فکر نمی کنند

پس به این فکر کنید که آیا منابعی در زندگی تان هست، چه نزدیک 
چه دور، که بیش از اندازه فکر کردن را در شما ترغیب می کند؟ و به 

آدم ها و منابعی که تاثیری متضاد در شما دارند فکر کنید
محیط اجتماعی تان نقش مهمی دارد و نه فقط افراد و گروه هایی 
که به زندگی واقعی تان نزدیک هستند. چیزهایی که می خوانید، گوش 
می کنید یا می بینید هم موثر هستند. وبلاگ ها، کتاب ها، فیلم ها و 
آیا منابعی در  این فکر کنید که  به  موزیک های زندگی تان. پس 
زندگی تان هست، چه نزدیک چه دور، که بیش از اندزه فکر کردن را 
در شما ترغیب می کند؟ و به آدم ها و منابعی که تاثیری متضاد در شما 
دارند فکر کنید. راه هایی پیدا کنید که بیشتر وقت و توجه تان را صرف 

افراد و منابعی کنید که تاثیری مثبت بر تفکرتان دارند.
از افکارتان بیرون بپرید

 جایی آرام و زیبا فرای افکارتان پیدا کنید. جایی که آرامش، امنیت، 
لذت و آزادی وجود داشته باشد. دست یافتن به این نیاز به تلاش 
و تمرین دارد اما با تمرین می توانید تقریباً در هر مکانی و هر زمانی 
اینکار را انجام دهید. تا زمانی که امتحان نکنیم نمی دانیم که دست از 
فکرکردن برداشتن چقدر سخت است. برای رفتن به فرای ذهنمان باید 
هرج  و  مرج ذهنمان را دور بریزیم. ذهن جای خسته  کننده  ای است و 

بعضی وقت ها لازم است که از آن به تعطیلات برویم. 
زباله های ذهن تان را بیرون بریزید

بعضی از افکار که در ذهنتان می چرخد باید بیرون ریخته شود، 
بعضی از آنها گیر کرده  اند و می ترسند بیرون بیایند. به افکار ذهنتان 
مثل یک بلوک آپارتمان نگاه کنید. به طبقه دوم این آپارتمان نگاه 
کنید، همینطور که در راهرو راه می روید، از پشت در آپارتمان شماره 
22 صدای پیرزن دیوانه می آید که، "اینطوری باید آنرا انجام می دادی 
دیوانه...!" کمی اینطرف تر، آپارتمان زن پر حرفی است که همیشه 
در خانه  اش را باز می گذارد و یکدفعه بیرون می پرد و حواستان را 
پرت می کند. انتهای راهرو مردی زندگی می کند که همیشه شما 
را می ترساند، "اگر می دیدی چقدر احمق به نظر می رسیدی دیگر 
هیچوقت آنکار را انجام نمی دادی." این آدم ها در واقع آن افکاری 

هستند که میل و انگیزه  شما را کشته اند. 
دفترچه ای به نام ثبت موفقیت داشته باشید

دفترچه ثبت موفقیت داشته باشید. نوشتن افکار، تصمیمات، رفتارها 
و نتایجی که به دست می آورید راهی عالی برای حفظ نگرش، ایجاد 
تمرکز و انگیزه است. همچنین راه خوبی است که بفهمید چه چیزی 

برای شما موثرتر است. 

زندگی با یاد خدا یعنی در سراسر زندگی خود، خدا را مدّ نظر قرار داده و نهایت سعی خود 
را به کار گیریم تا رفتاری خداپسندانه داشته باشیم. نوع پوشش، نوع صحبت با دیگران، نوع 
معاشرت با والدین، نوع نگاه، دقت در معاشرت با نامحرم و دیگر رفتارهای ما باید به گونه ای باشد 
که نشانی از بندگی ما در محضر خدای سبحان به همراه داشته و بتوانیم خود را عبد مطیع 
او بدانیم. امام صادق )علیه السلام( می فرماید: »کسی که یاد خدا را در میان غافلین فراموش 
نمی کند، ]و در میان آنها به گناه و معصیت نمی افتد[ همانند کسی است که در میان دشمنان 
خدا مشغول جهاد است.«]در این قسمت به صورت اختصار به چند مورد از رفتارهایی که یاد 
خداوند را در زندگی تقویت می کند اشاره می شود؛ رفتارهایی که می تواند سرآغازی باشد برای 

رسیدن به حضور قلب بیشتر در نماز:
الف � احترام به والدین: والدین هر کس، اساس و ریشه جسمانی او هستند. کسی که به 
والدین خود بی احترامی می کند در واقع خود را بی ارزش، و بنیان خود را سُست کرده است. شاید 
روی همین اساس باشد که در روایات می فرمایند: بی احترامی به والدین، عمر را کوتاه، و روزی 
مادّی و معنوی را هم کم می کند. اگر کسی از روی خشم به والدین خود نگاه کند، خداوند او 
را از حوزه رحمت خود دور کرده و نمازش را نمی پذیرد.« در مقابل کسی که حرمت »رحَِم« را 
نگاه داشته، و والدین خود را »محترم« می شمارد، در واقع به »رحمت« بی کران الهی وصل شده 

و بهره های مادی و معنوی فراوانی در این راه خواهد برد.
ب � کنترل نگاه: کس��ی که چش��م به حرام می دوزد، از نگاهش بهره ای جز »حسرت« و 
»اضطراب« نخواهد برد. چنین شخصی از خدا دور است و اهل آسمان هم او را شخصی »فاسق« 
و »خیانتکار« به شمار می آورند. نگاه حرام درون انسان را تیره از گناه و معصیت کرده و اجازه 
نمی دهد تا نور معنویت و یاد خدا در دل جای گیرد. در مقابل، کسی که به خاطر خدا چشم 
از حرام می پوشد، از درون احساس »عزّت نفس« و »ارزشمندی« می کند. او به برکت بندگی 
خداوند، آنچنان جایگاه رفیعی برای شخصیت انسانی خود قائل است که روا نمی دارد با نگاه حرام 
از آن جایگاه عالی انسانی سقوط کرده و در پستی حیوانیت غوطه ور شود. خدای متعال در پاداش 
چنین شخصی، او را از دسیسه های شیطان در امان نگاه داشته و ایمانی به او عنایت می کند که 

شیرینی آن را با تمام وجود دریافت می کند«.
ج � فرو خوردن خشم و غضب: یکی از مهمترین راه های نفوذ شیطان در انسان خصوصاً 
جوانان عزیز راه خشم و غضب است. کسی که هنر کنترل خشم را در خود نهادینه نکند و از 
خود خویشتنداری نشان ندهد، ممکن است در امتحانی بزرگ گرفتار شده و کاری کند که 
جبران خسارت آن غیر ممکن باشد. چنین روحیه ای رحمت خداوند را از زندگی انسان دور 
می سازد و موجب قساوت قلب از یاد خدا می گردد. افرادی که گرفتار خشم و غضب هستند، 
معمولا مبتلا به »خودخواهی« و »خودمحوری« بوده و ارزش کمتری برای افکار و س��لایق 

دیگران قائلند. این افراد ممکن است در مقابل غریبه ها و فامیل های دور مجبور به خویشتنداری 
باشند؛ اما در برخورد با کسانی که معاشرت بیشتری با آنها دارند، نمی توانند واقعیت درونی خود را 
مخفی کنند. روی همین اساس است که پیامبر اکرم )صلی الله علیه وآله( می فرماید: بهترین شما 
کسی است که با خانواده اش بهترین باشد. دوری جستن از »خودخواهی« و رفتار »محترمانه« 
نسبت به دیگران، از مهمترین عوامل کنترل خشم و غضب است.پیامبر اکرم )صلی الله علیه واله( 
می فرماید: »کسی که در عین قدرت بر خشم و انتقام، خشم خود را فرو برد، خداوند متعال به او 

امنیّت و ایمانی عنایت می فرماید که شیرینی آن را در کام خود می یابد.« 
د�  پرهیز از پرگویی: بسیاری از خطاها و گناهان انسان، از زبان او نشأت می گیرند. بزرگان علم 
اخلاق برای انسان ده ها گناه برشمرده اند که وزر و وبال آنها از راه زبان بر دامن او می نشیند. کسی 
که مراقب گفتارش نیست و پرگویی را پیشه خود می کند، همانند کسی است که با پای برهنه 
از میان زمین پر از خار و خاشاک عبور می کند. همانگونه که چنین  شخصی با هر قدم سوزش 
خاری را در پای خود احساس می کند، شخص پرگو هم با هر بار تکلم، روح خود را آغشته به 
کدورت ها و تیرگی های جدیدی می بیند. پیامبر اکرم )صلی الله علیه وآله( می فرماید: » غیر از یاد 
خدا، زیاد سخن نگویید؛ زیرا پرگویی در غیر یاد خداوند، موجب قساوت قلب می شود و دورترین 

مردم از خدا، انسان قسیّ القلب است.«
* منابع در دفتر روزنامه موجود است

یادخدارادرزندگیزندهکنیم

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت چهارم
 موجب اجراییه صادره از شعبه 10 محاکم حقوقی قم که در اجرای احکام به شماره 94/ج/251 ثبت گردیده له یوسف جندقیان و علیه قدوسی پور زند و حسین و 
مجید و جلیل و ابوالفضل و زهرا همگی جندقیان منفرد و فاطمه میرزازاده و عصمت گیلکی و خلیل و علی و لیلا و اعظم و اکرم همگی جندقیان و ابراهیم خانه زرین و 

شهرداری قم و داود محمود زاده مبنی بر فروش پلاک ثبتی 4096/17- اصلی ب1 قم و تقسیم وجه بین وراث که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده.
احتراما درخصوص پرونده اجرائی به شماره بایگانی940251 در خصوص اجرائیه صادره له آقای یوسف جندقیان علهی آقای حسین جندقیان و غیره به خواسته الزام 
به خرید و یا فروش ملک مشاع که اینجانب به عنوان کارشناس جهت ارزیابی قسمتی از پلاک ثبتی 17 فرعی از 4096 اصلی بخش یک قم ا نتخاب شده ام از محل 

قسمتی از پلاک واقع درخیابان سمیه نبش کوچه 26 بازدید به عمل آمد.
ملک مورد بازدید جمعا به مساحت 78/08 متر مربع در دو قسمت ، قسمت اول نبش کوچه به وسعت 42/93 متر مربع که به صورت تمام زیربنا ساختمان نانوائی با 
اسکلت فلزی- سقف تیرآهنی ، به ارتفاع حدود 3/60 متر ساختمان با دیوار تا زیر سقف کاشی ، کف سنگ فرش ، درب شیشه ای سکوریت درب آکاردئونی ، شامل 
قسمت پخت و پز نان، انبار آرد و سرویس پله طبقه فوقانی است ، طبقه فوقانی دارای یک اتاق به صورت سفت کاری به وسعت 18 متر مربع به انضمام آب و برق و گاز 

می باشد.
قسمت دوم به صورت یک قطعه زمین توسط ساختمانهای مجاور محصور شده و از طرف خیابان دارای دیوار ویک درب پروفیلی است ، به وسعت 35/15 متر مربع 

ابعاد قطعه مزبور حدود متوسط 35 متر در 10 متر میباشد.
با توجه به مراتب فوق ارزیابی به شرح زیر میباشد:

که مقرر گردیده پلاک فوق الذکرد در تاریخ 94/08/18 ساعت 8 الی 8/30 صبح به آدرس قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام 
مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از پلاک را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا 
از مورد مزایده بازدید و در صورت  تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می 
گردد برنده مزایده باید ده درصد ارزش مزایده را فی المجلس و الباقی را قبل از یکماه پرداخت نماید. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد 

جهت اطلاعات بیشتربه این واحد مراجعه نمائید.
حسن کاظمی- دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم

 

 

 "ریال"ارزش کل "ریال"هرمتر مربع  "متر مربع  "مساحت  محل مورد ارزیابی ردیف
 000/100/717/1 000/000/10 11/51 عرصه زمین محصور 1
 000/000/818 000/000/20 35/22 عرصه زمین نانوائی 2
 000/111/250 000/100/1 35/22 اعیانی نانوائی 5
 000/000/50 000/000/2 18 اعیانی طبقه فوقانی 2
 000/000/50   آب ، برق، گاز 1
 000/210/500/1 سرقفلی وحق کسب و پیشه مغازه نانوائی به وسعت فوق 0

 000/201/282/8 جمع کل : هشت میلیارد و دویست و هشتاد و چهارمیلیون و چهارصدو شصت و پنج هزار ریال
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به فاصله یک روز برجام در شورای نگهبان هم تایید شد. آن 
هم در وضعیتی که هنوز مجلس کاملا از شرایط تصویب برجام 
با  بر سر مجلس است(.  برجام  )و هنوز سایه  دور نشده است 
وجود اینکه بعد از وقایع جلسات یکشنبه و سه شنبه در مجلس 
و تصویب برجام، آرامش نسبی به جلسه روز چهارشنبه بازگشته 
از  عده ای  نکشیده اند.  کار  از  مخالفان همچنان دست  اما  بود، 
استعفا صحبت  از  دیگر  عده ای  داده اند،  خبر  امضا  جمع آوری 
می کنند. این درحالی است که اکثریت نمایندگان به تصویب 

برجام رای داده اند و با آن موافق هستند.  
با وجود اینکه دستورکار مجلس به روال عادی خود بازگشته 
و نمایندگان پیگیر تصویب طرح ها و لوایح هستند، اما همان 
مخالفان همیشگی هنوز آرام نگرفته اند. کسانی که روز سه شنبه 
با بهت و حیرت مراحل سریع تصویب برجام در مجلس را شاهد 
از ریل خارج کنند.  بودند و هر کاری کردند نتوانستند آن را 
روز چهارشنبه هم این افراد سعی کردند به هر نحوی که امکان 
داشت نظم جلسه را بر هم بزنند و مخالفت خود را با برجام و 
عملکرد علی لاریجانی، رئیس مجلس اعلام کنند. عده ای از زمان 
نطق یا تذکری که برای موافقت یا مخالفت با طرح مورد بررسی 
برایشان مهیا شده بود، استفاده و طعنه پراکنی کردند. برخی اما 

بیانیه و نامه را راه بهتر دیده بودند.

آخرین نفس های مخالفان
روز چهارشنبه در حالی که طرح اصلاح قانون انتخابات در 
خود  صحبت  زمان  از  جعفری  قاسم  می شد،  بررسی  مجلس 
استفاده و به نوع دموکراسی حاکم در مجلس نهم انتقاد کرد. او 
آن را »دموکراسیکه الاریجانیه« خواند. کمال علیپورخنک داری 
یک  تیتر  پایداری،  جبهه  با  همراه  نمایندگان  از  دیگر  یکی 
صبح روز چهارشنبه روزنامه کیهان را تکرار کرد و گفت: »روز 
چهارشنبه مجلس در ١۵ دقیقه برای ١۵ سال کشور تصمیم 
گرفت.« همچنین حمید رسایی که به ظاهر در مخالفت با اجازه 
نامزد نشدن نابینایان در انتخابات صحبت می کرد، در بخشی 
از صحبت های خود گفت: »البته گاهی بهتر است نمایندگان 
نابینا باشند تا تخلفات هیات رئیسه را نبینند.« مهرداد بذرپاش 
کرد:  عنوان  خود  میان دستور  نطق  در  برجام  مخالفان  از  هم 
»مهم ترین طرح سیاست خارجی و امنیت ملی در عرض ١۵ 

دقیقه تعیین تکلیف شد.«
اینها گفته می شود که حمید رسایی، عضو جبهه  علاوه بر 
روز  است،  دولت  با  زاویه  در  و  برجام  مخالفان  از  که  پایداری 
چهارشنبه تلاش کرده بود تا عده ای از نمایندگان را برای انتشار 

بیانیه ای علیه رئیس  مجلس با خود همراه کند. خبرنگاران تلاش 
کمال الدین  بودند.  شاهد  را  او  طرف  از  امضا  جمع آوری  برای 
پیرموذن در تایید این موضوع به رسانه ها گفته است که او قصد 
جمع آوری امضا برای انتشار بیانیه ای علیه لاریجانی را داشت 
اما حتی بسیاری از همفکرانش هم با او همراهی نکردند. شاید 
همین عدم همراهی حتی تندروهای مجلس بود که موجب شد 
به فاصله کمی از وقوع ماجرا رسایی در صفحه اینستاگرام خود 
علاوه بر انتقاد شدید از پیرموذن و تاکید بر اینکه نمی توان بر 
این  با  بیانیه ای  یا  نامه  این فرد حساب کرد، وجود  حرف های 

مضمون را منکر شود.  
اما اسماعیل کوثری، نماینده مردم تهران و از منتقدان برجام 
و شیوه تصویب آن در مجلس، علاوه بر تایید قاطع وجود این نامه 
تاکید کرد: »محکم می گویم که خیلی ها پای این نامه را امضا 
کرده اند و ان شاءالله بیرون هم خواهند داد. در این نامه عملکرد و 

مدیریت آقای لاریجانی مورد انتقاد است.«

تلاش برای ترغیب نمایندگان به استعفا
همچنین رسایی در پروژه ای دیگر تمایل به استعفای برخی 
نمایندگان را در ادامه مطلب خود در اینستاگرام کلید زده و آورده 

است: »فارغ از محتوای برجام و طرح آقای لاریجانی... تعدادی از 
نمایندگان را به این جمع بندی رسانده که نمی توانند در مجلسی 
که رئیس آن این گونه قانون شکنی می کند، از حقوق ملت دفاع 
کنند. بنابراین درصدد استعفا از نمایندگی هستند. این عزیزان 
اگر به این جمع بندی رسیدند، من به آنها حق می دهم چون 
رئیس مجلس باید نماد قانونگرایی باشد نه نماد قانون شکنی!« 
پروژه ای که البته از طرف هیچ یک از نمایندگان دیگر تایید نشده 

یا حتی درباره آن صحبت نشده است. 

  انتقاد به مخالفان طرح برجام
صحبت های رسایی و دیگر منتقدان درباره روند تصویب برجام 
در حالی مطرح می شود که به گفته بهروز نعمتی، عضو فراکسیون 
رهروان که مورد تایید خود آنها هم قرار گرفته است، شب قبل از 
تصویب برجام دو فراکسیون اصلی مجلس یعنی رهروان ولایت 
)اکثریت( و اصولگرایان )اقلیت( برای هماهنگی و تصمیم گیری 
درباره تعداد زیاد پیشنهادات جلسه تشکیل داده اند. در این جلسه 
نمایندگان دو فراکسیون به این تفاهم رسیده اند که سه پیشنهاد 

اصلاحی برای برجام ارائه شود و از دیگر پیشنهادها بگذرند. 
نتوانسته اند  اصولگرایان  فراکسیون  نمایندگان  بعد  روز  اما 

اعضای خود را قانع کنند. نعمتی همچنین درباره جمع آوری امضا 
برای بیانیه تاکید کرد: »این افراد همیشه از این کارها کرده، 
می کنند و خواهند کرد. هرگاه خلاف نظرات شان کاری انجام 
می شود علیه آن نامه و بیانیه می دهند. چیز جدیدی نیست و 

استقبال آنچنانی هم از آن نشده است.«
همچنین کاظم جلالی، رئیس فراکسیون رهروان در انتقاد 
به این نوع رفتارها گفت: »کارهایی که انجام می شود بی اخلاقی 
است، به هر  حال رئیس قوه  مقننه یک رکن در کشور است. 
اینکه افرادی به ایشان توهین کنند یادآور ١۵ بهمن سال ۹۲ 

در قم است.«
 رئیس مرکز پژوهش های مجلس افزود: »برخی به شکلی 
جنگ  گویی  که  می کنند  تحلیل  و  صحبت  برجام  درباره 
امام  مقابل  در  یزیدی  عده ای  و  است  یزید  و  امام حسین)ع( 
حسین)ع( ایستاده اند. اگر این حرکات باعث بروز ناهنجاری شود 
آیا فردا می توانند به آن جواب دهند؟ این کار درست نیست و 

کشور قانون دارد.« 
جلالی ادامه داد: »باید پذیرفت مجلس زمانی که چیزی را 
تصویب کرد و شورای نگهبان هم آن را تایید کرد به قانون تبدیل 
می شود، در مقابل قانون که نمی توان ایستاد؛ یا برای ایستادگی 
در برابر قانون به رئیس دستگاه قانونگذاری تهمت زد و توهین 

کرد.« 
جواد جهانگیرزاده، دیگر عضو فراکسیون رهروان هم درباره 
عملکرد لاریجانی عنوان کرد: »آقای لاریجانی شرایط را به درستی 
درک می کند و مسئولیت های مهم ملی را می فهمد و از خود 
هزینه می کند تا کمکی باشد برای برون رفت از شرایط موجود؛ 
این شرایط حتما نیاز به از خودگذشتگی و ایثار دارد.« او افزود: 
»شرایط کشور به  گونه ای است که باید به  سرعت این مراحل 
ما  برای  خیری  شدن  مدفون  درگذشته  کرد.  طی  را  )برجام( 

نخواهد داشت.« 

مهر تایید  شورای نگهبان
با وجود انتقاد مخالفان نسبت به طرح برجام، آنچه مورد تایید 
همه قرار گرفته، این است که این کار مورد تمایل و تایید نظام 
بوده است. بر همین اساس به فاصله تنها یک روز و با بررسی های 
فشرده این طرح روز چهارشنبه از طرف شورای نگهبان هم تایید 
با  ابراهیمیان عصر روز چهارشنبه در گفت وگو  نجات الله  شد. 
»ایرنا« تاکید کرد: »طرح اقدام متناسب و متقابل دولت جمهوری 
اسلامی ایران در اجرای برجام در جلسه روز چهارشنبه این شورا 

با اکثریت قاطع آرا تصویب شد.«

وزیر کشور گفت: شکوه و عظمت انتخابات آتی باید به گونه ای 
باشد که این رویداد سیاسی، اجتماعی به مانور قدرت ایران در منطقه 

بدل شود.
به گزارش ایرنا، عبدالرضا رحمانی فضلی روز پنجشنبه در مراسم 
افتتاح مرحله نخست خط یک قطار شهری اصفهان افزود: باید تلاش 
کنیم تا در کنار نشاط سیاسی و رقابت های انتخاباتی، هر گونه اظهار 
نظر، انتقاد و مطالبه خواهی بر پایه وحدت ملی و انسجام نظام شکل 

بگیرد.
وی بیان کرد: کشور ما بر پایه مردم سالاری دینی اداره می شود 
و رقابت های سیاسی انتخاباتی باید با محوریت تقویت نظام و حفظ 

وحدت و انسجام صورت گیرد.
وزیر کشور اظهار کرد: اگر در منطقه حرف اول را از نظر قدرت می 
زنیم و اگر به عنوان عنصر موثر در موازنه قدرت در منطقه و در صحنه 
بین الملل ایفای نقش می کنیم و اگر افتخار می کنیم امن ترین 
کشور در منطقه هستیم به این دلیل است که توانسته ایم امنیت 
داخلی و قدرت ملی را با تاکید بر وحدت و انسجام ملی و پیروی از 

سیاست های رهبر معظم انقلاب محقق کنیم.
وی تاکید کرد: هیچ عنصری نمی تواند خود را جایگزین عنصر 

قدرت ملی مبتنی بر وحدت و انسجام داخلی قلمداد کند.
رحمانی فضلی ادامه داد: همچنین هیچ عاملی نباید ما را دچار 

انشقاق، تفرقه و اختلاف کند.
وزیر کشور با تاکید بر اینکه اصفهان استانی با نشاط سیاسی است، 
افزود: توقع ما این است که امسال با پیش رو بودن عرصه انتخابات، 

اصفهان نیز به عنوان استانی نمونه گام های بلندی بردارد.
رحمانی فضلی بابیان اینکه مردم در چارچوب جغرافیایی خاص 
توزیع شده اند، افزود: استان ها شرایط متفاوتی از یکدیگر دارند و با 

ظرفیت ها و منابع متفاوت ایفای نقش می کنند.

وی افزود: برخی استان ها باید جلودار باشند و موتور محرکه 
قلمداد شوند و به طور قطع استان اصفهان باید چنین مسئولیتی 

را بپذیرد.
وزیر کشور تصریح کرد: استان اصفهان باید نقش بزرگ و موثری 
در انتخابات داشته باشد و با نیروی انسانی ماهر، مردمی کوشا، فعال و 

تلاشگر باید نقش مهی را ایفا کند.
رحمانی فضلی گفت: ما در وزارت کشور به دنبال آن هستیم که 

استان ها بر مبنای اقتصاد مقاومتی و اداری گام های بلندی را بردارند.
وی با بیان اینکه اصفهان باید گام های بلندی را در نمادسازی 
استان به نمایش بگذارد، گفت: باید تلاش کنیم نمادهای مهم اقتصاد 
مقاومتی را در اصفهان پایه گذاری کنیم و ما نیز کمک می کنیم 
به صورت دستورهای اولویت دار این امر محقق شود و در کنار شما 

کمک خواهیم کرد.
وزیر کشور تاکید کرد: بدل شدن ایران به قدرت منطقه ای و 

حضور موثر در عرصه بین المللی، توفیقاتی است که ایران در شرایط 
کنونی بدان دست یافته است.

رحمانی فضلی تحقق این موفقیت ها را در سایه هدایت رهبری و 
مقاومت مردم عنوان کرد و گفت: دولت تدبیر و امید در شرایط کنونی 

با تعیین اولویت های کلان و مهم گام های مهمی را بردارد.
وزیر کشور اظهار کرد: یکی از این قدم ها احقاق حق برخورداری 
از انرژی صلح آمیز هسته ای بوده است که با تلاش دولت و مذاکرات 
دقیق و هدایت های رهبر معظم انقلاب محقق شد و امروز می توانیم 

بگوییم بیش از ۹0 درصد موانع را از سر راه خود برداشته ایم.
وی افزود: همچنین توانستیم تهدیدها و تحریم ها را که هزینه 
زیادی برای ما در پی داشت برداریم و این مسائل را به نفع کشور و با 

کمک دولت، مردم، مجلس و رهبری حل و فصل کنیم.
رحمانی فضلی گام بعدی را تحقق اقتصاد مقاومتی کشور برشمرد 
و افزود: باید برای اداره اقتصاد کشور تلاش کنیم و در این زمینه دولت 
کمیسیون اقتصاد مقاومتی را با حضور معاون اول و برخی وزیران 

تشکیل داده است.
وی تصریح کرد: با تحقق اقتصاد مقاومتی، عزت، شکوه و رفاه 
مردم افزایش می یابد و می توانیم مقاومت اقتصادی کشور را در برابر 

دشمن بالا ببریم.
وزیر کشور افزود: تلاش ما این است که مقاومت اقتصادی را به 

نقطه قابل قبولی که موجب عزت و شکوه شود، بالا ببریم.
مرحله اول خط یک قطار شهری اصفهان روز پنجشنبه با حضور 

وزیر کشور به بهره برداری رسید.
در این مرحله قطار شهری اصفهان در مسیری به طول ١١ 
کیلومتر شامل ١0 ایستگاه به مدت سه ساعت فعال است و زمان 

فعالیت آن به مرور تا ١۳ ساعت در روز افزایش می یابد.

محمدرضا عارف: 

اصلاح طلبان قطعا پیروز انتخابات خواهند بود
رییس بنیاد امید ایرانیان گفت: تاکنون برای انتخابات مجلس با آقای ناطق نوری 

مذاکره ای نداشته ایم.
محمدرضا عارف در حاشیه یازدهمین مجمع عمومی حزب موتلفه اسلامی در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به این سوال که آیا تاکنون برای انتخابات مجلس با حجت الاسلام و 
المسلمین علی اکبر ناطق نوری مذاکره ای داشته اید یا خیر؟ اظهار کرد: تاکنون با آقای 

ناطق مذاکره ای نداشته ایم.
وی درباره احتمال همکاری با اصولگرایان در انتخابات مجلس نیز گفت: ما اعلام آمادگی 
کرده ایم که بین ١۵ تا ۲0 درصد لیست ها با اصولگرایان مشترک باشد اما تاکنون واکنش 

مثبتی از آن ها نگرفته ایم.
این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره نامه هشدار اقتصادی چهار وزیر به رئیس جمهور 
یادآور شد:  این را باید از خودشان بپرسید که علت چه بوده است اما این ارتباطات بین 
دولتمردان ما طبیعی است و این نامه نگاری ها به طور طبیعی در همه دولت ها انجام می 
شده است. عارف در پاسخ به سوالی درباره آینده انتخاباتی اصلاح طلبان تاکید کرد: آینده 

بسیار روشنی خواهد بود و اصلاح طلبان قطعا پیروز انتخابات خواهند بود.
وی با تشکر از نمایندگان مجلس برای تصویب طرح برجام خاطر نشان کرد: نمایندگان 
محترم مجلس در حالی که بحث کارشناسی دقیقی درباره برجام داشتند به این طرح رای 
دادند و دولت می تواند با پشتوانه مجلس در اجرایی شدن برجام موفق شود. دولت در دو 
سال گذشته با جدیت کار خود را دنبال کرده و ان شاءلله در ادامه با همین جدیت دنبال 

کند. از هیئت رئیسه مجلس هم تشکر می کنم که همکاری خوبی در این زمینه داشتند.
عارف در واکنش به سوالی درباره انتخاب رسولی به عنوان رئیس ستاد انتخاباتی اش 
اظهار کرد: هنوز ستاد انتخاباتی تشکیل نشده و فعلا آقای رسولی برای پرداختن به امور 
اولیه انتخاب شده اند. تا آنجا که می دانم خود آقای رسولی هم در انتخابات کاندیدا نخواهد 
شد. این فعال سیاسی اصلاح طلب در پایان در پاسخ به این سوال که آیا در انتخابات مجلس 
کاندیدا خواهید شد یا خیر؟ گفت: هنوز هیچ چیز مشخص نیست. اگر همین روند ادامه 
پیدا کند و من احساس مسئولیت کنم ان شاءلله جلو خواهم آمد. تلاش ما این است که 

اصلاح طلب و طرفداران دولت در کنار یکدیگر در انتخابات شرکت کنند.

کماکان سرنوشت 36 زائر نامعلوم است

دفن ۲۹ زائر ایرانی در قبرستان های عربستان
در حالی که پیش از این رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت جمعیت هلال احمر اطمینان 
داده بود که پیکر هیچ زائر ایرانی در عربستان دفن نمی شود، اکنون »سعید اوحدی« رئیس 
سازمان حج و زیارت، از دفن ۲۹زائر ایرانی در عربستان خبر داد. کماکان از سرنوشت ۳۶ 
زائر دیگر هیچ اطلاعاتی در دسترس نیست. علاوه براین برخی اجساد منتقل شده  به ایران، 
اشتباه وارد شدند.  سعید اوحدی با تشریح آخرین پیگیری ها از وضعیت ۶۵ زائر ایرانی 
مفقودشده فاجعه منا، إظهار کرد: »در ادامه جلساتی که با پزشکی قانونی و وزارت حج 
عربستان داشتیم، مشخص شد ١۲ پیکر دیگر از جان باختگان فاجعه منا که هویت ایرانی 

آنها محرز شده بود، در قبورالشهدای مکه به خاک سپرده شده اند.«
اوحدی افزود: »هویت این پیکرها قبلا در جست وجوهای سردخانه مکه شناسایی 
شده بود، اما به دلیل جابه جایی های مکرر اجساد در سردخانه هنگام انتقال اجسادی 
از سردخانه های دیگر، متاسفانه آن زمان پیکرها را به ما تحویل ندادند و اکنون طبق 
اطلاعات واحد انفورماتیک پزشکی قانونی عربستان مشخص شد این باختگان ایرانی در 
قبور الشهدای مکه دفن شده اند«. وی ادامه داد: البته عربستان تاکید کرده است به محض 

دریافت اثر انگشت آن زائران، محل دقیق دفن پیکرهایشان نیز قابل شناسایی خواهد بود.
به گفته اوحدی، از میان ۶۵ زائر مفقودشده فاجعه منا، تاکنون مشخص شده که ۲۹ زائر 
در قبور الشهدای مکه دفن شده اند و از وضعیت ۳۶ زائر مفقود شده دیگر هنوز اطلاعاتی در 
دست نیست که البته پیگیری های سفارت ایران در ریاض، کنسولگری در جده و سازمان 

حج و زیارت برای یافتن آنها کماکان ادامه دارد.
پیش از این دکتر سیدعلی مرعشی،رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت جمعیت 
هلال احمر گفته بود: »پیکر جان باختگان ایرانی از میان اجساد جداسازی شده و حتما 
به داخل کشور منتقل خواهد شد؛ چراکه اجازه دفن هیچ یک از کشته شدگان ایرانی به 

سعودی ها در خاک عربستان داده نشده است.«
همچنین باید اشاره کرد که برخی اجساد منتقل شده به ایران، به صورت اشتباه وارد 
شدند که به طور مثال می توان به حبیب ترابی،  زائرلاهیجانی اشاره کرد که فرزندان وی در 

سردخانه این شهر متوجه شدند که این جسد متعلق به پدرشان نیست.

آشنا خطاب به منتقدان برجام؛

اظهار نظر آزاد است شبهه  آفرینی نه
مشاور فرهنگی رئیس جمهور گفت: همه حق اظهارنظر دارند ولی هیچ کس حق ندارد 

شبهه  آفرینی کند.
حسام الدین آشنا در حاشیه یازدهمین مجمع عمومی حزب موتلفه اسلامی در جمع 
خبرنگاران گفت: درباره کلیت برجام تمامی نهادهای نظام در احقاق حقوق هسته ای ایران، 
وظایف خود را انجام دادند. دولت در حدود دو سال مذاکرات سخت، تا حدودی که امکانات 
مذاکراتی در اختیار داشت، تا آنجا که خطوط قرمز نظام لغو نمی شد و تا آنجایی که منافع 

ملت ایران به صورت حداکثری تامین شود، پیش رفت و نتایجی را به دست آورد.
وی اضافه کرد: نمایندگان مجلس به این اقناع رسیدند که اگرچه برجام کامل نیست، 
اگرچه برجام عالی ترین توقع ما را برآورده نمی کند، اما کف توقعات ملت ایران را تامین 
می کند. هیچ یک از اعضای ١+۵ و ایران به طور کامل راضی نیستند اما همه احساس 

رضایت می  کنند. تاکید من به نگاه واقع بینانه به مساله است.
در پایان وی در پاسخ به شبهه هایی درباره وجود اسناد محرمانه فراتر از برجام گفت: همه 

حق اظهار نظر دارند ولی هیچ کس حق ندارد شبهه  آفرینی کند.

موج جدید ورود افاغنه به کشور
گفته می شود: حسین ذوالفقاری معاون امنیتی - انتظامی وزیر کشور با بیان اینکه ما در 
جلسات تاثیر اتفاقات امنیتی در منطقه و کشور را بررسی می کنیم، خاطر نشان کرد: اکنون 
که داعش به دنبال این است که  جا پایی در افغانستان داشته باشد و از سوی دیگر ما با موج 
جدید ورود افاغنه به کشور مواجه هستیم، بنابراین نیاز داریم مسائل تروریستی منطقه به ویژه 
منطقه شرق کشور را بیشتر مورد دقت و بررسی قرار دهیم. وی با تاکید بر اینکه ما در تامین 
امنیت مردم در عاشورا و اربعین با توجه به فاجعه منا تلاش می کنیم، گفت: انشاءالله با کمک 

هیئت های مذهبی مراسم عزاداری را با امنیت کامل برگزار خواهیم کرد.

پراید خودرویی استاندارد ولی بی کیفیت است!
گفته می شود: معاون ارزیابی کیفیت سازمان ملی استاندارد ایران ضمن بیان اینکه 
پراید برای راننده غیر عصبی می تواند ماشین مناسبی باشد، اعلام کرد: پراید یک خودروی 
استاندارد است، ولی کیفیت لازم را ندارد؛ چراکه سرعت ١۲0 کیلومتر برای این وسیله نقلیه 
طراحی شده اما نمی تواند با این سرعت حرکت کند.  محمدرضا ممدوحی با اشاره به اینکه 
استاندارد و کیفیت دو مفهوم جدا از هم هستند، اظهار کرد: استاندارد در داخل خود کیفیت 
را تعریف می کند اما این کیفیت ممکن است که باب میل همه مصرف کنندگان آن کالا 
نباشد.وی خاطرنشان کرد: در دوره پساتحریم به  دنبال افزایش استانداردهای بین المللی با 
استفاده از تجارب سایر کشورها هستیم؛ در  حالی  که در دوره تحریم نیز توانستیم اقدامات 

خوبی در این زمینه انجام دهیم.

داعش خودروی سردار همدانی را به رگبار بست
گفته می شود: حجت الاسلام مجتبی ذوالنور مشاور نماینده ولی فقیه در سپاه 
پاسداران در مراسم ختم سردار شهید حسین همدانی که در دفتر حضرت آیت الله نوری 
همدانی برگزار شد، بیان داشت: : با رگبار بستن ماشین توسط داعش چشم چپ ایشان 
مورد اصابت گلوله قرار می گیرد و راننده نیز کنترل ماشین را از دست می دهد در نتیجه 

ماشین واژگون می شود و سردار همدانی به شهادت می رسد.

اموال بابک زنجانی به افراد معتمد منتقل شده
گفته می شود: زهره رضایی وکیل خارجی بابک زنجانی در گفتگو با شرق در پاسخ به 
این سوال که آیا این بحث که اموال و منابع مالی آقای زنجانی در خارج از کشور از دسترس 
او خارج شده، درست است؟ آیا این منابع ممکن است از سوی کسانی دیگر از دسترس 
ایشان خارج شده باشد؟ گفت: خیر، منابع و اموال آقای زنجانی پس از تحریم به افراد معتمد 
ایشان منتقل شد تا از گزند تحریم و توقیف دور بماند. این افراد با توجه به شرایط موجود 
فقط جواب گوی شخص ایشان خواهند بود و نه قوه قضائیه ایران. مشکل اینجاست که ما 
باید مرزهای کشور خود را بشناسیم و بدانیم که خارج از این مرزها قوانین ایران حاکم 

نیست و کسی پاسخگوی ما نخواهد بود.

ایران چند »پلیس زن« دارد؟
گفته می شود: جانشین معاون هماهنگ کننده ناجا از فعالیت 7۲00 پلیس زن در 
مجموعه نیروی انتظامی خبر داد. سردار محمدجواد زاده کمند در گفت وگو با )ایسنا(،  درباره 
به کارگیری پلیس زن در نیروی انتظامی اظهار کرد: ناجا توجه ویژه ای به حضور زنان در 
مجموعه خود دارد و در حال حاضر قریب به 7۲00 نفر از کارکنان نیروی انتظامی را زنان 

شامل می شوند.

تحریف سخنان امام )ره(خمینی توسط کیهان
گفته می شود: موسسه تنظیم و نشر آثار حضرت امام خمینی)س( نقل قولی را که 
روزنامه کیهان به امام خمینی منتسب کرده بود تکذیب کرد.کیهان نوشته بود »حتی اگر 
در تمام آمریکا مسجد بسازند و بالای گلدسته ها شعار اللّه اکبر قرار بدهند، هیچ وقت شعار 

مرگ بر آمریکا را فراموش نکنید ؛ چون آمریکا شیطان بزرگ است «.

نامحرمانه

اخبار

آیا لاریجانی هدف جدید حملات تندروهاست؟

صالحی: اگر همه چیز طبق روال پیش برود

 دوشنبه خبر لغو تحریم ها اعلام می شود 

وزیر کشور: 

انتخابات آتی باید به مانور قدرت ایران در منطقه بدل شود

 رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: برجام از دوشنبه هفته آینده 
اجرایی می شود.

علی اکبر صالحی در حاشیه یازدهمین مجمع عمومی حزب 
موتلفه اسلامی در جمع خبرنگاران با بیان اینکه ان شاءالله برجام 
از دوشنبه هفته آینده اجرایی خواهد شد، گفت: باید از عزیزان در 
شورای نگهبان و مجموعه نمایندگان محترم در مجلس شورای 
اسلامی تشکر کنیم که همت کردند و طرح برجام را بررسی کردند 

و در نهایت با اکثریت آرا این طرح به تایید رسید.
وی ادامه داد: الان دولت جمهوری اسلامی ایران از یک حمایت 
قوی در ارتباط با پیاده کردن برجام به خصوص با توصیه های 

موکدی که در طرح مجلس آمده، برخوردار است.
صالحی گفت: این نه بند که در طرح مجلس آمده توصیه های 
بسیار خوبی است که باعث می شود جمهوری اسلامی ایران به 
گونه ای وارد پیاده سازی برجام شود که با چشم باز با درایت و با 
احتیاط لازم باشد که مبادا خدای نکرده به منافع ملی ما خدشه ای 

وارد شود.
می کنم  فکر  یادآور شد:  برجام  سازی  پیاده  درباره  صالحی 
دوستان امروز عازم وین هستند و اگر همه چیز طبق روال پیش 
برود فکر می کنم روز دوشنبه به احتمال قوی روز تصویب برجام 
و یا به مفهوم بهتر روزی است که طرفین به صورت رسمی اعلام 
می کنند که برجام مورد پذیرش قرار گرفته و هر طرفی مسیری را 

که برای تصویب رساندن برجام لازم بود طی کرده است.
وی ادامه داد: در ایران هم در مجلس شورای اسلامی، شورای 
عالی امنیت ملی و شورای نگهبان این مراحل طی شد و این اعلام 
خواهد شد. به دنبال آن اتحادیه اروپا رسما اعلام خواهد کرد که 
تحریم ها علیه ایران لغو است و رئیس جمهور آمریکا اعلام می کند 
که بخشی از تحریم ها را لغو و بخشی از آن تعلیق خواهند کرد و 
نسبت به این امر متعهد خواهند شد اما تاریخ اجرا در زمانی خواهد 
بود که جمهوری اسلامی ایران طبق تعهدی که کرده قدم هایی را 
که باید در فردو، نطنز و اراک بردارد، برداشته باشد که این کار طبق 
یک نقشه راه انجام خواهد شد و حدود یک ماه و نیم الی دو ماه 
طول خواهد کشید و امیدواریم اواخر آذر و اوایل دی شاهد اجرایی 

شدن برجام باشیم.
وی درباره تیم اعزامی به وین گفت:  این تیم در سطح معاونین 
وزارت خارجه و سازمان انرژی اتمی خواهد بود و آقایان عراقچی، 
کمالوندی و دوستان دیگر و کارشناسان در این تیم حضور خواهند 

داشت.
رئیس سازمان انرژی اتمی در پاسخ به این سوال که آیا در یک 
سال گذشته دانشمند روسی به اسم ملوین وارد ایران شده و از 
تاسیسات اتمی بازدید داشته است؟ گفت:  من هیچ اطلاعی در این 

زمینه ندارم.
وی درباره اعلام ژاپن برای همکاری در زمینه شفاف سازی 
فعالیت اتمی ایران بیان کرد: ما با ژاپن و تعدادی از کشورهای دیگر 
در زمینه ایمنی هسته ای در حال گفت وگو هستیم، نه شفاف سازی. 
ایمنی هسته ای یکی از ابعاد مهم فعالیت های هسته ای است و 
ژاپنی ها اعلام آمادگی کردند که در این زمینه با ما همکاری کنند و 

کشورهای دیگر هم در این زمینه اعلام آمادگی کرده اند.
رئیس سازمان انرژی اتمی در پایان تاکید کرد:  ایمنی هسته ای 

یکی از مهمترین ابعاد فعالیت هسته ای است و حالا برخی از 
دوستان می گویند چرا اینقدر بر ایمنی هسته ای تاکید می کنید 
در حالیکه همه دنیا روی ایمنی هسته ای تاکید می کنند چون اگر 
در بعد ایمنی هسته ای غفلت شود آثار مخرب آن مرز نمی شناسد 

و ما باید نهایت تلاش خود را بکنیم تا ایمنی هسته ای حفظ شود.

ابلاغ قانون برجام برای اجرا به رییس جمهور
علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی در نامه ای، قانون 
»اقدام متناسب و متقابل دولت جمهوری اسلامی ایران در اجرای 

برجام« را برای اجرا به حسن روحانی رئیس جمهور ابلاغ کرد.
این ابلاغیه پس از آن صورت گرفت که آیت الله احمد جنتی 
دبیر شورای نگهبان در نامه ای به رئیس مجلس اعلام کرد مصوبه 
و متقابل دولت جمهوری  مجلس درخصوص »اقدام متناسب 
اسلامی ایران در اجرای برجام« بدون هیچگونه تغییری به تایید 

شورای نگهبان رسیده است.
کلیات طرح »اقدام متناسب و متقابل دولت جمهوری اسلامی 
ایران در اجرای برجام« در جلسه علنی روز یکشنبه )١۹مهر( به 
تصویب رسیده بود و جزئیات آن نیز در روز سه شنبه )۲١مهر( مورد 
موافقت نمایندگان قرار گرفت و روز گذشته، شورای نگهبان نیز 

مصوبه مجلس را بدون هیچگونه تغییری تایید کرد.
به گزارش خانه ملت، متن این مصوبه مجلس که وکلای ملت 
ماده واحده و بندهای آن را با ١۶١ رای موافق، ۵۹ رای مخالف و 
١۳ رای ممتنع از مجموع ۲۵0 نماینده حاضر تصویب کردند، به 

شرح زیر است:
»نمایندگان مجلس شورای اسلامی در ماده واحده این طرح 
مقرر کردند که دولت در چارچوب مصوبات شورای عالی امنیت ملی 
درصورتی می تواند به شکل داوطلبانه برنامه جامع اقدام مشترک 
)برجام( را اجراء کند که احکام و تکالیف زیر را در فرآیند اجراء 

رعایت نماید:
١- براساس فتوای رهبر معظم انقلاب اسلامی هیچ دولتی در 
ایران حق تولید و به کارگیری سلاح هسته ای را ندارد و دولت موظف 
است سیاست خلع سلاح هسته ای جهانی را به طور فعال دنبال 
کند و در کلیه تلاش های بین المللی، حقوقی و دیپلماتیک برای 
نجات بشریت از خطر سلاح های هسته ای و اشاعه آنها، از جمله 
از طریق ایجاد مناطق عاری از سلاح های کشتار جمعی به ویژه 
در ایجاد ائتلاف منطقه ای خاورمیانه عاری از سلاح هسته ای به 
خصوص در زمینه خلع سلاح هسته ای رژیم صهیونیستی، فعالانه 

مشارکت نماید.
۲- پایه برنامه جامع اقدام مشترک بر همکاری و احترام متقابل 
قرار دارد و هرگونه اقدام مبتنی بر فشار و تهدید به هر بهانه ای 
به خاطر اجرای برجام و یا غیر آن با تشخیص شورای عالی امنیت 
ملی موجب تجدیدنظر در این همکاری می شود و لازم است در آن 
صورت مطابق مصوبات این شورا اقدامات متقابل در نظر گرفته شود.

۳- دولت موظف است هرگونه عدم پایبندی طرف مقابل در 
زمینه لغو مؤثر تحریم ها یا بازگرداندن تحریم های لغوشده و یا وضع 
تحریم تحت هرعنوان دیگر را به دقت رصد کند و اقدامات متقابل 
در جهت احقاق حقوق ملت ایران انجام دهد و همکاری داوطلبانه 
را متوقف نماید و توسعه سریع برنامه هسته ای صلح آمیز جمهوری 
اسلامی ایران را سامان دهد به طوری که ظرف مدت دو سال ظرفیت 
غنی سازی کشور به ١۹0 هزار سو افزایش یابد. شورای عالی امنیت 
ملی مرجع رسیدگی به این موضوع می باشد.دولت باید ظرف مدت 
چهار ماه برنامه خود را برای این منظور جهت تصویب به شورا ارائه 

نماید.
4- دولت موظف است برنامه هسته ای جمهوری اسلامی ایران را 
با چشم انداز تجاری- صنعتی، از جمله در حوزه غنی سازی و تحقیق 
و توسعه منطبق با طرح درازمدت سازمان انرژی اتمی کشور دنبال 

کند. سازمان انرژی اتمی کشور باید طرح درازمدت پانزده ساله کشور 
در حوزه غنی سازی و تحقیق و توسعه را حداکثر ظرف مدت دوماه 
پس از ابلاغ این قانون به تصویب شورای عالی امنیت ملی برساند و به 
آژانس بین المللی انرژی اتمی ارائه نماید به نحوی که پاسخگوی نیاز 

کشور برای سوخت راکتورهای قدرت و تحقیقاتی باشد.
۵- بازطراحی راکتور آب سنگین اراک و همچنین در صورت 
ضرورت تبادل ذخایر غنی شده، منوط به انعقاد قراردادهای قطعی 

و مطمئن جایگزین و حصول اطمینان نسبت به اجرای آنها باشد.
۶- نظارت های آژانس بین المللی انرژی اتمی در چهارچوب 
که  کشور  ملی  امنیت  مصالح  رعایت  با  و  بین المللی  مقررات 
شورای عالی امنیت ملی مشخص می کند، انجام پذیرد و دولت باید 
مراقبت نماید که در مسیر اجرای برجام و پس از آن، حفاظت کامل 
از اسرار و اطلاعات طبقه بندی شده به ویژه در حوزه نظامی و امنیتی 
صورت گیرد. میزان همکاری با آژانس منوط به اقدامات احتیاطی 
لازم برای تضمین این امر، توسط آژانس است. همچنین هیچ گونه 
دسترسی نظارتی آژانس به مراکز نظامی و اشخاص حقیقی به بهانه 
برجام مجاز نمی باشد مگر آنکه موارد به صورت جداگانه و با جزئیات 

به تصویب شورای عالی امنیت ملی برسد.
7- دولت و قوای مسلح کشور موظفند به منظور حراست از امنیت 
و منافع ملی کشور و حمایت از متحدین در مقابله با تروریسم، تدابیر 
لازم را نسبت به تقویت توانمندی های دفاعی جمهوری اسلامی 
ایران در همه زمینه های آفندی و پدافندی از جمله هوایی، دریایی، 
زمینی، موشکی و ایجاد پدافند در مقابل حملات هسته ای و ساخت 
پیش ران ها، باطری های هسته ای، تصویربرداری نوترونی و پزشکی 

هسته ای با قوت و جدیت برنامه ریزی و اقدام کنند.
8- دولت و سایر دستگاههای حاکمیتی و عمومی موظفند در 
چهارچوب مصوبات شورای عالی امنیت ملی تدابیر لازم را در نظر 
بگیرند تا در اثر اجرائی شدن برجام به هیچ وجه اجازه فرصت طلبی و 
سوءاستفاده در داخل کشور به آمریکا یا دیگر دولتهای خارجی داده 
نشود و فرصتی برای نفوذ یا سوءاستفاده سیاسی، اقتصادی، فرهنگی 

و امنیتی در اختیار استکبار جهانی قرار نگیرد.
۹- دولت موظف است منابع مالی آزادشده را در چارچوب قانون 
در جهت تحقق اقتصاد مقاومتی و رونق تولید، سرمایه گذاری های 
ضروری و با اولویت نیازهای بخش خصوصی و تقویت صندوق 

توسعه ملی، صرف کند.
تبصره ١- وزیر امور خارجه موظف است روند اجرای توافقنامه 
را هر سه ماه یک بار به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
و  امنیت ملی  مجلس شورای اسلامی گزارش دهد.کمیسیون 
سیاست خارجی موظف است هر شش ماه یک بار گزارش اجرای 

برجام را به صحن علنی مجلس شورای اسلامی ارائه کند.
تبصره ۲- با اجرای این قانون، »قانون الزام دولت به تعلیق 
اقدامات داوطلبانه در صورت ارجاع و یا گزارش روند هسته ای 
به شورای امنیت« مصوب ۹/١ / ١۳84 ، »قانون الزام دولت به 
تجدیدنظر در همکاری با آژانس بین المللی انرژی اتمی« مصوب 
۶ /١0/ ١۳8۵، »قانون صیانت از دستاوردهای صلح آمیز هسته ای 
جمهوری اسلامی ایران« مصوب ۲۹ /4/ ١۳8۹ و »قانون الزام دولت 
به حفظ دستاوردها و حقوق هسته ای ملت ایران« مصوب ۲/ 4/ 

١۳۹4 لغو می شود.«
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